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botanikusok e nemzetközi 
szervezetének tanácskozásai 

BE eddig mindig jó alkalmat kí- 
s^' ■ náltak arra, hogy a résztve-

vők a tudományos eszmecse- 
réken kívül a vendéglátó or
szág védett természeti érté

keivel, az ott folyó környezet- és termé
szetvédelmi munka eredményeivel is 
megismerkedhessenek. Nem volt ez más
ként Japánban sem, ahol a háromnapos 
tanácskozás után többezer kilométeres ta
nulmányutat tehettünk meg ebben az 
iparilag a világ élvonalába tartozó, vonzó 
természeti szépségű országban. Már en
nek állomásai is sokat mondanak, hi
szen közülük néhány egy-egy iparág fel
legvára is. A Yokohama — Fuji — Shi- 
zouka — Matsumoto — Toyama — Kyo- 
to — Nara — Osaka — Köbe — Sakata — 
Takahata — Nikko — Chiba — Kimitsu — 
Tokió útvonal látnivalói messze felülmúl
ták várakozásainkat.

Növekvő erdőterületek
Az országba érkező látogatót a táj termé
szeti szépségei mellett elsősorban annak 
gondozottsága ragadja meg. Nagy kiterje
désű erdők tarkítják mindenfelé a látha
tárt. Ezek együttesen az ország területé
nek 66,9 százalékát borítják. A legfrissebb 
adatok szerint jelenleg 67 nemzeti park 
és 200 regionális park van Japánban, 
amelyek jelentős részét éppen az erdővel 
borított területeken jelölték ki. Míg a 

Föld számos országában rohamosan fogy 
az erdősült terület, addig itt mindent el
követnek az erdők megóvására, új erdők 
telepítésére. Lépten-nyomon látható, mi
ként él egymás mellett a hagyomány és 
a haladás. Ez a természet- és környezetvé
delem területén is megfigyelhető. A ter
mészettel való együttélésnek egyébként 
mély gyökerei vannak, amelyek a sintoiz- 
musból és a buddhizmusból táplálkoznak. 
Mivel mezőgazdasági művelésre az ország 
területének mindössze 16 százaléka alkal
mas, ezért minden talpalatnyi helyet ki
használnak. Az ily módon hasznosított te
rületek felére rizskultúrát telepítettek. A 
parlag, a gyomokkal borított terület, a 
város- vagy faluszéli szemétdomb isme
retlen Japánban. Ha két ház között né
hány 10 négyzetmétert kitevő terület van. 
ott máris legfontosabb gabonanövényüket 
termesztik. Az utak mentén gyakoriak a 
rendszeresen visszavágott eperfák. ame
lyek leveleit a selyemhernyó tenyésztésé
ben használják föl.
Ütünk során sehol sem láttunk az euró
pai mediterrán tájra olyannyira jellemző 
kopár hegyoldalakat. Az omlékony szikla
falakat mindenütt sűrű szövésű drótháló 
borítja, így akadályozzák meg az eróziót. 
Az útépítés miatt megbontott lejtőket pe
dig betonfallal erősítik meg, de újabban 
az ökológiailag kedvezőbb, tájba illő fásí
tást alkalmazzák.
A tanyák, tanyaudvarok is rendkívül gon
dozottak. A ház szerves tartozékának te
kintik a kertet, ahol a kő. a víz, a növé
nyek olyan összeállításiban láthatók, hogy 

miniatürizálva a nagytájat jellemezzék. 
Az Európában oly elterjedt, rendszeresen 
nyírott gyep hiányzik a tipikus japán 
kertből.
A második világháború után a sokolda
lúan fejlődő ipar, a hatalmas ipari körze
tek és a városi agglomeráció kialakulása 
a természet- és környezetvédelmi felada
tok legsürgősebb megoldását követelte. 
Erre drámai események is felhívták a fi
gyelmet. Néhány évtizeddel ezelőtt, köze
lebbről 1953—1960 között nagy vihart ka
vart az országban a Minamata-öböl lakói
nak rejtélyes megbetegedése, amely sok 
esetben halállal végződött. Mint a vizsgá
latok kiderítették, a később Minamata- 
kórnak elnevezett betegség oka a kagyló
ban és hálákban felhalmozódott higany
szennyezés volt, amely a táplálék útján 
kerül az emberek szervezetébe. A szeny- 
nyező forrás eredete pedig az öböl part
jára telepedett pvc gyár volt. Hasonló 
megdöbbenést keltett a közvéleményben 
annak idején az itai-itai betegség, amelyet 
a szakemberek a Jintsu folyó mellett ész
leltek. A csontsorvadást kiváltó kór elő
idézője a folyó vizébe került kadmium 
volt, amely a közeli cinkbánya szenny
vizével került oda, Mint a vizsgálatok 
egyértelműen bebizonyították, mindkét 
esetben a környezetvédelmi előírások fi
gyelmen kívül hagyásából származtak a 
súlyos szennyezések.
Az országban érvényes új rendelkezések 
szerint ipartelepek, erőművek csak akkor 
létesíthetők, ha azt 30 kilométeres körzet
ben széles körű ökológiai vizsgálat előzi

1 94



A Nemzetközi Asszociáció- 
és Vegetációkutatási 
Társaság legutóbbi 
tanácskozását Japánban 
tartották.
Az összejövetel 
egyik legfontosabb célja 
az volt, hogy a résztvevők 
megismerjék az ország
természetes növénytakaróját, a fontosabb 
nemzeti parkokat, s személyes tapasztalataik 
alapján képet kapjanak az ipari körzetekben, 
városokban folyó környezetvédelmi munkáról. 
A széles körű nemzetközi tapasztalatcserén
magyar ökológusok is részt vettek.
Cikkünk szerzője, a biológiai tudomány doktora, 
a Gödöllői Agrártudományi
Egyetem tanszékvezető
tanára a több hetes tanulmányút tapasztalatairól
ad tájékoztatást

Példa Japánból i&Kifa&tizen

a városban, a gyárban
meg. Az ökológiai hatásvizsgálatok elem
zése során nemcsak a levegőre, a talajra, 
a vízre vonatkozó adatokat értékelik, ha
nem a biocönóziisokra tett hatásokat is. Ez 
utóbbiak vizsgálatakor föltérképezik a he
lyi növénytakaró összetételét, s a növény
állomány várható alakulására vonatkozó 
elemzéseket is elvégzik. (Ügy véljük, ez 
utóbbi nálunk is követendő példa lehet, 
hiszen a vegetációtérképek adataiból érté
kes következtetések vonhatók le.)

Zöld iparvidék
Az ökológiai adatok értékelése után dol
gozzák ki azt a technológiát, amely a 
környezetvédelmi előírásoknak a legin
kább megfelel. A vegetációtérképek ada
tait egyebek között a környezetvédelmi 
rendeltetésű erdők létesítésénél is felhasz
nálják. A fennálló rendelkezések szerint 
az ipari körzetek 20 százalékát a zöld
területek számára kell fönntartani. A Yo
kohamái Egyetem eredményes módszert 
dolgozott ki az iparvidékek fásítására. 
Ennek lényege abban rejlik, hogy olyan 
fa- és cserjefajokat telepítenek meg. ame
lyek a vegetációtérképek adatai szerint 
őshonosak voltak. Ennek figyelembevéte
lével került sor a szemre is látványos 
zöldterületek kialakítására az Osaka és 
Chiba körzetében lévő erőműveknél, va
lamint az ugyancsak Ohiba közelébe" lé
vő Nippon Acélműveknél. Az utóbbi üzem 
például a nagy mennyiségű szaporító
anyag előállításához három négyzetkilo

méter kiterjedésű saját faiskolát létesített 
s tart fenn ma is.
Természetesen az erdőtelepítés egyik leg
fontosabb feltétele a levegő és a víz tisz
taságára vonatkozó előírások szigorú meg
tartása. A szigorú előírásoknak köszön
hető, hogy a légszennyezők koncentrációja 
sehol sem éri el az amúgyis szigorú ha
tárértékeket. így példád! az említett acél
mű nemcsak a világ egyik legnagyobb 
acélelőállító és feldolgozó üzeme, hanem 
az egyik legtisztább levegőjű ipartelep is. 
Az üzem területén 13,8 százalék a zöld
terület; több mint egymillió fát ültettek 
ki a gyár költségére. Tapasztalataink sze
rint a japánbabér, a kámforfa (Cinna- 
momum camphora), valamint a Quercus 
myrsinaefolia nevű tölgyfaj itt igen jól 
érzi magát. A világon egyébként ez volt 
az első olyan fásítási program, amelyet 
acélmű valósított meg. A példa koránt
sem egyedülálló, hiszen Japánban még 
további 10 acélmű valósított meg hasonló 
programot. Érdekes a telepítés módja is. 
A megfelelően előkészített talajra a fa
csemetéket sűrűn ültetik (négyzetméteren
ként 2—3 növényt). A telepítést követően 
a talajt vastagon rizsszalmával borítiák 
(egy négyzetméteren 6 kilogramm). íev 
védve a talaj nedvességét. Egv évtized 
múlva a fák már kb. 10 m magasra nő
nek. és buján tenyésző erdő alakul ki. 
amely mint eleven szűrő csökkenti a lég
szennyezést. a zajterhelést. Védelmet 
nyújt a szél ellen is. és kellemes mikro
klímát teremt. A természeteshez közeli 
növénytársulásban már megtelepednek 

különböző madárfajok is, így a mezei 
pacsirta, a fácán, a keleti gerle (Strepto- 
pelia orientalis), illetve különböző lepke- 
és rovarfajok, valamint talajlakók.
Tokió és környéke áramellátását a Sode- 
gaura Hőerőmű biztosítja; itt a gyár te
rületének 26 százalékát fásították. Az 
üzem körül 1974—84 között mintegy 290 
ezer négyzetmétert fásítottak, a kiültetett 
fák száma pedig több mint 170 ezer volt. 
Hasonlóiképpen szépen kialakított erdős 
terület fogja közre az Osaka áramellátá
sát adó, a közeli Tanagawában lévő Kan- 
sai Erőművet. Az erőművek fákkal, virá
gokkal szegélyezett útjait, szépen gondo
zott területeit járva óhatatlanul eszünk
be jutott a hazai erőművek fátlan. porral 
vastagon beborított környezete <pl. Ajka, 
Visonta). Aligha szükségszerű ekkora kü
lönbség.

Autópályák és erdősávok
Az autópályák mellett létesített széles 
erdősávok védik a közvetlen közelükben 
lévő mezőgazdasági területeket a külön
böző szennyező anyagoktól (ólomvegyüle
tek, rákkeltő benzpirén stb.). Egyúttal a 
települések zajvédelméről is gondoskod
nak. Amerre jártunk, az utak mentén 2—7 
m széles, 1,2—2,5 m magas földhátakat 
láttunk, amelyekre csemetéket telepítet
tek. A fák kiültetését rendszerint lelkes 
iskolások végzik, akiket már az óvodában 
a természet szeretetére tanítanak. Olyan
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fajokat telepítenek ide, amelyek leginkább 
ellenállnak az említett károsító tényezők
nek, ilyen például a babiloni fűz (Salix 
babylonica), a ginkó (Ginkgo biloba), a 
platán és az örökzöld tölgyek, mint a 
Quercus myrsinaefolia stb.
Japán 120 millió lakójának csaknem 80 
százaléka az ország területének 5 százalé
kát kitevő városokban és ipari körzetek
ben él. Tokió mintegy 150 kilométeres 
körzetének ma .mintegy 30 millió la
kosa van. A főiváros egyes körzeteiben 
egy négyzetkilométeren 20 ezer ember is 
él. Legnagyobb a népsűrűség jelenleg a 
Tokio—Yokohama—Chiba agglomeráció
ban, valamint Kyoto-Kobe és Nagoya ipa
ri körzeteiben. A lendületes iparosítás és 
az urbanizáció hatására a nagyvárosok 
környékén a növényzet rohamosan meg
változott, s Yokohama környékén például 
2860 hektár erdőt vágtak ki. Háttéribe szo
rultak az őshonos növényfajok, és a jöve
vények száma jelentősen megemelkedett. 
Az idesorolható 217 fai 44 százaléka Ázsia 
más területeiről, 28 százaléka a trópusi
szubtrópusi területekről, további 28 száza
léka pedig Európában és Amerikából 
származik. A rohamos városépítés miatt 
Tokióban is megfogyatkozott a zöldterü
let. Ezért születtek azok a rendelkezések, 
amelyek fokozott védelmet biztosítanak a 
még meglévő városi parkoknak, városkör
nyéki erdőknek, s amelyek új fásítási 
programot hirdettek meg. *

Átgondolt tervezéssel

A Zöld Köbe elnevezésű program 13 év
vél ezelőtt kezdődött, s ma már a névadó 
város környékének mintegy 70 százalékát 
zöldterület borítja. A városban 1983-ban 
egymillió fát telepítettek, s az egy főre 
jutó zöldterület a korábbi 2,8 m2-ről 8,1 
m2-re emelkedett. Az utcai sorfák száma 
17 ezerről 238 ezerre nőtt. De hasonló 
eredmények születtek más városokban is, 
így például Sakatában, ahol az őshonos 
japán babér, a gyertyánszil (Zelkowa ser- 
rata) és a japán fenyő (Pinus tunibergii) 
szegélyezi az utakat. Hyogo prefektúra 
830 km2-nyi területén 1983-ban új kerte- 
sítési programot indítottak el. A négyéves 
program keretében mintegy 40 millió fát 
ültetnek majd el a városokban, és környé
kükön.
Japánban, mint a világ sok más országá
ban széles körben kutatják a városi kör
nyezet ökológiai hatásait. Az UNESCO 
„Ember és bioszféra” programja kereté
ben már 1973 óta folynak ezek a kutatá
sok a chibai egyetem professzora, Numata 
M. irányításával. Bármennyire meglepő, 
a műszeres vizsgálatokat biológiai indiká
torokkal végzett megfigyelésekkel egészí
tik ki.
Japán az európaiak számára nemcsak ter
mészeti szépségei, évezredes kulturális ha
gyományai miatt vonzó, hanem példa ar
ra is, hogy egy erősen iparosodott és sű
rűn lakott országban is van lehetőség az 
ipari és a városi környezet, a természet
hez fűződő kapcsolat megjavítására.

DR. KOVÁCS MARGIT
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és a környezetvédelem 

szoros kapcsolatát, egy
másra utaltságát állítják 
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állításunk külföldi példával,
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szól a megtett útról 
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A közelmúltban magyar 

karsztökológiai expedíció 
járt Kolumbiában. Ennek 

tagja volt dr. Major István, 
aki útirajzában az érintetlen 
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MADARAK, FÁK, MÁJUS 
Májusban szokás ünnepelni 
a Madarak és Fák Napját.

Képes összeállításunkban 
a költő, az író és a fotó
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Környezetünk védelme 
és az ipar

írta: Kapolyi László ipari miniszter
A környezetvédelmi világnap jó alkalom 
arra, hogy elgondolkodjunk, milyen a tár
sadalom, a gazdaság és — a saját portánkat 
szemügyre véve — az ipar viszonya a ter
mészeti környezethez, amelyben történel
mileg elhelyezkedett, amelyből tevékeny
ségéhez a nyers- és segédanyagokat meríti, 
s ahol a munkálkodó, alkotó ember él.
Közhelyszerű, de mélységesen igaz, hogy 
az ember tevékenysége a kezdetektől hat 
az őt körülvevő természetre. Munkálja a 
földet, s különböző módszerekkel alkal
massá teszi arra, hogy élelmét és egyéb 
szükségleteit belőle előteremtse. Kiaknázza 
kincseit, módszeresen vagy pazarlóan hasz
nálja erdeit, átalakítja környezetét úgy, 
ahogy a legcélszerűbbnek tartja. Eközben 
— korántsem rosszat akarva, csupán a kö
vetkezményeket föl nem ismerve — úgy 
hat a természetre, hogy annak káros ha
tása esetleg csak több emberöltő múltán 
mutatkozik meg.
Az ipar a maga környezetét kifejlődésének 
kezdeti szakaszától hosszú időn át valóban 
sok vonatkozásban rontotta, szennyezte. A 
múlt és a jelen irodalma az ipari környe
zetet csaknem mindig komor színekkel fes
tette.
Az iparvidékek képéhez hozzátartoztak a 
bányák sivár meddőhányói, melyekről a 
port messze hordta a szél. A kohók leírásá
hoz’ a sálakhegyek társultak, a vegyiparral 
pedig a távoli zöldterületek növényzetét is 
elpusztító, kiszabaduló gázok, füstök jelen
tek meg. S mindezek a leírások, képzetek 
sok évtizeden keresztül nagyon sok eset
ben megfeleltek a valóságnak.
Századunk első felének ipari fejlődését va
lóiban ez jellemezte. Az ipar számára a fej
lődés aligha kínált más alternatívát. A 
környezet károsítása sokkal inkább a tech
nológiai adottságokból, a fejlettségi szín
vonalból következett, mint a természeti ér
tékek iránti közönyből, nemtörődömségből. 
Így volt ez a legsűrűbben iparosodott 
Nyugat-Európában, a Ruhr-vídéken, Kö- 
zép-Angliában, a sziléziai iparvidéken, és 
nálunk az észalki-dunántúli bányavidéke
ken s a borsodi nehézipari, a veszprémi és 
egyéb vegyipari közparkokban. Sok nyo
mát láthattuk, láthatjuk ennek még ma is 
a Budapest peremén kialakult ipari öve
zet jelentős részében.
A kép, amit a fentiekben részben magunk 
rajzoltunk föl, részben pedig irodalmi le
írásokból vettünk kölcsön, valóban riasztó 
lehet. Pedig italán nem is a kép veszélyes, 
hanem a jelenségek következményei az em- 

rberiség, közelebbről pedig a mi népünk, 
országunk jövője szempontjából.
A ma embere mindezt látván jogosan kér

dezi: törvényszerű-e mindez? Szükségsze
rű-e, hogy miközben a társadalom haszná
ra az anyagi javak hatalmas tömegét állít
juk elő, rontjuk saját létfeltételeinket?
A kérdésre csak „nem” lehet a válasz, s ez 
a válasz napjainkban világszerte és ha
zánkban is tettekben, intézkedésekben 
nyilvánul meg.
Sokféle tapasztalat győzte meg az emberi
séget, a társadalmak vezetőit, az ipar irá
nyítóit arról, hogy az ember létfeltételeit 
veszélyeztető folyamatokat, tevékenysége
ket megszüntessék, vagy olyanná alakít
sák, amilyenként már nem, vagy csak ki
sebb mértékben hatnak kedvezőtlenül fej
lődésünkre. Kötelezettségeinket — az ipar 
kötelezettségeit —, akárcsak minden ál
lampolgárét az említett tényezőkön túl 
törvények, rendeletek szabályozzák, s ezek
nek eleget kell tennünk. A törvényes, em
beri és érzelmi kötöttségek, kötődések 
együttesen jelentiki, adják azt a keretet, 
amely az ipar vezetői számára megszabja 
a környezetvédelmi tevékenység felada
tait.
E feladatok nagyon széles körűek és egy
aránt vonatkoznak a termőföld, az élővi
zek és a levegő tisztaságának megóvására. 
Megoldásukra az Ipari Minisztériumban — 
szakértő csoportok bevonásával — átfogó 
program kidolgozásába kezdtünk, amely
nek egyes részeit fokozatosan, az adott fel
adat sürgősségétől függően valósítjuk meg. 
A hazai iparfejlődés az ötvenes években 
erőltetett ütemben folyt, ekkor a környe
zetvédelmi gondoki még korántsem jelent
keztek azzal a súllyal, mint az utóbbi évek
ben. Ennek ellenére, a szocialista állam 
felelősségtudata következtében, az ipari lé
tesítmények telepítésénél, technológiai ki
alakításánál már akkor sem lehetett el
tekinteni azoktól a hatásoktól, amelyeket 
ezek a létesítmények a lakókörnyezetre 
tettek. A hatvanas és a hetvenes évek 
nagyarányú vegyipari fejlődése például 
megsokszorozta az iparág termelését, még
is a keletkezett környezeti hatások a ré
gebbi létesítmények) töredékét sem érik el. 
Lényegében ugyanezt mondhatjuk el az 
ipar más területeinek fejlődéséről is. A víz
igényes itechnológiákhoz sok helyen hoztak 
létre zárt rendszereket. A kibocsátott füst
anyagok, gázok hatását közbeiktatott be
rendezésék: csökkentik. Igaz, ezek még ese
tenként nem nyújtják a kívánt hatásfokot, 
mindazonáltal kétségtelenül mutatják, 
hogy az ipar érzi felelősségét, s lehető
ségeihez, anyagi erejéhez mérten csökkenti 
a természetben, az élővilágban keletkező 
károkat.
Sok példát hozhatunk fel erre, de álljon 
itt csak egy jellemző tény.

A tatabányai több évtizedes, időnként be-, 
gyulladó meddőhányók anyagából értékest 
ipari tüzelőanyagot nyerünk, s a visszama- 
radót is sokoldalúan hasznosítják. Jó né-fi 
hány, a környezetet súlyosan károsító^ 
gyárat, gyáregységet, illetve ottani tévé-fi 
kenységet megszüntettünk. A további erre: 
vonatkozó intézkedések anyagi lehetősé-- 
geink, az ipar teherviselő képességének: 
függvényei.
Az ipar vezetése számára tehát környezet-- 
védelem szempontjából nem. az új terme-1 
lőegységek, gyárak jelentik a gondot — sí 
egyben a megoldandó feladatot —, hanem, 
inkább a régi, hagyományos technológiá
val működők, amelyeknél a korszerű eljá-- 
rások alkalmazása súlyos akadályokba üt
közik, s amelyek jelenlegi fekvésük, kör
nyezetük miatt fokozatosan alkalmatlannál 
válnak ipari tevékenység folytatására.
Környezetvédelmi feladataink rendkívül ! 
sokrétűek) és összetettek. Ez akkor válik; 
világossá az olvasó előtt, ha megemlítem, 
hogy a bányászat valamennyi területe, ai 
vegyipari vállalatok nagyobb résize, a ko-- 
hászat, de még a könnyűipar sok gyárának, 
is jelentősek a környezeti hatásai. E hatá-, 
sok semlegesítése nem csupán azt teszi! 
szükségessé, hogy különféle eljárásokat, ki-> 
egészítő berendezéseket iktassanak be ai 
termelési folyamatba, bár ez ás fontos és 
rendkívül költséges munka. Az ipar komp
lex környezetvédelmi tevékenysége ennél 
lényegesen többet jelent — s mi ezt te
kintjük elsősorban jövőbeni feladatunk-, 
nalk —, azt jelenti, hogy az ipari tevékeny
ség fejleszitésénél, szerkezeti átalakításánál 
már eleve a természeti környezetet kímélő,, 
ahhoz jól illeszkedő módszereket, termelési 
ágazatokat, technológiákat honosítsunk 
meg. Az iparfejlesztés hosszú távú koncep
ciójának kialakításában, s főképpen meg
valósításakor már ennék a szemléletnek 
kell érvényesülnie.
Iparunk viszonya a környezetvédelemhez 
a múltban nem volt egyértelmű, s részben 
még jelenleg sem az. A vállalatok jelentős 
része a településeknek az utóbbi 2—3 év
tizedben végbement fejlődése következté
ben került abba a helyzetbe, hogy műkö
dése zavaró, esetleg károsító tényezővé 
vált. Tevékenységük, a termelési folyama
tok átalakítása, módosítása, az átalakult 
környezethez igazítása sokszor állítja a vál
lalatokat megoldhatatlan problémák elé, 
mert az adott viszonyok között az alkal
mazkodás meghaladja anyagi erejüket, 
több esetben a végzett termelőtevékenység 
gazdaságosságát teheti, teszi kérdésessé.
Az utóbbi években az ipar egyes terüle
tein, ágaiban a káros, környezetre veszé
lyes hulladékok tárolása, megsemmisítése
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ikoz mind több gondot. A termék előállí- 
jása — amelyből ezelk a hulladékok kelet- 
teznek — népgazdasági érdek, maguk a 
ermelési folyamatok nem jelentenek ve- 
tzélyt. A hulladékok, melléktermékek meg
jelelő kezelése, megsemmisítése az Ipari 
Minisztérium és az érdekelt vállalatok 
¡gyík legfontosabb környezetvédelmi fel- 
idata. E feladat kielégítő megoldására or- 
feágos hálózatot szervezünk hulladékége- 
Jőkből és hulladéklerakókból. A program 
llső lépcsőiéként valósul meg — több vegy- 
pari vállalat részvételével — a dorogi ége- 
Smű. A további égetőművek és lerakók 
elyének kijelölése az érintett területi 
ervek bevonásával — legsürgősebb fel- 

dataink egyike. A második égetőmű — 
kelet-Magyarország hulladékainak 

egsemmisítésére, — előreláthatólag Le- 
inváros térségében fog megépülni. A ve- 
élyeshulladék-lerakó, illetve -égető tele

lek hálózatának kiépítése az aktív kör
nyezetvédelmi stratégia része, s mint ilyen, 
-tagy jelentőségű egész tevékenységünk 
szempontjából.
^z aktív környezetvédelmi munka persze 
lem szűkíthető le a hulladékkezelésre, hi
ten kiterjed a levegő tisztaságára, a ter
mőföld védelmére s az élővizek megóvá
sra is.
kz 1976-ban hozott környezetvédelmi tör- 
Jény mindannyiunk számára kötelezettsé
geket jelent. Az ipar a jelenlegi nehezebb 
telyzetében is mindent elkövet a káros ha- 
Éisaki csökkentésére, megszüntetésére, bár 
l vállalatok számára ez igen sokszor súlyos 
tnyagi terheket jelent.
L hazai iparfejlődés sajátosságai és az irá
nyítási rendszer adottságai következtében, 
lem szólva a sokféle kötöttségről a hazai 
pari háttér úgyszólván teljes hiányáról, a 
Itáliaiatoknak nagyon jelentős lemaradást 
teli behozniuk, hogy a mostani követelmé
nyeknek megfeleljenek. Az a véleményem, 
Jogy miközben következetesnek kell len
iünk a természeti környezet megóvásával 
kapcsolatos követelmények támasztásában 
a rendelkezések megtartásának számon- 

érésében, viszonylag hosszabb távon le- 
íetőséget kell adnunk a gazdálkodó szer- 
ezeteknek a „környezetbarát” technaló- 
iák és termelési eljárások meghonosításá- 
B, bevezetésére. Ez kikerülhetetlen tenni
való, de be kell látnunk, hogy ennek ha- 
5rt szab az adott vállalatok teherviselő

L környezetvédelem természetesen fontos 
¡gye az iparnak — ez bizonyára kitetszett 
z eddig elmondottakból —, ugyanilyen 
bntos az egész társadalom számára is. A 

Élenlegi örökölt környezetvédelmi helyze- 
t akkor tudjuk lényegesen kedvezőbbre 
iltoztatni, ha mindenki, aki felelősséget 
ez környezetünkért, ezt megérti és meg 

s teszi azt, ami ebből a feladatból reá há- 

dint minden jelentős nemzeti ügy, a kör
nyezetvédelem is akkor vihető sikerre, ha 
t egyes termelő ágazatokon, gazdálkodó 

rvezeteken túl a közvélemény is mellé 

¡okát segíthet az, ha helyzetünket ezen a 
Brületen józanul, reálisan, ám a túlzásök-

1 tartózkodva ítéljük meg, s a tennivaló
it is ebből kiindulva, lehetőségeinkkel 
zámot vetve szabjuk ki a jelen és a jövő 
Barnára.

Június 5. - Környezetvédelmi Világnap

, , Válaszok 
a BÚVÁR körkérdésére

GYAKORLAT 
PATIKA- 

MERLEGEN
Június 5-e idén is a környezetvédelem világnapja. Hazai meg* 
emlékezéseink az ipar és a környezetvédelem szoros kapcsolatát, 
egymásra utaltságát állítják reflektorfénybe. A megtett útról 
és a megoldásra váró feladatokról vállalati vezetőket is megszólaltattunk 
a következő kérdések alapján:

í Hogyan értékeli vállalata
— környezetszennyező, környezetkárosító szerepét,
— környezetvédelmi tevékenységét?

2 Változtatna-e, és ha igen, miben, mit és miért
— a környezetvédelmi előírásokon, szabályokon, .
— a környezetvédelmi beruházások támogatásának jelenlegi 

gyakorlatán,
— az ellenőrzés és a bírságolás rendszerén?
Mi a véleménye a bírságok mértékéről és hatékonyságáról?

Mit kíván tenni saját területén a rendelkezésre álló eszközök3
és tartalékok jobb kihasználásáért?

BÓDI 
BÉLA

a Gagarin 
Hőerőmű Vállalat 
vezérigazgatója

A 800 MW teljesítményű, lignittüzelésű 
Gagarin Hőerőmű az ország vüllamosener- 
gia-termelésének egyötödét szolgáltatja.
Az erőmű — mint minden széntüzelésű 
erőmű — főként pót és kén-dioxid szeny- 
nyezőanya gokat bocsát ki ¡környezetébe. 
Az erőmű telepítésekor — a közeli Mát- 
ra-hegység gyógy- és üdülőterületeinek, 

élővilágának védelme érdekében — figye
lembe vették az uralkodó szélirányt. A le
vegőbe jutó szennyezőanyagok így a leg
kevésbé terhelik a Mátra élővilágát.
A tüzelőanyag égéséből származó por és 
pernye emberi egészségre ártalmas vegyi 
anyagokat nem tartalmaz, radioaktivitása 
nincs. Az évente keletkező 1,8—2 millió 
tonna pernye füstgázból történő hatékony 
leválasztására elektrosztatikus porleválasz
tók szolgálnak. Ezek a pór 97—98%-át 
kiszűrik. A tüzelés során keletkező kén
dioxidnak csak kis hányada, 10—12%-a 
kötődik meg a salakban és a pernyében, 
a többi a füstgázzal a kéményen át a lég
térbe kerül. A kémény 200 méteres ma
gassága azonban elősegíti az em itt ált kén
dioxid jelentős hígulását és távolodását.
Vállalatunk a szennyező források felmé
résével, a szennyezést okozó technológiák 
módosításával, környezetvédelmi béruhá-
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a Budapesti 
Vegyiművek 
vezérigazgató
helyettese

VALOVITS 
EMIL

zásokkal és műszaki fejlesztésekkel igyek
szik csökkenteni a környezetszennyezést. 
A szennyezés mértékét rendszeres ^misz- 
sziómérésekkel ellenőrzi. Figyelemmel kí
séri és értékeli a szennyező anyagok kör
nyezetben megjelenő koncentrációját. 
Ezért folyamatos kapcsolatot tart fenn az 
immissziós mérőhálózatot kezelő megyei 
KÖJAL-lal. A vízminőség-védelem terén 
kiemelkedő eredményt sikerült elérnünk. 
Az erőműben keletkező szennyvizeket 
műtárgyak tisztítják, majd tárolva és visz- 
szaforgatva hasznosítják. Ezért ipari 
szennyvíz nem hagyja el az erőmű terüle
tét.

alatunk több tízmillió forintos levegő- 
szennyezési bírságot fizet évenként. A bír
ság 65—70%-át a kéndioxid-emisszió miatt 
kell fizetni, amelynek csökkentésére nincs 
alkalmas technológiánk és berendezé
sünk.
A környezetvédelemben tevékenyebb vál
lalatokat differenciáltabban kellene kezel
ni a bírságok kiszabásakor.

1985—92-ben felújítjuk a blokkokat és el
végezzük rekonstrukciójukat. Ennek során 
új elektrofiltereket építünk be, amelyek
nek porleválasztó hatásfoka meghaladja 
a 99%-ot. *
A szűrőcserék több mint egymilliárd 
forintba kerülnek. A tüzelőanyag dúsítá
sával a poremisszió további 30%-kal1, a 
kén-dioxid emisszió pedig 20%-kal csök
kenthető. Vállalatunk 4986—87-ben kb. 
800 millió forintért lignitdúsítómű létesíté
sét tervezi. A beruházás megvalósításá
hoz a Környezetvédelmi Alap támogatását 
is szeretnénk elnyerni.

az Ózdi Kohászati 
Üzemek 
vezérigazgató- 
helyettese

HOROGH 
LAJOS

Mai szemmel nézve már nyilvánvaló, hogy 
vállalatunk telepítése és meteorológiai 
adottsága környezetvédelmi és település
környezeti szempontból rendkívül kedve
zőtlen, de az elmúlt másfél évtizedben szá
mos fejlesztést hajtottunk végre a jobbítás 
érdekében. A környezetvédelmi célú fej
lesztések összköltsége csaknem 1 milliárd 
Ft volt.
A tisztítóberendezések gondos üzemelte
tésével és az önellenőrző tevékenység fo
kozásával a környezetkárosító hatásokat 
jelentősen mérsékeltük. Nagy elismerés 
vállalatunk számára, hogy a szakhatóságok 
élenjárónak, példamutatónak minősítették 
ez irányú törekvéseinket. Különösen ki- 
emelkedőek az eredmények a víztisztaság- 
védelem és a veszélyes hulladék kezelése- 
ártalmatlanítása területén, ahol a kör
nyezetvédelmi előírások úgyszólván ma
radéktalanul teljesülnek. A levegő tiszta
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ságának védelmében is lényeges előrelé
pést értünk el. E célra fordítottuk környe
zetvédelmi beruházásaink költségeinek 
több mint háromnegyed részét, és ennek 
révén a légszennyezési helyzet folyamatos 
és nagymértékben javult. A kibocsátott 
légszennyező anyagok mennyisége a ko
rábbi legkedvezőtlenebb időszakokhoz ké
pest mintegy negyedére csökkent, az aéél- 
gyártásnál pedig a káros légszennyezés 
gyakorlatilag megszűnt.

A levegőtisztaság további javítása azonban 
a technológiai berendezések technikai szín
vonala miatt komoly gondot jelent. A hoz
zánk hasonló helyzetben levő vállalatok 
környezetvédelmének előrelépését a tisz
títóberendezések és az alapvető termelő- 
berendezések korszerűsítése tenné lehető
vé, ehhez azonban a vállalatok teherbíró 
képességét reálisan kellene figyelembe 
venni. Ilyen irányú támogatást jelentené
nek pl.
— a környezetvédelmi berendezések léte
sítéséhez szükséges hitelkedvezmények, il
letve célhitelek;
— a környezetvédelmi állami támogatások 
elnyeréséhez szükséges vállalati hozzájá
rulás olyan differenciált megállapítása, 
mely tekintetbe veszi a népgazdasági 
szempontból nélkülözhetetlen válságága
zatok adott helyzetét.
Mérlegelendő, hogy a bírságolási 'rendszer 
szigorítása meddig tekinthető ösztönzőnek, 
illetve mikor lehetetleníti el a vállalatok 
környezetvédelmi tevékenységének ered
ményességét. A bírságolási eljárások során 
növelni kell a vállalati önellenőrzés sze- 
'repét is, amelyhez a méréstechnikai hát
tér fejlesztésére is szükség van.
3

A környezetvédelem eredményességét ter
mészetesen a magúink erejéből javítani 
kívánjuik
— a meglevő tisztítóberendezések haté
konyságának viszonylag olcsó növelésé
vel;
— a technológiai fegyelem javításával;
— a vállalati belső ellenőrzési tevékeny
ség fokozásával és
— a környezetvédelmi tevékenységet foly
tató, valamint a környezetszennyezést ér
demben befolyásoló dolgozók ösztönzési 
rendszerének fejlesztésével.
A jelenlegi időszakban legfontosabb fel
adatunk a kohógáz-felhasználás részará
nyának növelése, a fáklyán hasznosítatla- 
nul elégetett és a tisztítatlanul szabadon 
engedett kohógázmennyiség egyidejű csök
kentésével, amelyet a kohógáztisztítás- 
forgalmazás optimalizálásával és lehető

ség szerint uj kohógáz-felhasználó tüzelő
berendezések létesítésével kívánunk el
érni.

A Budapesti Vegyiművek látható módoru 
nem szennyezi a környezetét. Legtöbb! 
gondunk a kénsavüzemben van, de ott isi 
csak hiba esetén. Ilyenkor kén-dioxid ésa 
kén-trioxid kerül a levegőbe. Lakossági kí-3 
vánságnak teszünk eleget, amikor Illatosa 
úti üzemünkben új leválasztót építünk! 
a kellemetlen szagot okozó anyag kiszűré
sére. Az elmúlt évtizedekben sokat tet
tünk a környezetvédelemért, már a tör
vény megjelenése előtt is. Ezt sürgette^ 
az a tény, hogy a technológiai folyamatok
ból eredően a gyár területén maró leve-J 
gőben kellett dolgozni, de a beépítettség^ 
is cselekvésre kényszeritett. Kutatásaink
nál soha nem felejtkezünk el arról, hogy1 
ml a végtermék, s igyekszünk környezet
kímélő technológiákat kifejleszteni.

Nem tartom erkölcsösnek a szennyvíz- ési 
csatornabírságok 1984. januá'r 1-i módosí
tását. Nem adtak időt az előkészítésre,, 
pedig az egyes szennyezőknél a határ
értékeiket századrészre csökkentették. Ez: 
nagyon komoly és lényeges változtatás. 
Vállalatunknál az új rendelet bevezeté
séig határértéken belül volt a fluor és ai 
higany, most pedig e két anyag szintéi 
lehetetlenné teszi működésünket. Kizáró“ 
lag a hatóságok megértése segít rajtunk., 
A szennyvízrendelet megalkotói semmiféléi 
lehetőséget és időt nem biztosítottak szá-> 
inunkra, hogy megoldjuk e két anyag el
távolítását. Másik nagy gondunk, hogy al 
környezetvédelmi beruházások semmiféléi 
preferenciát nem élveznek. Ugyanolyan! 
elbírálás alá esnék, mint a többiek, pedig; 
ezek nem nyereségesek. Jó lenne, ha a bír
ságok egy részét vissza lehetne tartani 
környezetvédelmi beruházások céljára. 
Hazai háttéripar hiányában sokszor tőkés 
berendezésekre van szükség, amelyeknél 
a bank nagyon rövid megtérülési időt ír 
elő, szennyvíziszapból azonban nem sokait 
lehet visszatéríteni. Ha növekednek a bír
ságok, egyre kevésbé lehet a vállalatoknál 
megteremteni a környezetvédelmi beruhá
zásokhoz szükséges feltételeket. Nagy gon
dok lesznek a most készülő levegőtiszta
sági rendelettel. Túl sok komponenst akar
nak mérni, s a határértékek is vitathatók. 
A szennyvíztisztításnak nagy akadálya, 
hogy Budapesten nincs veszélyes hulladék
lerakó és -égető. Nem látjuk, hogy ezen 
a téren bármilyen előrelépés lenne. Szíve
sen áldoznánk szennyvíztisztításira, a hi
gany kinyerésére, de a jelenlegi körül
mények között nem tudnánk hová tenni 
a keletkező iszapot.
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. Kénsavgyárunkat belátható időn belül 
i szeretnénk leállítani, bár az ilyen dönté

sekkel kapcsolatban már vannak szomorú
| tapasztalataink. (Triklóretilén üzemünk — 
: mely erősen szennyező volt — leállítása 

csak nagy nehézségek árán sikerült.) Hlpo- 
üzemünket teljesen fölújíitjuk. A titánöt
vözetből készülő berendezésekben az 
elektrolízis véggázait teljesen megkötjük. 
A beruházás kb. 20 millió forintba kerül. 
Hidason 40 millióért építettünk új enyv- 
gyárat, itt vízszennyezésünk mát elhanya-

i golható. A szuperfoszfátgyártás meJTékter- 
i mékét, a hidrogén-szilikofiuoridot Szolnok- 
' ra, a Tiszamenti Vegyiműveikhez szállít- 
i juk, amit ott másodnyersanyagként hasz- 

’j nosítanak. Ehhez szeretnénk támogatást 
’ kapni a vízügyi és a környezetvédelmi 
( alapból. Kutatjuk a szennyvízben levő 
j higany eltávolításának lehetőségeit. NDK- 
i beli szakemberekkel is tárgyaltunk már ez 
> ügyben. Remélhetőleg találnak egy bakté- 
■ riumtörzset, amely megköti a higanyt, de 
• akkor még mindig nem tudunk mit kezde

ni a mérgező iszappal.

BOZSITS
BÉLA

a Dunaújvárosi 
Papírgyár 
igazgatója

1
Gyáregységünk cellulóz- és papírgyártás
sal, -feldolgozással foglalkozik. A környe
zetre káros lég- és talajszennyezés a nagy 
vízigény miatt csak 'kis mértékű, veszélyes 
anyagokat a keletkező szennyvizek tar
talmaznak.
A papírgyártás technológiája közepesen, 
a szulfátcellulóz-gyártásé rendkívüli mér
tékben terhelheti a Duna, mint befogadó 
élővizét. Ennek elkerülésére szennyvíztisz
tító telepet építettünk, amelynek üzemel
tetése folyamatos, technológiáját állandóan 
javítjuk.
A szennyvíztechnológiát megelőzően mű
szaki intézkedésekkel csökkentjük a ter

mékgyártás technológiai vízigényét. Víz
gazdálkodásunknak köszönhetően 49%-kal 
csökkent a termékegységre jutó vízfelhasz
nálás, a szennyvíztisztító hatásfokát 18%- 
kal javítottuk.
2

A környezetvédelmi előírásokat és sza
bályokat a vízminőség-védelmi rendele
tekhez hasonlóan kell kialakítani. Az el
múlt húsz évben az ipar fejlődése miatt 
megnövekedett a vízfelhasználás. Ez na
gyobb. szennyvízkibocsátással jár. Élővi
zeink javuló minősége ennék ellenére iga
zolta az OVH által kidolgozott ellenőrzési 
és bírságolási rendszer életképességét. A 
lég- és talajszennyezés esetében a bírsá
golás mértéke több szubjektív elemet is 
tartalmaz, míg a szennyvízbírság-alap a 
konkrét határértékek és büntetőtalrifák is
meretében számítható. Természetes, hogy 
a vízgazdálkodási együttható megítélése a 
területi VÍZIG feladata.
A bírságolás hatékonysága nem megfelelő, 
mivel a termelt nyereségből történő elvo
nás a termelő gazdasági erejét gyengíti. 
A beruházási keret csökkenése elodázza 
a tisztítóberendezések beszerzését. Bár



mekkora bírságot szabnak is ki a terme
lőre, attól a környezetszennyezés még nem 
változik. Az eseteik többségében műszaki 
hiányosság a környezetártalom allapvető 
oka, ezek pótlására beruházási keretre van 
szükség. Véleményünk szerint a birságként 
elvont összegnek egy részét kötelező be
ruházás címén vissza kellene adni a ter
melőnek. Ezzel meggyorsulnának a kör
nyezetvédő beruházások, és csökkenne a 
káros anyagok kibocsátása.
3

Gyáregységünknél a környezetkímélő tech
nológia gazdasági érdek is, mivel a feltá
ró vegyszerek vesztesége levegő- és víz
szennyezést okozhat. Az idén korszerűsít
jük elektrofiltereinket, és tovább foktat
juk szennyvíz- és szennyvíziszap-hasznosí
tási kísérleteinket.
Legfontosabb feladatunk a szennyvíztisz
tító berendezések üzembiztonságának ja
vítása és környezetkímélőbb gyártási tech
nológiával a cellulózgyári rekonstrukció 
megvalósítása.

KISS 
BÉLA

a „December 4.” 
Drótművek 
igazgatója

A „December 4” Drótművek legfontosabb 
termékei közé különféle huzalok, sodrony- 
kötelek, vezetéksodronyok és hegesztett 
hálók tartoznak. Említett termékeink fel
használása rendkívül széles körű, alkal
mazzák az ipar jóformán minden terüle
tén, magánszemélyek is hasznosítják.
Termékeink kb. 30%-át exportáljuk, ez 
jelentős dollárbevételhez juttatja az orszá
got. A gyártás során alkalmazott tech
nológiák (hőkezelés, felület-előkészítés, hú
zás, sodrás) gyakran a környezetre káros 
vagy mérgező segédanyagokat igényelnék, 
amelyek a talajba, vizekbe, levegőbe jut
va szennyezhetik a környezetet.
A felsorolt technológiai fázisok esetén 
jelentős a vízszennyezés, számottevő a ta
lajszennyezés, kis mértékű a levegószeny- 
nyezés és a zajkibocsátás veszélye. Gyár
tás közben jelentős mennyiségű veszélyes 
hulladék keletkezik. A vállalat környe
zetvédelmi tevékenységében 1964 volt a 
fordulat éve: ettől kezdve intézkedések 
egész sora segítette elő a környezet kímé
lését.
1964-ben leállíto+tuk a gázgenerátorokat, 
fölszámoltuk a széntüzelést, és áttértünk 
a földgáztüzelésre.
1964—66 között a technológiai fejlesztések
kel egy időben jelentős környezetvédelmi 
beruházásokra került sor. Megépítettük az 
elválasztó rendszerű csatornahálózatot. 
Korszerű kötegpácoló, sósavtároló és köz
ponti savellátó üzemet létesítettünk. A pá
coló kádaknál keletkező savgőzök elszívá
sára és közömbösítésére korszerű légtech
nikái berendezések épülitek.
1967-ben 20 000 m3-es zagytároló medencét 
építettünk.

1970-ben üzejnbe helyeztük a korszerű 
technológiai szennyvíztisztítót, amelyet 
több éven át fejlesztettünk.
1975-ben megoldottuk a pácolás során ke
letkezett vasklöridos hulladékpáclé rege
nerálását.
1976-ban üzembe helyeztük a korszerű 
légtechnikai tisztítással ellátott tűzihor- 
ganyzó berendezést.
1980—84 között zárt rendszerű hűtővíz- 
hálózatot és vasoxid-tárolót építettünk. 
Növeltük meglevő szennyvíztisztítónk ha
tékonyságát. Elkészítettük az új szenny
víztisztító terveit, és megkezdtük az elő
készítő munkálatokat. Átmeneti veszélyes- 
hulladék-tálrolót építettünk, zajszintméré
seket végeztünk, és a zajos gépek zajszirit- 
jét csökkentettük. A környezetvédelmi fej
lesztésekre 1966-tól 1971-ig 31 mFt-ot, 
1980-tól 1985-ig 60 <mFt-ot fordítottunk.

2
A népgazdaság igénye kettős: igényli az 
árut és igényli a tiszta környezetet.
A termelő megtermeli az árut, szennyezi 
a környezetet, a szennyezés mértékében 
bírságot fizet. A környezetvédelem költ
ségeinek beépítése az áru árába nem lehet
séges, az a bírságokkal együtt a kis kö
zösséget terheli, amely megtermeli. Egyen
letesebb tehermegosztásra lenne szük
ség.
A környezetvédelmi rendelkezések bírság- 
centrikusak, a vállalatok reális lehetősé
geit nem veszik figyelembe. Hiányzik a 
megfelelő türelmi idő. A 4/1984-es ren
delkezés a vízszennyezésre vonatkozólag 
visszamenőlegesen lépett érvénybe, az ösz
tönző szelrepet, amiről állandóan beszé
lünk, nem tölthette be. A beruházásokat 
érintő korlátozó intézkedések a nehéz 
pénzügyi körülmények között tovább nö
velik a vállalat terheit. A bírságok prog
resszivitása túlzott. Nem veszik figyelem
be, hogy a műszaki intézkedések végrehaj
tása nemcsak a pénzeszközök megterem
tésében, hanem a kivitelezésben is hosz- 
szabb átfutási időt igényeli.
A bírság érdekeltségi alaphiányhoz vezet, 
ami a fejlesztés akadályává válik. Ered
ményes lehetne olyan módosítása, amely 
szerint minimálisan a bírság mértékéig 
köteleznék a vállalatokat a környezetvé
delmi fejlesztések megvalósítására. A köz
ponti támogatás egyrészt nem lehet meg
felelő mértékű, másrészt nem biztos, hogy 
a legszükségesebb területeken fejti ki jó
tékony hatását.
A veszélyes hulladékok minősítését, illet
ve értékelését véleményünk szerint felül 
kellene vizsgálni, különösen ami a tény
leges veszélyt jelentő anyagok koncentrá
cióját illeti.

3
Rendkívüli erőfeszítésekre van szükség 
günk, hogy már megtervezett szennyvíz-l 
tisztítónkat megépítsük. Ez jelentős pénz-! 
összeget igényel (15—20 millió Ft), aminek) 
a biztosítása központi problémát jelent. 
Technológiánkat úgy korszerűsítjük, hogy, 
minél kevesebb szennyező anyag távozzon; 
Meglevő zagyterünk vízzáróságának bizto
sítása komoly feladat elé állít bennünket. 
A megoldás sürgős, de saját erőből lehe
tetlen. összefogásra és irányítói támoga
tásra van szükség. A központi tároló épí4i 
tését siettetni kell, de a terheket meg Kell 
osztani. Ebből mi is részt szeretnénk vál-j 
latoi. Ügy véljük, hogy az elmúlt évek- 
ben nálunk és országszerte megindult fo
lyamat a környezet fokozottabb kímélését)! 
fogja eredményezni. A mai gazdasági 
helyzetben még a .legjobb szándékú vállaJ’ 
latoknak is türelmi időre van szükségük.

DR. TOLNAI
LAJOS

a Borsodi Vegyi 
Kombinát 
vezérigazgatója

1
A vegyipari technológiák általában ve
szélyt jelentenek a környezetre. A Bor
sodi Vegyi Kombinát, ezeket a veszély
forrásokat időben felismerve, az or-f 
szág vállalatai között elsőként létesített! 
komplex környezetvédelmi rendszereket 
Mi üzemeltetjük Közép-Európa legna
gyobb üzemi szennyvíztisztító létesítmé-i 
nyét, s az utóbbi 10 évben 1,5 milliárd! 
forintot költöttünk környezetvédelmi be
ruházásokra.

2
A környezetvédelmi előírások, szabá
lyok ibínságcentrikusak, nem eléggé spe- 
cilfikusak, nem mindig veszik figye
lembe a műszaki-gazdasági, technikai le
hetőségeket. A környezet védelmi beruhá
zások támogatására speciális környezet
védelmi hitelrendszert vezetnék be, ahol; 
az olyan terveket részesíteném előnyben, 
amelyek a környezet védelmével együtt 
gazdaságosak is. A hosszú távú, kamat-- 
mentes hitel visszafizetését az elmaradói 
bírság és a képződő megtérülés fedezné. 
A környezetvédelmi ellenőrző rendszert 
tovább kell fejleszteni. Egy-egy térség 
szennyezettségének objektív megítélése 
érdekében országos monitorhálózat gyor
sabb kiépítését javasolom, amely a fo
lyamatos ellenőrzést is biztosítaná.
A környezetvédelmi bírság csak akkor 
érné el célját, ha hatására — nagyságá
tól függően — .csökkenne a környezet
szennyezés. (Ez a kölcsönhatás ma még 
nem érvényesül. Egy-egy szennyezés fo
kozatos megszüntetésére türelmi időt kel-} 
lene adni a vállalatoknak. Minden olyan i 
megoldást, amely az előzőnél kedvezőbb! 
helyzetet teremt, elismerésben részesíte
nék, amelyet a bírság mértéke és a tü
relmi idő nagysága tükrözhetne.
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A vállalat környezetszennyezésének továb
bi csökkentése érdekében új üzemeket csak 
korszerű környezetkímélő, hulladékszegény 
technológiával valósítunk meg. A gyártási 
folyamatok során keletkező huüadékanya- 
gok hasznosítására új beruházásokat indí
tunk, és salját technológiákat dolgozunk ki. 
A szennyvíz .minőségének javítására hi
gany- és nibrogénmentesítő technológiákat 
vezetünk be, megoldjuk a savüzemi véggáz 
nitrózmentesftését, a veszélyes hulladékók 
kezelésére hulladéktárolót és égetőművet 
helyezünk üzembe.

MAYER
JÁNOS

a Metalloglobus
Fémipari
és Termelőeszköz 
Kereskedelmi 
Vállalat főmérnöke

Vállalatunk színesfém alapanyagok, fél
gyártmányok, hulladékok, valamint egyes 
műanyag termékek értékesítésével foglal
kozik. Ipari tevékenységei közé tartozik 
a színesfémhulladékok begyűjtése, kohá
szati előkészítése (például: válogatás, da
rabolás, bálázás stb.) és az egyes színes
fémhulladékok kohászati úton történő fel
dolgozása. A vállalat az országban több 
telephellyel és gyárral rendelkezik.
Az 56/1080. sz. MT-rendelet kényszerpá
lyára helyezte a veszélyes hulladékok ke
zelésével, tárolásával kapcsolatos követel
ményeket, melyek végrehajtása nagy fel
adatot jelenít. A vállalatnál forgalmazott 
színesfémtartalmú hulladékok 15—20%-a 
veszélyes hulladéknak minősül. Legna
gyobb gondot számunkra az átmeneti tá
rolási követelmények kielégítése jelenti, 
mivel az ahhoz szükséges — 'gazdasági 
szabályozók révén képezhető — fejleszté
si alap csak korlátozott mértékben áll 
rendelkezésünkre. Anyagi lehetőségeinket, 
valamint a feladatok fontossági sorrendjét 
figyelembe véve középtávú intézkedési 
tervet dolgoztunk ki, melynek végrehaj
tásától a tárolási feltételek megnyugtató 
rendezését várjuk.
A színesfémhulladékok feldolgozásában — 
GB-határozat alapján — két jelentős kör
nyezetvédelmi beruházást kívánunk meg
valósítani. Közismert, hogy az elhasznált 
ólomakkumulátorok begyűjtése és bontá
sa országos gond. Ennek megszüntetéséire 
vállalatunk korszerű, környezetkímélő 
hidrometallurgiai akkumulátorbontási 
technológiát kíván bevezetni. Az érdekelt 
hatóságok nem egységes álláspontja miatt 
az országban a telepítést sehol sem lehet 
megvalósítani, ezért a begyűjtés és bontás 
munkálatait le kell állítanunk. Ezáltal 
az akkumulátorhulladék több helyen fog 
felhalmozódni, szennyezi a környezetet, 
arról nem is beszélve, hogy az ólmot im
portból kell beszerezni. Ez a huzavona 
nyolc éve tart. Éppen ezért szükségesnek 

tartjuk, hogy az idén felsőbb szervek hoz
zanak határozatot az országos jelentőségű 
technológia megvalósítására.
Jelentős környezetvédelmi intézkedésünk 
az alumíniumforgács feldolgozásában ke
letkező por, korom, CO és CO2 légtérbe 
jutásának megakadályozása. Ennek érde
kében 30 millió forint fejlesztési alappal 
porleválasztó berendezést létesítünk.
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A környezetvédelmi előírások betartása ér
dekében a következő változtatásokat tar
tom szükségesnek:
— módosítsák a veszélyes hulladékok 
jegyzékét úgy, hogy az határértéket is tar
talmazzon, és egyes anyagok (pl. cinkhul
ladék) kerüljenek ki a jegyzékből;
— az OIKTIH központilag jelöljön ki sa
laklerakó helyeket, mivel a salak és a 
veszélyes hulladék lerakása meghaladja a 
vállalatok lehetőségeit;
— a környezetvédelmi beruházásokat a 
vállalatok 30 millió forint erejéig, költ
ségből valósíthassák meg, mivel a válla
latok fejlesztési alapjai korlátozottak;
— a hatósági ellenőrzések ne büntetés 
jellegűek legyenek, hanem először szak
mai segítséget adjanak. A bírságok egy ré
szét kapják vissza a vállalatok, hogy azo
kat kötelezően környezetvédelmi fejlesz
tésre fordítsák, és ne beruházásként szá
molják el.
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Vállalatunk megértette, és igyekszik is 
magáévá tenni azokat az országos célo
kat, 'amelyekre környezetünk védelme ér
dekében szükség van, viszont intézkedé
seink hatékonysága — az anyagi okok 
miatt — nemcsak elhatározás kérdése.
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DR. CS. HORVAI 
JÚLIA

a Simontornyai 
Bőrgyár 
környezetvédelmi 
vezetője

A MT 56/1981. sz. rendelete a bőrgyártási 
hulladékokat a II. veszélyességi osztályba 
sorolja. Vállalatunknál naponta ¡kb. 30 
tonna 60%-os víztartalmú alkálikus (me
szes) bőrhulladék (gyorsan bomló fehér

Köszönjük a válaszokat, a nem egyszer önkritikus helyzetértékelést 
és a továbbgondolást érdemlő javaslatokat. Sajnáljuk, hogy voltak, 
akiknek idejéből nem jutott mondanivalójuk megfogalmazására. A kép 
azonban így is igen változatos, és — ami különösen fontos — bíztató. 
Arról tanúskodik, hogy iparunk vezetői érzik felelősségüket a környezetért, 
és készek a jobbító vagy a gondokat megelőző cselekvésre.
A kívánatos céltól még érthetően messze vagyunk. A belső tartalékok 
jobb hasznosításával, nagyobb körültekintéssel, következetességgel is 
előbbre tarthatnánk a jelenleginél. De szó nincs arról, hogy állóvízbe 
kellene hajigálnunk a környezetvédelem kavicsait. (A szerk.)

je), kb. 20 t cserzett — krómtartalmú — 
bőrhulladék, kb. 300 m3 5% szárazanyag- 
tartalmú szennyvíziszap és kb. 3500 m3 fe
hérje- és szulfidtartalmú szennyvíz ke
letkezik.
Véleményünk szerint hulladékkibocsátá
sunk — mint minden bőrgyári kibocsá
tás — erősen környezetszennyező. Vállala
tunk jelentős fejlesztő és kutatómunkát 
végez a környezetszennyezés csökkentése 
érdekében'. Ezért környezetkímélő gyár
tástechnológiák kialakítására (krómsze
gény cserzés stb.), a fehérjehulladékok ér
tékesítésére (takarmány, talajjavítás, koz
metikumkészítés stb.) és a szennyvíz ka
talitikus oxidációval történő szulfidmen- 
tesítésére törekszünk.

A környezetvédelmi előírások megítélé
sünk szerint lényegében helyesek. Az ipari 
vállalatok környezetvédelmi beruházásá
nak rendszerén viszont feltétlenül javíta
ni kellene, mégpedig:
— a környezetvédelmi állóeszközöket ne 
terhelje vagyonadó. (Vállalatunk kb. 68 
millió Ft-os nettó értékű környezetvédelmi 
eszközei után mintegy 2 millió Ft vagyon
adót fizet);
— a környezetvédelmi beruházásokat ne 
terhelje 18% felhalmozási adó, tehát fej- 
lesztésialap-elvonás;
— sokat javítana a helyzeten, ha a folyó
sítandó környezetvédelmi támogatásra 
előzőleg ígérvényt lehetne kapni, még a 
banki hitelkérelmek beadása előtt.
Az ellenőrzés és bírságolás rendszerével 
kapcsolatban véleményünk szerint, amíg 
egyedi határértékek léteznek, és mód van 
a vállalat helyzetének mérlegelésére, a bír
ságolás elvileg nem kifogásolható. Hiba 
lenne azonban, ha a bírság a bírságoló 
szervnél megtervezett bevételként szere
pelne.
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Legfontosabb feladatunk a fehérjehulla
dékok elhelyezése és a krómitairtalmú bőr
hulladékok mennyiségének csökkentése. 
A szükséges kutató-fejlesztő munkákat 
feltehetően 2 éven belül befejezzük. Meg
valósításukra azonban az állam beruhá
zást csökkentő beavatkozása miatt aligha 
kerülhet sor a VII. ötéves terv időszaká
ban.
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Komplex környezeti A
hatásvizsgálatok tükrében AA DvO

(Gaböikovo]
NAGYMAROS

VÍZLÉPCSŐ
RENDSZER

Az Országos 
Vízügyi Hivatal székháza 

- stílszerűen - szinte 
karnyújtásnyira található 

a Dunától. 
A találkozás akár tudatos, 

akár véletlen választás 
eredménye, mindenképpen 

szerencsés, 
hiszen ha vízről van szó, 

minden út ide vezet 
hazánkban.
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Bencsik Béla kétszeresen is otthonos a 
Bős (Gabfiükovo)— Nagymaros vízlépcső
rendszer dolgaiban. Egyrészt, mert az ár
vízvédelmi és folyamszabályozási főosztály 
vezetőjeként eleve szaros kapcsolatban áll 
a beiruházással, másrészt mert egy tárca
közi bizottság vezetőjeként újabb felelős
ségteljes feladatokat kapott. Kérdéseimre 
ő válaszolt.

A magyar-csehszlovák 
Duna-szakasz 
hasznosítása

— Sokakat foglalkoztat a Bős (Gabíiko- 
vo)—Nagymaros vízlépcsőrendszer építése, 
amelynek célja a Duna-víz energiájának 
hasznosítása. Mi a lényege ennek a vállal
kozásnak?
— A folyó Rajka és az Ipoly-torok közötti 
szakasza Magyarország és Csehszlovákia 
közös határa. Itt a két állam — szerződés 
alapján — közösen gondoskodik a hajóút 
fenntartásáról, az árvizek elhárításáról, a 
Duna szabályozásáról, és körülbelül 30 
éve foglalkozik a további hasznosítás le
hetőségeinek feltárásával.
— A víz energiájának hasznosítására min
denütt megkülönböztetett figyelmet fordí
tanak. A Duna osztrák szakaszán erőmű
vek egész láncolata ad áramot és továb
biakat is terveznek. Alattunk jugoszláv— 
román együttműködéssel megépült a 
Vaskapu erőmű, és ehhez csatlakozva most 
dolgoznak a II. erőművön. A Duna mel
lékvizein is több tucat erőművet helyez
tek üzembe, és újabbak építését készítik 
elő. A folyók a természet körforgásában 
rendre megújuló, olcsó energiaforrások, 
míg az egyéb energiahordozó készletek 
végesek és egyre drágábbak.

— A vízlépcsőrendszer két részből áll:i 
a bősi (gabéikovói), illetve a nagymarosi 
erőműből. A Szigetközben Dunakiliti tér
ségében épül meg az a duzzasztómű, amely 
egy oldalcsatornán keresztül a bősi erő
műhöz tereli a vizet. A duzzasztó fölött 
tározót alakítanak ki. Ez felfogja a Dunai 
napi vízhozamát, a folyamatosan érkezői 
vízenergiát, amelyet azután az erőmű túr-1 
bináin keresztül az esti órákban koncent
ráltan engednek tovább, és a napi áram- 
fogyasztás csúcsidőszakában különösem 
értékes, úgynevezett csúcsenergiává ala
kítanak át.
— Természetesen a bősi erőmű alatt, a tá
rozás időszakában is megfelelő vízállásra! 
és mélységre lesz szükség, ezért e szakasz 
duzzasztásáról is gondoskodni kell. Ezt 
a célt szolgálja a nagymarosi duzzasztó-í 
mű, amely folytonos üzemű erőművel 
egyenlíti ki az alsóbb Duna-szakasz vízjá
rását. A Bős (Gabéikovo)—Nagymarosi 
vízlépcsőrendszer tehát összefüggő mű
szaki rendszert alkot, és évente átlagosan) 
3,6 milliárd kilowattóra villamos energiát; 
termel, amelynek kb. 40 százaléka csúcs- 
energia. Ennek előállításához évi átlagban 
600 ezer tonna olaj vagy 2 millió tonna 
szén elégetésére lenne szükség.
— Az energiatérmelés mellett több más 
szempontból is hasznos a vízlépcsőrend
szer megépítése. Végig a Duna mentén 
nagymértékben javítja az árvíz elleni vé
dekezés biztonságát. Ennek Esztergom, 
Komárom, Győr és a Szigetköz esetében 
különösen nagy a jelentősége. A duzzasz
tás révén megszünteti azokat a hajózási! 
korlátozásokat, szűkületeket és gázlókat,, 
amelyek a jelenlegi vízjárási viszonyok 
mellett gyakoriak ezen a szakaszon. A víz; 
sebessége csökkenésének, az éjszakai ha
józás mindkét irányú bevezetésének, az; 



alacsony vízállás miatti hajózási kény
szerszünet megszüntetésének eredménye
ként mintegy 40 százalékkal növekszik a 
hasznos hajózási időalap és az eddiginél 
lényegesen jobban kihasználhatják az áru
szállító hajópark 'kapacitását. A folyó így 
még a ma igen kritikusnak számító Raj
ka—Gönyü szakaszon is a Duna Bizottság 
ajánlásainak megfelelő paraméterekkel 
rendelkező, nemzetközi /vízi úttá válik.
— További előnye az építkezésnek, hogy 
az erőműrendszer térségében rendezik a 
partokat, korszerűsítik, bővítik a Dunára 
támaszkodó térség szabályozott vízgazdál
kodásának alaplétesítményeit, a duzzasz
tott térségben megteremtik a vízkészletek 
biztonságát, és magasabb szintre emelik a 
terület- és településfejlesztés vízügyi fel
tételeit.
— Mindez igen biztatóan hangzik, mégis 
fölvetődik a kérdés: a várható előnyök 
arányban állnak-e a kiadásokkal? Magya
rán: gazdaságos-e a beruházás?
— Nézzük először a két vízerőművet. Nyil
vánvaló, hogy ezek energetikai hányadát 
nem terhelheti több költség, mint ameny- 
nyibe a hasonló teljesítményű hőerőmű 
megépítése kerülne. Ez más szóval azt je
lenti, hogy a vízerőmű nem drágább, mint 
a másfajta erőmű. Ráadásul a bős! és a 
nagymarosi vízerőműnek nincs fűtőanyag
költsége, élettartama pedig válrhatóan há
rom-négyszerese a hőerőművekének. A be
ruházás révén megvalósuló többi céllal 
kapcsolatban pedig fehéren-feketén kimu
tatható, hogy elérésük 10—12 százalékkal 
kevesebbe kerül a Budapest fölötti tel
jes Duna-szakaszon, mint más, hagyomá
nyos módon.

Környezetvédelmi 
összefüggések

— Igen érdekesek lennének a további mű
szaki részletek is, de lapunk jellege és 
olvasótábora arra kötelez, hogy a vízlép
csőrendszer környezetvédelmi összefüggé
seiről is megkérdezzem. Biztosra veszem, 
hogy ön is úgy véli: egy ilyen mű és kör
nyezete a legszorosabb kölcsönhatásban 
van..,
— Természetesen, és hozzátehetem: vala
mennyi illetékeshez hasonlóan. Az Orszá
gos Környezet- és Természetvédelmi Ta
nács 1983 júniusában komplex környeze
ti hatástanulmány kidolgozását kezdemé
nyezte. Ennek nyomán az erre hivatott 
állami szervek döntése arra kötelezte a 
témakörrel foglalkozó tudományágak és 
szakterületek művelőit, hogy egy rendszer
ként, kölcsönhatásaiban is vizsgálják meg 
az építkezés műszaki, ökológiai jellemzőit 
és mindezzel összefüggő kockázati ténye
zőit.
— Ez azt jelentené, hogy a beruházás elő
készítésekor nem vették figyelembe eze
ket a szempontokat? Adósak maradtak 
például annak elemzésével, hogy milyen 
hatást gyakorol majd a vízlépcsőrendszer 
a környék flórájára, faunájára, városai
nak, falvainak helyzetére?
— Szó sincs erről. A természeti környe
zet maximális védelme a tervezés kezde
tétől az előkészítő munka elemi erejű és 
következetesen érvényesített szabálya volt. 
Mind a hatvanas, mind a hetvenes évek
ben az akkor érvényben levőknél szigo
rúbb követelményeikhez igazodtunk a kü
lönféle lehetőségek mérlegelésekotr és ki

választásakor. Ennek szükségességét az 
1977-ben aláírt és 1978-ban törvényerejű 
rendeletként meghirdetett államközi szer
ződés is megerősítette.
— Nem túlzók, ha azt mondom: könyv
tárnyi tanulmány, elemzés vizsgálta a be
ruházás műszaki, gazdasági, ökológiai, esz
tétikai, társadalmi, jogi, illetve politikai 
összefüggéseit. Ezeket a legmagasabb párt, 
állami és tudományos testületek fórumain 
is rendszeresen napirendre tűzték, általá
nos jelleggel vagy részterületenként. A 
környezet védelmét is szolgáló tervek, va
lamint más dokumentumok száma nap
jainkig megközelítette a százat.

A legkorszerűbb 
ismeretek 

szintjén
— Miért van akkor mégis szükség további 
vizsgálatokra, az építkezés megkezdése 
után a vízlépcsőrendszer várható hatásai
nak számbavételére?
— A beruházás előkészítése csaknem há
rom évtizeddel ezelőtt kezdődött meg. A 
Duna komplex hasznosításának alapvető 
céljai már önmagukban is igazodnak a kör
nyezet igényeihez, hiszen például a víz
erő kiaknázása a ma tömegesen alkalma
zott energiatermelési módok közül a leg
inkább környezetkímélő. Nincs kénes füst
gáza, nincs elhelyezendő salak- vagy hulla
dékanyaga, nincs hőszennyezése, és ami a 
legfontosabb, hajtóanyaga. A víz napról 
napra megújul, nem igényel véges fűtő-
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anyagkészletet. De ezen túlmenően is ko
runk legkorszerűbb ismereteinek szintjén 
kell szavatolnunk, hogy maximálisan ki
aknázzuk a Duna szabályozásának és hasz
nosításának előnyeit, és a lehető legkisebb
re csökkentsük esetleges kedvezőtlen ha
tásait.
— A tervezés első szakaszában több te
rületen még csak sejtések formájában je
lentkeztek azok az igények, amelyek idő
közben a környezet védelmének és a szak
mai feladatok megoldásának általános jel
legű követelményeivé váltak' területünkön. 
Hadd emlékeztessek ezzel összefüggésben 
arra, hogy az akadémiai könyvkiadás 150. 
évében, 1978-ban megjelent Magyar Ér
telmező Kéziszótár 70 ezer szócikke között 
még nincs olyan, hogy „környezetvéde
lem”. Ugyanakkor az 1976-ban megalkotott 
környezetvédelmi törvény már az egész 
társadalom számára kötelező és egyben 
hosszú távra érvényes jelleggel fogalmaz
ta meg a legfontosabb előírásokat és ten
nivalókat.
— Közben, természetesen, tapasztalataink 
is megsokszorozódtak. Hiszen a Duna ha
tárainkon kívüli felső és alsó szakaszán 
egyalránt lényegesen korábban megkezdő
dött a folyó komplex hasznosítása, a leg
tisztább energiaforrás, a vízerő kiakná
zása. Az elmélet és a gyakorlat mai szem
besítése tehát megtetézi a lehető legjobb 
eredmény elérésének biztosítékait.

Világviszony latban is 
úttörő jelleggel

— Mégis lehetnek, akik úgy vélik: az ed
digi előkészítő munka foghíjai, gyöngesé- 
gei miatt kell egy sor vizsgálatot, elemzést 
most elvégezni, illetve megismételni...
— Nekik azt mondhatom, s gondolom ez 
mindenki számára megnyugtató lehet: a 
komplex környezeti hatásvizsgálat az ese
tek legnagyobb készében nem új vizsgá
latok szükségességét, hanem a korábbi 
megállapítások, elképzelések kritikus át-

A kísérletekhez megépítették
a „régi" Duna és □ dunakiliti duzzasztó kicsinyített mását

tekintését, újraértékelését és szembesítését 
jelenti. A szakemberek a részeredmények 
összegzésével, a sokirányú kölcsönhatások 
számbavételével, átfogó tanulmányba fog
lalásával a beruházás környezeti, termé
szeti és társadalmi hatásainak szintézisét 
teremtik meg. Munkájuk világviszonylat
ban is úttörő jellegűnek számít. Ilyen sok
oldalú hatástanulmány — ismereteink sze
rint — vízügyi nagylétesítményre eddig 
még sehol nem készült.
— Mi szavatolja, hogy csakugyan szintézis 
születik és nem egy vagy két tudomány

ág, szakterület szempontjainak, érdekei
nek túlsúlya határozza meg a hatásvizsgá
lat eredményeit?
— Meggyőződésből és felelősséggel mon- I 
dóm: nincs, nem lehet olyan érdek vagy 
szándék, ami előre befolyásolni kívánná, ’ 
próbálná a szakemberek tevékenységét. A | 
kormány arra kötelezett bennünket, hogy 
a legavatottabb, legilletékesebb intézmé
nyeket vonjuk be a rendkívül nagy jelen- í 
tőségű, összetett feladat megoldásába. En
nek megfelelően a mezőgazdasági hatások 
felmérésében a Gödöllői és a Keszthelyi
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... és a ter*«xett nagymarosi vízlépcsővelA Dunakanyar panorámája - ahogy ma látjuk...

A nagymarosi duzzasztómű helyét és hatását 
is méretarányos modellen vizsgálták

Agrártudományi Egyetem, az Erdészeti Tu
dományos Intézet, a Kisalföldi Erdő- és 
Fafeldolgozó Gazdaság, az MTA Földrajz- 
tudományi Intézete, valamint Agrokémiai 
és Talajtani Kutató Intézete vesz részt. 
A területfejlesztéssel összefüggő kérdése
ket a Komárom megyei Tanácsi Tervező 
Vállalat, az Észak-dunántúli Tervező Vál
lalat, a Városépítési Tudományos és Ter
vező Intézet vizsgálja. A környezeti hatá
sokat az Országos Környezet- és Termé
szetvédelmi Hivatal, a Kertészeti Egye
tem, az MTA ökológiai és Botanikai Ku
tató Intézete és Duna Kutató Állomása, 
továbbá a Budapesti Műszaki Egyetem 
elemzi. Míg a vízügyet a Vízgazdálkodási 
Tudományos Kutató Központ, az Észak
dunántúli Vízügyi Igazgatóság, valamint a 
beruházás lebonyolításával megbízott Or
szágos Vízügyi Beruházási Vállalat és a 
generáltérvező Vízügyi Tervező Vállalat 
képviseli a munkában.

Hangsúlyozom: mi intézményeket kértünk 
föl a közreműködésre. Az egyes munkák
ban részt vevő személyek kiválasztásába 
nem volt beleszólásunk.

Tárcaközi bizottság
— Gondolom, az sem érdektelen, hogy ki 
irányítja és fogja össze az igen szerteágazó 
tevékenységet?
— A hatástanulmány elkészítését tárcaközi 
bizottság irányítja és ellenőrzi. Ebben a 
Magyar Tudományos Akadémia, az Orszá
gos Műszaki Fejlesztési Bizottság, az Épí
tésügyi és Városfejlesztési, az Ipari, a Köz
lekedési, a Mezőgazdasági és Élelmezés
ügyi Minisztérium, az Országos Környe
zet- és Természetvédelmi Hivatal, az Or
szágos Tervhivatal, az Országos Vízügyi 
Hivatal, továbbá az Állami Fejlesztési 
Bank és a Gödöllői Agrártudományi Egye
tem képviselői kaptak helyet.
— Ügy vélem: az is sokat mondana a ha
tásvizsgálat jellegéről és sokoldalúságáról, 

hogy milyen kérdésekre keresnek elsősor
ban választ a szakemberek?
— A tanulmány kidolgozói mindenekelőtt 
arról kívánnak megbizonyosodni, hogy a 
fejlesztés megfelel-e korunk környezetvé
delmi előírásainak? A vízlépcsőrendszer 
egyes elemei kellően csökkentik vagy tel
jesen megelőzik-e a nem kívánatos hatá
sokat; szükség van-e a már elkészült ter
vek esetleges átdolgozására, s az egyes ága
zatok hogyan hasznosíthatnák még jobban 
a beruházás jóvoltából megnyíló perspek
tívákat?
— A vízlépcsőrendszer és a környezeti ele
mek teljes hatásmechanizmusának feltárá
sakor megkülönböztetett figyelmet fordí
tanak a többi között a víz minőségének, a 
térség vízellátásának, a Kisalföld alatti ka
vicsrétegben tárolt vízvagyon védelmének 
vizsgálatára. Foglalkoznak a vízerőmű mű
ködtetésének, a tala'jvízszint szabályozásá
nak és az úgynevezett szivárogtató rend
szer gyakorlati alkalmazásának várható 
hatásaival, a mező- és erdőgazdasági ter
melés növelésének módjaival, a hullám
téri erdők biológiai, talajtani és műszaki 
kérdéseivel, valamint a beruházással össze
függő területfejlesztési lehetőségekkel. 
A környezeti hatások egészére kiterjedő 
értékelést tehát megannyi részválasz ala
pozza meg.
— Hol tartanak pillanatnyilag és várha
tóan mikor fejezik be munkájukat a való
ban nagyszabású feladat megoldásán dol
gozó szakemberek?
— A vízlépcsőrendszerrel foglalkozó ha
tásvizsgálat első szakasza már az év elején 
lezárult. Elkészült a tájrendezés tanul
mányterve, és pont került a parti szűrésű 
vízvagyon kiaknázásának jelenlegi és vár
ható lehetőségeit összefoglaló elemzés vé
gére. Az Országos Vízügyi Hivatal irányító 
testületé részleteiben is áttekintette az 
egész érintett térség vízgazdálkodásának 
közép- és hosszú távú koncepcióját, és 
meghatározta a fejlesztés irányait. A tel
jes tanulmány elkészítése az év közepére 
várható.

DOSZTÁNYI IMRE
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¡paradicsom, hóágyúval 110 havas 
napra bővített síidény, országos, 
sőt nemzetközi versenyek, női mű- 

lesikló Európa Kupa, gyepsí Európa-bajnok- 
ságak a Brennbergi-völgybem. A rövid mon
datok egy reklámkiadvány címei is lehet
nének. Pedig a Soproni Sportlétesítménye
ket Fenntartó Szervezet nagyratörő terveit 
foglalják össze röviden. S ezek a kissé utó
pisztikus, a Soproni Tájvédelmi Körzet érde
keit figyelmen kívül hagyó elképzelések lob- 
bantották fel az immár évek óta tartó vitát, 
amely a brennberg-völgyi sípálya támogatói, 
üzemeltetői és a természetbarátok között dúl. 
Az újabb lavinát Bognár Dezsőnek, a Sop
roni Városszépítő Egyesület elnökének Abra- 
hám Kálmán államtitkárhoz, az OKTH elnö
kéhez írt levele indította el. Ebben arra kér
te: ne járuljon hozzá a tájvédelmi körzet 
egységét, háborítatlanságát fenyegető kísér
let legalizálásához. Az államtitkár állásfogla
lása egyértelmű volt: a természetvédelem és 
a tájvédelmi körzet érdekeit sértő mindenne
mű beavatkozás, a táj egységének megboly- 
gatása megengedhetetlen, ezért a város Igé
nyeit jelenleg kielégítő pálya síközponttá 
alakítása a védett területen nem kívánatos.

síelhetnek, és a természet sem károsodik. Té
vedtünk. Alig telt el egy év, és a három 
zászlórúdból és a síliftből már sícentrum 
terve lett, melyre az Országos Idegenforgalmi 
mi Alapból - arra hivatkozva, hogy a nem
zetközi versenyek közönsége és a hazai és 
külföldi, főleg osztrák síelők állandó hó ese
tén föllendítik a szállodák bevételét - sike
rült 6 millió forintot elnyerniük. Mindezt úgy, 
hogy az ügyben illetékes főhatóságot, az 
OKTH-t megkerülték. Nem is tehettek mást, 
hisz konkrét, elbírálásra alkalmas tervekkel 
nem tudtak előállni. Amit pedig Kása István, 
a városi síszövetség elnöke fölvázolt nekünk, 
olyannyira sértené a természetvédelem érde
keit, annyira megváltoztatná a tájat, hogy 
ehhez nem járulhatunk hozzá.
— Lássuk, mit akarnak. A folyamatos téli 
üzemeltetés érdekében hóágyúval kívánják a 
pályát síelésre alkalmassá tenni. Ez ellen 
nem is lehetne különösebb kifogás, ha mű

A vitatott helyszín mindössze 5 kilométerre 
van a várostól. A meredek hegyoldalaktól 
övezett Brannbergi-völgy határozottan alpe
si jellegű. Óriási lucok állnak őrt az ország
út mentén csörgedező Rálk-patak fölött. 
Gyantaillatú levegő és nyugalom fogadja itt 
a látogatót. A kanyargó völgy egyik ki- 
öblösödő része fölött emelkedik a sípálya. 
Meredeken szalad le a domboldalról, hogy 
azután jobbra kanyarodva érjen véget egy 
kis tisztáson. Most üres, a napsugár csak 
vékony jégrétegen verődik vissza. Sportolás
ra alkalmas hó nincs. A sífelvonó ülőkéi is 
üresen hintáznak az erős szélben. Körülnéz
ve első pillantásra látszik, hogy a soproni 
sportvezetők tervei e szűk területen csak 
jelentős, természetet károsító beavatkozások 
révén valósíthatók meg. De ne hagyatkoz
zunk az első benyomásokra.
Késő délután a kellemetlen, csípős idő el
lenére jó néhányon összegyűlünk a tájvédel
mi körzet székházában. Csapody Istvánnak, 
a környék természetvédelmi főfelügyelőjé
nek évek óta egyik komoly gondja ez az 
ügy. így érthető indulattal beszél az előzmé
nyekről. Előtte iratokkal teli dosszié, mely 
kizárólag a sípályával kapcsolatos hivatalos 
és nem hivatalos iratokat tartalmazza.
— Mindenekelőtt ki kell jelentenem, hogy 
nem vagyunk sportellenesek, de a természe
tet sértő, ésszerűtlen megoldások ellen tilta
kozunk. A sípálya ügye régi keletű. Először 
három és fél évvel ezelőtt kértek elvi enge
délyt sífelvonó, egy tájba illő síház és há
rom zászlórúd felállításához. Az egyeztető 
tárgyalások során azzal a feltétellel járul
tunk hozzá a kérés teljesítéséhez, ha a sí
házat szállásnak, vendéglátóipari célokra 
nem használják, közelében autóparkolókat 
nem építenek, és a siház elkészülte után 
rendbehozzák, parkosítják a környéket. Ezt 
vállalták is, és megállapodásunkat 1983. IX. 
28-án a Soproni Városi Pártbizottság meg- | 
bízottja is garantálta.
Úgy gondoltuk, hogy ezzel a sípálya ügye 
lezárult: a soproniak, ha van hó, kedvükre

A vita kiváltóoka, a sípálya 

ködtetése nem követelne - tájrombolás néll 
kül nem fölépíthető - infrastruktúrát: 1201 
köbméteres víztározót, nyomóvezeték-rend 
szert, kezelőházat. Igaz, ezeket a földbe 
süllyesztve kívánják elhelyezni, de, aki látót 
már földmunkagépeket dolgozni, tudja, hog1 
ez milyen kártétellel jár. Ezek még csak c 
kezdeti lépések. Mivel este is használni ki 
vánják a pályát, trafóház, légvezeték és vl 
lágítótesteket tartó oszlopok kihelyezése I: 
szükséges. Egyelőre 35 gépkocsit befogadc 
autóparkolót igényelnek, de ha naponta 700 
vendéget akarnak fogadni - márpedig ez a 
terv —, akkor legalább 200 kocsira kell szá
mítani, amelyek jobb híján végig a völgyben^ 
az út mentén fognak megállni. Ezzel azutáq 
egycsapásra megszűnik a terület védettségé-) 
nek egyik indoka: „a csend, a tiszta levegőj 
a kiemelt üdülőhelyi jelleg megőrzése”.
- Félő, hogy az úgynevezett fejlesztések ití 
nem állnak meg. Előbb-utóbb - bár ezt mos“

Hóágyú 
tájvédelmi 

körzetben?

Sikamló

Ebből a szép tisztásból -jha eifógdnpk 
a sicentrum tervét - 

előbb-utóbb autóparkoló lenne
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I határozottan tagadják - megjelennek oz 
árusok, a bódék, megépül majd a nemzet
közi versenyekhez szükséges öltözők sora, és 
ettől már csak egy lépés a völgy teljes tönk
retétele. Hogy mennyire nem légből kapott, 
amit mondok, arra bizonyíték: a sportlétesít
ményeket fenntartó szervezet mind a Károly- 
magaslat-daloshegyi, mind a brennberg- 
völgyi sportterületeknek a tájvédelmi körzet
ből vaió kivonását akarta kezdeményezni. így 
szabad kezet kapnának.
A természetvédelmi felügyelő szavait és ag
gályait Bognár Dezső, a soproni városszé
pítő egyesület elnöke is alátámasztja. Az 
idős, de ma is minden iránt érdeklődő férfi 
többszörösen szívén viseli Sopron fejlődését, 
hisz a felszabadulás után egy ideig a város 
tanácselnöke volt.

! - Ha a sípályával és a iKárolymagaslat—da- 
' loshegyi fejlesztésekkel kapcsolatos tervek

tervek

megvalósulnak - mondja —, véleményem 
szerint olyan jóvátehetetlen sérülések kelet
keznének a tájvédelmi körzetben, amelyek 
már puszta létét kérdőjeleznék meg. Egyszó
val csoportérdekek és bizonytalan kimenete
lű idegenforgalmi érdekek miatt tönkremenne 
Sopron természeti környezete, s ennek a vá
ros egész< lakossága és a kirándulási céllal 
hozzánk látogató, hátizsákos turisták látnák 
a kárát Ez a dolog egyik oldala. A másik: 
a jelenlegi gazdasági helyzetben felelőtlen
ség súlyos tízmilliókat befektetni bizonytalan 
célok érdekében, amikor föl kellene újítani 
a város közkórházát, középiskoláit, rendbe 
kellene hozni a valóban valutaszerző fertőrá
kos! barlang-színpadot, és fejleszteni kelle
ne az üzlethálózatot.
- A terv támogatóinak fő érve, hogy a föl- j 
lendülő idegenforgalom gyorsan amortizálja 
a költségeket. Ezt nehezen hiszem el, mert 
- a gyepsitől eltekintve - kétséges, hogy lesz 
olyan osztrák, aki az ő nemzetközi szintű, 
kiváló alpesi sípályáikról a mi soproni pá
lyánkra vágyik. Emellett 50 éves meteoroló
giai adatokkal bizonyítható, hogy nálunk a 
havas napok száma mindössze 21. Hóágyú
val ezt valószínűleg növelni lehetne. Igen 
ám, de a hóágyú működéséhez legalább 
-5 °C kell, és Nyugat-Magyarországon elég 
ritkán süllyed ilyen alacsonyra a híganyszál. 
A 110 havas nap tehát irreális elképzelés. 
Egyesületünk tagjainak az a véleménye, 
hogy a brennbergi pálya maradjon meg je- j 
lenlegi állapotában, hóágyú nélkül, de vál
jék lehetővé itt és a Bécsi-dóm bon a gyep- 
és görsísport művelése. A károlymagaslati 
szánkópályát pedig - éppen a tömegsport 
érdekében - infrastruktúra nélkül újítsák föl. 
A beszélgetésen a Soproni Erdészeti Egye
temről is megjelent néhány fiatal, szerintük 
a pénzt inkább egy egész évben használha
tó, korszerű sportcsarnok építésére kellene 
fölhasználni, ahol a sporteseményeken kívül 
végre a Soproni Tavaszi Fesztivál hangverse
nyeinek és egyéb művészeti eseményeinek

A Rák-patak völgye (Brennbergi-völgy) 
ma még csöndjéről és a jó levegőjéről 
nevezetes

méltó helyet tudnának adni. S ez nem 200 
vagy 600 ember, hanem az egész város ér
deke.

Megpróbáltuk a sportlétesítményeket fenn
tartó szervezet és a városi síszövetség veze
tőit is szóra bírni az üggyel kapcsolatban. 
Udvariasan fogadtak, sok mindent elmond
tak, de a beszélgetés közben elhangzottak 
közléséhez nem járultak hozzá. Véleményük 
szerint, amíg döntés nem születik, minden 
nyilvánosság csak elmérgesítheti a helyze
tet.
A sícentrumhoz 6 milliós támogatást megsza
vazó Országos Idegenforgalmi Hivatalnál vi
szont készséggel tájékoztattak bennünket. 
Beszik Ilona, az ügy előadója elmondta, 
hogy valóban a nyugati idegenforgalom nö
velésére, a szolgáltatások kibővitésére hivat
kozva pályázták meg a soproni sívezetők az 
anyagi segítséget. A sport tehát másodlagos 
szempont volt. Arról, hogy ez a fejlesztés 
egy tájvédelmi körzet rovására történik, sen
ki sem tájékoztatta a döntéshozó idegenfor
galmi szakembereket. Olyannyira nem, hogy 
a megyei tanácsnak a kérvényt melegen tá
mogató kereskedelmi osztálya - márpedig 
ilyen szervnek igencsak ismernie kellene a 
szűkebb pátriájára vonatkozó jogszabályokat 
- ajánlásában mélyen hallgatott erről. E té
nyek tükrében már érthető, hogy a soproni 
sportvezetők miért nem vállalták a sajtó nyil
vánosságát.

Soproni utunk előtt két nappal az érdekel
tek részvételével tanácskozás zajlott le, ame
lyen az OKTH-t Barcsay László képviselte. 
Tőle arról érdeklődtünk, mi lehet az oka, 
hogy egy sípólya látszólag nyugalomba ju
tott ügye ilyen síkos, veszélyes útra tévedt? 
- Hangsúlyoznom kell, hogy ebben az eset
ben nem alapvető rosszindulatról van szó. 
Aki szeret síelni, az minél korszerűbb sípá
lyát akar, és tűzön-vízen keresztül el akarja 
fogadtatni érveit. A dialógushoz viszont az 
kell, hogy a másik fél érvei is elhangozhas
sanak. Ebben az esetben ezt nem akarják 
meghallgatni. Alapvető hiba, és nemcsak 
Sopronban, hogy az emberek még hivatalos 
helyeken, a tanácsoknál sem eléggé ismerik 
a természetvédelmi törvényt és annak előírá
sait. Csak azt ragadják ki belőle, ami szá
mukra kedvezőnek tűnik. Itt például arra 
hivatkoznak, hogy a természetvédelem az 
emberért van. Az ember szeret síelni, tehát 
nincs ellentmondás. Hogy 10 év múlva a 
szikláig lepusztul a hegyoldal, eltűnik a ter
mészetes vegetáció, zajos lesz a környék, 
most még nem számít. Bár Sopronban hatá
rozottan támogatták a tájvédelmi körzet meg- 
alalkulását, most úgy tűnik: nem voltak vele 
teljesen tisztában, hogy ez milyen kötelezett
ségekkel jár. Ennek tulajdonítható a sícent
rum más helyen életképes, de itt a termé
szetre végzetessé váló ötlete. Az ügy most 
hivatalos mederbe terelődött. Be kell adniuk 
a terveket, amelyeket főhatósági szinten el
bírálunk. Álláspontunk természetesen az, 
hogy a tájvédelmi körzet érdekében ne le
gyenek itt további építkezések, mert trójai 
falóvá válhatnak. Az első engedmények után 
megindul a lavina, és ez egyetlen termé
szetszerető embernek sem lehet érdeke.

CSERI REZSŐ

Barcsay László szerint a fő gond az, 
hogy nem ismerik eléggé, illetve félreértik 
a természetvédelmi törvényt 
(Trautmann Tibor felvételei)
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„Itt állok, s nem tehetek másképp"

m ól ismert bohózat! figura az arcrán- 
gásos pszichiáter, aki „csak” önmaga lelki 
egyensúlyát nem italálja, vagy a kuruzsló 
medikus, ki gyöngélkedvén nyomban Or
vosért kiált tanácstalanságában. Ezzel 
szemben dr. Balogh János akadémikus, az 
állatrendszertan és az ökológia nemzetközi 
hírű művelője valósággal „cége reklámja”: 
jóleső hüledezéssel állapítom meg, hogy a 
73. évében járó tudós (két éve beszélget
tünk utoljára) testi-szellemi rugalmassága 
saját példájával igazolja, hogy a mozgás 
az élet alapja. S mindehhez a fantasztikus 
előzmények: 1963 és 1984 között 22 külföldi 
út (kettőről film is készült), mérhetetlen 
zsákmánnyal gazdagítva hazai közgyűjte
ményeinket. „Üjságírós” kérdésemre — 
hány kilométert tett meg? — elmondja: 
kezdetben még számlálta, de aztán letett 
róla. Megmaradt viszont rokonszenves 
„társadalmi nyugtalanítónak”, aki hazai és 
földgömb-méretekben egyaránt szót emel 
a sikerek előidézte rövidlátás, az ember 
környezetpusztító tevékenysége ellen.

Mi a teendőnk?
— Napjaink soros tudományága a biológia. 
Nekirugaszkodása újabb reményekkel tölt
heti el az emberiséget: a fenyegetően in
gatag ökológiai egyensúlyt mégiscsak si
kerül helyrebillenteni az utolsó pillanat
ban. Mi okozta, hogy törzsfejlődésünk li
bikókájának leszálló ágába kerültünk?
— Kezdjük az alapfogalmaknál. Magát az 
ökológia kifejezést Ennst Haeckel kezdte 
használni. Görögül oikosz házat, lögosz be
szédet, illetve tudományt jelent, ö — né
met lévén — Haushalt dér Natur-ról, azaz 
természeti háztartástanról beszélt a meg
értés kedvéért. Az ökológia az élővilág és 
környezetének bonyolult, sokoldalú kap
csolatát jelenti. Ennek alapegysége az öko
szisztéma, az életközösség. A bajt — nem 
vagyok egyedül — abban látom, hogy a 
fejlődés fogalmát rosszul értelmezzük. Az 
ökorendszer ugyanis úgyszólván nulla nö
vekedésű, pontosabban bizonyos határon 
túl nem növekszik. A nagy kivétel az em
beri társadalom: mióta szerszámot készít 
és megtanult tartalékolni — tehát a föld
művelésre és az állattenyésztésre áttérés 
időszakától — exponenciálisan növekedik, 
ami napjainkra került kiáltó ellentmon
dásba az igencsak véges, lényegében nem 
növekvő ökológiai rendszerrel. Ha ezt nem 
vesszük tudomásul, önmagunkat taszítjuk 
a szakadékba.
— Szorongató mindennapi gondjaink kö- 
zepette ezt némelyek okvetetlenkedésnek 
vélik...
— Egyszerű a válasz: nyugdíjas vagyok, 
ettől a társadalomtól kapom, a nyugdíjat; 
felelőtlen volnék, ha a szemébe hazudnék. 
Szerintem akkor vagyok igazán' híve elő
rejutásunknak, ha nem dönteni akarok, de 
a valóságos helyzet föltárásával járulok 
hozzá az okos döntésekhez. Nem kizárólag 
nálunk, hanem az egész világban veszedel
mes helyzet, ha nem természetközeli ern- 
bdrek elfeledkeznek biológiai lény mivol
tunkról, s a magamfajta „okvetetlenkedőt” 
nyomban biolögizmussal vádolják. Holott 
korántsem biologizmus, ha számolunk 
mindazzal, ami biológiai eredetünk függ
vénye — például a szűk lakásodúban élés 
klausztrofóbiát, bezártsági szorongást éb-

resztihet —, ne építsünk hát effajta szardí- 
niásdobozokat.
A modern társadalom alaphibája, hogy 
megzavarja a reciklust, a természetes kör
forgást, s részint a kelleténél többet vesz 
el abból, amink van, részint több hulladé
kot termel, mint amennyit értelmesen visz- 
szaszármaztatni képes. A számtalan példa 
közül csak egyet említek. Ausztráliában 
meghonosították a szarvasmarhát, de nem 
vitték vele a tehénlepényt pusztító gala- 
csinhajtót. A fölgyülemlett hulladék jóvol
tából a legyek elszaporodtak, és szegény 
kérődzők sorscsapásává lettek. Igen ám, 
de ezért a szokásosnál sokkal sűrűbb fark
csapkodásra (késztették őket aminek
végső soron súlyveszteség lett a következ
ménye! Ez a modell mutatja: a nyakló 
nélkül növekedés, az összefüggések fölis
merésének hiánya előbb-utóbb megbosz- 
szulja magát — a biológiai törvény nem 
ismer kegyelmet.

A harmonikus életeszmény
— Jómagam a civilizáció áldásai közt egy
re kényelmetlenebbül feszengek; fojtogat 
a mozgás, a jó levegő, a növényzet hiánya. 
Aligha állok egyedül ezzel.
— Ez az ösztönök helyes működése. Nem 
jó, mert nem természetes a túlkondicionált 
állapot, aminek a civilizációs betegségek a 
legfontosabb jellemzői. Első trópusi uta
mon valósággal végigtüsszögtem az egész 
expedíciót. Azóta első dolgom a légkondi
cionáló kikapcsolása. Az embernek biológiai 
mivoltában megvan a saját hőháztartása — 
csak engedjük működni. Hálát adok a 
sorsnak nehéz ifjúságomért: megtanított a 
dolgok elviselésére, s hiába nőttem föl ár
vaházban, nem érzem magam hátrányos 
helyzetűnek, nem roppantam össze, ellen
kezőleg. A hajnali kelés, a téli jeges víz
ből mosdáskor fölcsapó gőzfelhő, a sovány 
koszt inkább megedzett. Nem mintha — 
kései irigységből — bárkinek zordan ifjú
ságot kívánnék, csupán a széltől óvó, dun
na alatti nevelés hátrányait jelzem.

Talajlakó állatok vizsgálata

— Hogy lett Balogh Jánosból harmonikus 
életet élő ember?
— A teljes élet eszményét már a híres fa- 
sotri evangélikus gimnáziumban, annyi ké
sőbbi kiválóság „keltetőjében” szívtam 
magamba. Iskolánkban volt egy ún. kalo- 
kagathia ösztöndíj, mely nevével is testi
lelki összhangra, a szép életre utal. Sosem 
kaptam meg — elnyertem viszont a „Döb- 
rentei-aranyat” nyolcadgimnazista korom
ban. Ami az életmódot illeti: utazásaim 
során a luxushotelnél mindig jobban érez
tem magam a természetben, ahol magam 
főzök, és a dzsungel zajait korántsem ér
zem félelmetesneK, hiszen ismerősökként 
üdvözlöm őket, mintegy visszatalálva sa
ját múltunkba. S higgyék meg nekem: 
Dél-Amerika, Afrika, Óceánia úgynevezett 
primitív emberei között nagyobb bizton
ságban éreztem magam, mint büszke civi
lizációnk némelyik aluljárójában ...
— Társadalmunk „neoprimitívjei" csak
ugyan veszélyesebbek lehetnek csak szük
ségből kegyetlen elődeinknél. De a fen-

21 0



tiekben jellemzett életforma a mi körül
ményeink között mégis kivihetetln.
— Félre ne értsenek: a világért sem pré
dikálok naiv „vissza a tenmészethez”-meg- 
oldást. Ez egyrészt csakugyan kivihetetlen, 
másrészt süllyedés lenne. Ám a népesség
robbanás megállítása, az embergyilkos 
megalopoliszok visszaszorítása s az ezek
hez fűződő valamennyi környezeti vissza
élés megakadályozása már kötelességünk. 
Elkeserít, amikor az ökológus valósággal 
falba ütközik, elemi dolgokat képtelen 
megértetni. Ilyesmit például: egyetlen mé
ternyi vízvezetékcsövet se süllyesszünk a 
földbe a megfelelő csatornázás nélkül! 
Van olyan élőlény, mely csak iszik, iszik, 
de nincs veséje? Ha így folytatjuk, tala
jaink vizelet-tartállyá válnak. A kútba 
csatlakozó szennyvízcső ugyanúgy a halál 
csöve, mint a morfinista injekcióstűje, me
lyet vénájába döf. A különbség csupán 
annyi, hogy ez közvetlenül, amáz közvetve 
mérgez.
— Van-e a sok ellenfél között első 'számú 
közellenség?
— Több is van. Egyik a talaj termőképes
ségének rombolása, egy másik a vízkészlet 
pusztítása: a nitrátosodás, a nem körül
tekintő bányászkodás folytán a karsztvizek 
elszöktetése.
Mindezek ellenére optimista vagyok. Van 
ökológiai visszacsatolás. Tíz éve — trópusi 
tapasztalataimtól felhős lélekkel — azt 
mondtam: 2000-re kipusztulnak az esőer
dők a földről. Ma másképp látom, mert 
megtanultam „kapitalistául” gondolkodni. 
Nem arról van szó, hogy az erdőirtókat 
megszállta volna a szentlélek; egyszerűen 
arról, hogy 80—90%-os kitermelés után 
mar nem kifizetődő folytatni, ezért ott
hagyják. Vagyis az utolsó pillanatban még
sem adják meg a kegyelemdöfést.

Öröm és kijózanodás
— Hajózzunk kellemesebb vizekre: a vi
lágutazás, a fölfedezés, a gyermekkor áb-

Egy trópusi gyűjtőút emlékei 
(Székely Tamás felvételei)

rándja. Nem mondhatjuk, hogy aki mind
ezt megvalósította, egyfajta felnőtt gyer
mekként éli életét, hűnek maradva tiszta 
ábrándjaihoz, akár a költő, a művész, a 
föltaláló?
— Tulajdonképpen így van. De szerencse 
is kellett hozzá. Mindenekelőtt pályám 
egyöntetűsége. Tizennyolc éves koromban 
bejöttem erre az egyetemre — s azóta itt 
vagyok. A nyugdíjazás szinte észrevétlenül 
ment végbe: most tudományos tanácsadó 
vagyok, ugyanabban a szobában dolgozom, 
ugyanúgy segítenek a munkatársak. S ez 
nagyon fontos: legfőbb ideje, hogy beta
karítsam a termést.
— Magam is roppantul szeretek utazni, de 
az idők folyamán belső változást észlel
tem: a romantikus hevület elolvadt,,átad- 
ván helyét valamely józanabb feszültség
nek, gyűjtő-összegező érdeklődésnek. Mi
képp éli meg útjait a hivatásos világutazó? 

— A hatvanas években mi is romantikus 
lelkesedéssel indultunk. Úgy éreztük, egy
szeri csoda ez a kiszabadulás a világba, 
talán az utolsó. így aztán annyi anyagot 
hoztunk haza, amennyinek földolgozása 
egy életre elegendő. A 13—14. út után 
kezdtem föllélegezni. Ma úgy látom, mikor 
Afrikában a nagy Bíró Lajos nyomdokaiba 
léptünk, s be akartuk hozni hazai mú
zeumainkba a trópust, kissé túlzó, öncélú 
nemzeti elképzelés délibábját kergettük. 
Aztán jött a kijózanodás: ez már nem Bíró 
Lajos világa. Hiszen jószerivel má!r nincs 
is őserdő. Vagyis minduntalan beleütköz
tünk a végpusztulás fenyegető látványába. 
A hobbiutazóból így lett „szélkiáltó”: fi
gyelmeztetni kellett az embereket a mély
ben morajló veszélyre.
S az egyik gond hozta magával a másikat: 
a magamfajta jámbor pókásznak, boga
rásznak a talajon kutakodva rá kellett éb
rednie a még nagyobb bajra. Ha így gaz
dálkodunk, fajok ez'reit pusztítjuk ki, mi
előtt megismertük volna, ami még a látvá
nyos eróziónál is fenyegetőbb lehetőség.
— Ha jól sejtem: a kéjutazóból kín-utazó
vá válás ihlette a széles körű ismeretter
jesztésre, a rádió, a tévé, a sajtó, a köny
vek nyilvánosságának igénybevételére.
— Úgy éreztem, minden magyar utazó bel
ső palrancsa: informálni, tájékoztatni, nép
szerűsíteni. Olyan sebes az ökológiai vál
tozás Földünkön, hogy le kell rövidíteni és 
ki kell bővíteni a tájékoztatás csatornáit, 
az egyetemi előadóteremből a fórumra 
kell lépni. Ezért vállaltam az együttműkö
dést Rockenbauer Pállal, Rácz Gáborral, 
hogy a legnagyobb nyilvánosságot kaphas
suk. Jelenleg ki mérem mondani — az igé
nyes ismeretterjesztés társadalmilag hasz
nosabb az elvont tudománynál. A Czeizel 
Endrék — dacolva a sanda gyanúsítással, 
lenézéssel — sürgetőbb szükségletet elégí
tenek ki némelyik pöfifeszkedő professzor
nál.
— De — hallottuk — az egyetemhez sem 
lett hűtlen. Sok mindent rebesgetnek a 
tudományos műhelyek romló légköréről... 
— Akkor mi oázis vagyunk. A tanszéken 
rajtam kívül még egy akadémikus, három 
tudományok doktora dolgozik, a többiek 
egyetlen fiataltól eltekintve kandidátusok. 
Itt él az előd, Dudich Endre szelleme, ez 
irigység nélküli szellemi műhely. S ami 
külön büszkeségem: egy speciálkollégium. 
Másodéves geológusoknak tartottam ala
pozó ökológiai előadásokat, s nyugdíjba 
menetelemkor egyszer csak fölkeresett két 
hallgató, valósággal kikövetelték a folyta
tást. Ez őszintén meghatott, bár nem va
gyok érzelgős — ezért folytattam.

A jelenben - a jövőért
— Min dolgozik jelenleg?
— Több mindenen. Az Akadémiai Kiadó 
és a világhíres holland Elsevier Kiadó kö
zös vállalkozásában 10 kötetes sotrozat ké
szül Soil mites of the World címmel. Ez a 
talajatkákról szól, s körülbeüül két kö
teten dolgozom belőle. De tán ennél is 
fontosabb a készülő „nagy mű”: olyan úti
könyvet szeretnék tető alá hozni, amely 
egyszerre lesz tudományos és olvasmányos. 
Mint Darwin, mint Humboldt munkái. 
Nem tolakszom melléjük, csupán a mű
fajra kívánok utalni. A tervezett cím: Bú
csú az őserdőtől kissé elégikus és több
jelentésű: magam is búcsúzom, s az őse'rdő 
is búcsúzni látszik a létezéstől...
— Gondolom, az utazások közben napló is 
készült.
— Természetesen. Olyan napra szóló itine- 
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rárium, melytől egy rendőrnyomozó is 
megnyalná a szája szélét. A két kötetre, 
kb. 600 oldalra tervezett földolgozás — az 
olvasó türelmével nem lehet visszaélni — 
há'rmas vonulatot követ. Egyfelől esemény
sor, másfelől a tudományos anyag gyűjté
sének története és ismertetése, végezetül 
pedig, mintegy ráadásként leírom külföldi 
magyarokkal megesett találkozásaimat. Az 
érdekes ebben, hogy a 60-as években jó
szerivel én voltam az első, akit az óhazá
ból megismertek, s a ¿szelíd őlrültnek”, a 
rövid nadnágos bogarásznak talán könnyeb
ben kitárulkoztak.
— Tehát: jöhet a betakarítás, vége az uta
zásnak?
— Hát... Kató tud még táncolni ... Ké
szülök Brazíliába — valamennyi világtáj 
közül Dél-Amerikát szerettem meg .legjob
ban —, a hatalmas ország egy különleges 
szubtrópusi foltjára, melynek hallatlanul 
érdekes a növény- és állatvilága, s bár Rio 
de Janeiro közelében van, fehér folt is 
egyúttal!1.
— Környezetvédelem helyett egyre többet 
hallani környezetgazdálkodásról, környe
zetfejlesztésről. Nem puszta ráolvasás a 
megváltozott szóhasználat?
— Nem! Habár némelykor még névleges 
a fejlesztés. Mint amikor tanszékünk, az 
állatrendszertani, továbbá a növényrend
szertani elnevezésébe bekerült az „és öko
lógiai” megjelölés.
— Debrecenben van már ökológiai tan
szék.
— Jakucs Pálék mindössze néhányan van
nak — hogy fé!r ez össze a kérdés súlyá
val? Hazánk nagyságrendileg maradt el 
néhány országtól. Nagy hiba volt, hogy a 
60-as években megindult, milliárdos bioló
giai kutatásfejlesztésből az ökológia telje
sen1 kimaradt. Szerintem csak akkor be
szélhetünk valódi környezetgazdálkodás
ról, ha a teljes reciklust, az egészséges kör
forgást megvalósítjuk. Programokat adunk, 
jelszavakat hangoztatunk ugyan, de csak 
akkor derülök föl, ha ilyet hallok: hulla
dékmentes gazdálkodás, a hulladék újra
hasznosítása. Ezt ökológiai nyelven mond
ták. De csák akkor haladhatunk igazán 
előre, ha a biológiai kutatásán' belül az 
ökológia elsőbbséget élvez. Meg kell ér
tenünk végre, hogy legfontosabb „termelő
eszközünk” maga az ember, vagyis a pe
dagógusképzés termelési feladat. Ma már 
nincs értelme a sorrendi vitáknak, az öko
lógiailag kiművelt emberfő fontossága 
egyenrangú az iparral, a mezőgazdasággal 
— mert nélkülük visszaesés, lemaradás fe
nyeget az oly sokat emlegetett életminő
ségben.
— Ezek a hazai gondok. S a világproblé
mák? Milyennek látja közös jövőnket?
— A 'legnagyobb gondok — akár ezredszer 
is megismétlem — a föld növénytakarójá
nak pusztulása, és (gondoljunk Cousteaura) 
a tengeri vízkészlet elszennyeződése. Jó
solni nem merek; nem is lehet, hiszen az 
emberiség sohsern volt még hasonló hely
zetben. A sárkánygyíkok katasztrófája 
idején ezer évente egy, most egy év alatt 
mintegy ezer faj tűnik el az életből.
— Példaképei — ha vannak?
— Sok van. Ha mégis: Hermán Ottó, Bíró 
Lajos és — nem azért, mert újólag föl
fedezték — Széchenyi István ...

1985. május 15-én — e sorok megjelenése 
táján — az Eötvös Loránd Tudomány
egyetem dr. Balogh Jánost tiszteletbeli 
doktorrá avatta.

LEHOTAY-HORVATH GYÖRGY

A cselekvés összeurópai érdek
Az ENSZ Európai Gazdasági Bizottságá
nak (EGB) ún. környezeti kormánytanács
adók testületé Genfiben megtartotta rendes 
évi, sorrendben 13. közgyűlését. Az ülés
szakon hazánkat a dr. Abrahám Kálmán 
államtitkár vezette delegáció képviselte. 
Az összeurópai érdekű tanácskozás tárgy
köreiről és eredményeiről Szenes Ervin, az 
OKTH nemzetközi kapcsolatok főosztályá
nak vezetője, a küldöttség tagja adott föl- 
világosítást.
— A fő kérdések közül is kiemelkedő je
lentőségű a 2000-ig szóló, hosszú távú kör
nyezetvédelmi stratégiák kidolgozása, az 
eu'rópai régió tematikájának jóváhagyása 
és a munkamódszerek megvitatása. Mind
ez a nemzeti stratégiákból tevődik össze: 
valamennyi ország jelzi, hogy saját elkép
zeléseiből mit tart az egész régió számára 
hasznosíthatónak.
Megjegyzem, hogy az államok egy csoport
ja szerint csak néhány fő kérdésit kellene 
bevenni, mások — köztük Magyarország is 
— úgy vélték: a bonyolult összefüggések 
miatt valamennyi környezeti elem komp
lex földolgozására lenne szükség.
— Van-e munkájuknak világstratégiai 
vonzata?
— Jelenleg az ENSZ égisze alatt folyik a 
2000-ig terjedő globális stratégia kidolgo
zása, és igen fontos ebbe régiónk beépü
lése. A UNEP mellett az ENSZ közgyűlése 
létrehozott egy párhuzamos, ún. 'Environ
ment and Development (Környezet és Fej
lődés) elnevezésű független bizottságot, 
melyet vezetőjéről Brundtland-bizottság- 
nak is neveznek. (Ennek Láng István aka
démikus személyében magyar tagja is van.)
— Mi került még terítékre?
— Mindenekelőtt a határokon átterjedő 
légszennyezés kérdésköre, ezen belül a 
meglévő egyezmény végrehajtása, valamint 
az európai monitoring (mérő- és ellenőrző) 
hálózati program helyzete. A nagy távol
ságra terjedő légszennyezés ügyében nem
zetközi kutatási-fejlesztési programokon is 
dolgoznak. Fontos vívmány, hogy az ENSZ 
EGB keretében megszületett a kéndioxid
kibocsátás 1993-ig 30°/9-kal való csökkenté
sének megállapodás-tervezete. A finn kor
mány képviselője bejelentette, hogy a 
megállapodás aláírására ez év július elejé
re meghívta Helsinkibe az érintett kormá
nyok képviselőit, köztük hazánkat.
— Minden európai ország tagja e testület
nek?
— Igen. Rajtuk kívül részt vesz a munká
ban az USA és Kanada. Az előbbi bizonyos 
fönntartásokkal, Kanada azonban határo
zottan támogatja a légszennyezési megál
lapodást. Több országgal együtt (az NSZK, 
Ausztria, a skandináv államok) ők is tájé
koztatást adtak az időszerű levegőtiszta
ság-védelmi intézkedésekről. Közülük elő
térbe kerül az ólommentes benzin és a 
kéntelenítés kérdése. Ausztria és Hollandia 
nemzetközi szemináriumot is vállalt; előb

bi a kéntelenítési technológiáról, utóbbi a 
savas esők ügyéről.
— Voltak-e viták, érdekellentétek?
— Érthető módon elsősorban, a határokon 
áthaladó felszíni vizek problematikájában, 
hiszen itt tagadhatatlan az érdekellentét a 
folyók felső, illetve alsó szakasza mentén l 
eltérülő örszágok között. Napirendre ke- F 
rült továbbá a hulladék-kérdés. Nemzet- p 
közi tapasztalatcsere zajlott a hulladék
szegény technológiák és a hulladékhaszno- 
sítás terén'. Az egyes országok eredményeit ' 
máris vaskos kötetbe gyűjtötték. A tegér- L 
zékenyebb pontban, a veszélyes hulládé- 
kok témájában több javaslat született: pl. 
jöjjön létre nemzetközi megállapodás a ke
zelés, a szállítás és a tárolás ügyében. Ez 
valamennyi országnak központi problémá
ja, de többek véleménye szerint ezt a ter
melő vállalatoknak kell megoldaniok, je
lenleg még nem érett meg a helyzet a 
nemzetközi összefoglalásra.
— További kérdések?
— Igen fontosnak ítéltetett a környezeti 
hatásbecslés módszereinek kifejlesztése. 
Ezen azt értjük, hogy nagyobb szabású be
ruházás, építkezés esetében előzetesen 
megvizsgálandó, milyen környezeti hatás
sal jár az építés és a működtetés, a léte
sítmény egésze megfelel-e a környezet tű
rőképességének. Itt jegyzem meg, hogy 
akad ország — jelenleg az Európán kívüli 
Brazília —, ahol a bankhitel sem nyílik 
meg, ha a környezeti követelmények nem 
teljesülnek. (Ami nálunk, ahol a bankok 
állami kézben vannak, szintén megfonto
lást érdemelne. A szerk.)
Természetvédelmi érdekű téma volt az 
európai flóra és fauna megóvása. Atekin- 
tetben, hogy miként lehet a gazdasági fej
lesztés menete közben egyúttal a védett 
értékeket is fönntartani. Megjegyzendő, 
hogy az EGB-hen 14 különböző szakbizott
ság (pl. szén, fa, vegyipari, villamosenergia, 
lakásügyi stb.) foglalkozik a környezetvé
delmet is óhatatlanul érintő kérdésekkel. 
Ezért áttekintettük e bizottságok ilyen irá
nyú tevékenységét. Az ülés záróakkordja
ként elfogadtuk az 1989-ig szóló munka
programot.
— Milyen következtetés vonható le a ta
nácskozás határozataiból és általános lég
köréből?
— Biztató tendencia, hogy a környezetvé- , 
delem ügye a kelet—nyugati kapcsolatok
ban konstruktív jelleget öltött, eszmecse- I 
réink az együttműködés irányába hatottak. 
A másik fontos -vívmány egy szemléleti j 
fordulat kibontakozása. Kiviláglott, hogy a 
jelenlegi nehéz gazdasági körülmények el
lenére kormányzati szinten valamennyi or
szágban szélesedik és erősödik a környe
zetvédelmi érdekeltség, ami gyakorlati in
tézkedések formájában is kifejeződik. Ta
lán a növekvő veszélyérzet is hozzájárul 
ezekhez a fölismerésekhez.

L. H. GY.
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A természetes trópus mór önmagában 
is csodálatos vidék. A pálmákkal 
szegélyezett homokos tengerpart, 
a mangrove mocsár, az örökzöld őserdő, 
megannyi megismerésre érdemes 
világ. Megfejtésre váró titkaik 
olyan sokrétűek, hogy még ma is 
mágnesként vonzzák a kutatókat. 
Cikkünk szerzője, a Gödöllői Agrár
tudományi Egyetem munkatársa 
egy magyar karsztökológiai expedíció 
tagjaként még trópusi viszonyok között 
is különleges vidékre, a kolumbiai 
Rio Claro márványhegyekkel övezett, 
bolygatatlan őserdővel fedett, 
ismeretlen barlangokban gazdag 
szurdokvölgyében járt.

oldunk legnagyobb kiterjedésű, két 
kontinensen végighúzódó hegyvi- 
déke, a PaoMikus hegységrendszer 
a panamai földszoroson át Kolum- 

K biában éri el a dél-amerikai föld- 
" részt. Az ország északi részén szin

te eltűnik, hogy újjászületve, három önálló vo
nulatban végigfusson a csendes-óceáni partok 
mentén. A három kezdővonulatot itt még Kele
ti, Központi és Nyugati Kordi'llerálknak nevezik. 
Közöttük két, több mint ezer kilométeres 
völgy húzódik: a Cauca és Magdaléna fo
lyók völgyei. Mindkét folyó vize a Karib- 
tengerbe ömlik: a Cauca vizét azonban a 
tekintélyesebb Magdaléna szállítja a hegy
vidék lábától a tengerbe. Mivel e terület 
igen közel fekszik az egyenlítőhöz, a trópu
si esőerdők övébe tartozik. A csapadék évi 
mennyisége meghaladja a 3000 mm-t. Ebből 
következik, hagy a folyólk bővizűek, és a 
mellékfolyók sűrűn hálózzák be a területet. 
A Rio Claro a Magdaléna egyik szerény 
mellékfolyója, de korántsem jelentéktelen 
vízfolyás. Hazai vizeink közül a Hernádhoz 
vagy a Sajóhoz lehetne hasonlítani. A csa
padékosabb téli időszakban minden nap 
esik az eső, mégpedig többnyire éjjel. Reg
gelre a víz szintje másfél, két méterrel meg
emelkedik, hogy azután késő délutánra is
mét lecsökkenjen és letisztuljon. Nyáron az 
eső valamivel kevesebb, és a napi vízjárás 
is kiegyenlítettebb.
A folyócska a Központi Kordillerákban ered, 
valahol a másfél milliós nagyváros, Medéll'n 
környékén, és mintegy 50-60 km-es úton 
ömlik a Rio Naréba. A hegyvidék egy ré-
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szét paleozoós kőzetek építik fel, nagyobb 
részét különböző kristályos palák alkotják. 
Egy szakaszon azonban — mintegy 4-5 km 
szélességben és mintegy 50 -km hosszúság
ban - márványréteg ékelődik a palarétegek 
közé. A márványkőzet helyenként a felszínre 
bukkan, és önálló, 150—200 méter magassá
gú tömböket alkot. Ezt a szakaszt vágta ke
resztül a Rio Claro, olykor jelentős eséssel 
keresve magának utat a rendszertelenül el
helyezkedő márványhegyek között. Ahol a 
kőzet kevésbé ellenálló, a völgy kiszélese
dik, ahol pedig az ellenálló márvány állja 
a víz útját, a folyóvölgy kanyonná, szurdok
ká keskenyedik.

A márványhegyek világa
Ki Andok hegység rend szerét létrehozó ké
regmozgások által kiemelt márványtömbök 
a trópusi éghajlat hatására sajátságos - 
e vidékre jellemző - .formákat mutatnak. A 
jellegzetes kúphegyek épp úgy előfordulnak, 
mint a mogoték. Ez utóbbiak aibban külön
böznek a kúphegyektől, hogy lejtőik mere- 
dekebbek, nincsen csúcsuk, a tetejük vi
szont kisebb-nagyobb mértékben korrodált 
fennsík. Innen származik spanyol elnevezé
sük, mely asztalt jelent. Földünk legneveze
tesebb trópusi karsztvidékein, a kubai Vina- 
les környékén vagy a dél-kínai karszton a 
hegyeket erdők borítják, de környezetüket 
már régóta mezőgazdaságilag hasznosítják. 
A vietnami Leszálló Sárkány öblében a 
kúphegyek a tengerből állnak ki, és anya
guk természetesen mindenütt mészkő. Itt, 
a környezet érintetlen, nagyon nehezen jár
ható őserdő, a hegyek anyaga pedig vakí
tóan fehér, feketével-szürkével erezett már
vány. A kőzet csak a .meredek sziklafalakon 
látszik, mert mindenütt máshol buja trópusi 
növényzet díszlik. Különbség az is, hogy mi
vel itt a legtöbb a csapadék, nagyon sok 
a patak, forrás, igen sűrű a vízhálózat. A 
víz utat talál a kőzetek repedései között, 
tágítja azokat, így valamennyi szigethegy 
barlangot vagy barlangokat rejt magában. 
A barlangok nagy része ún. átfolyó barlang 
ami azt jelenti, hogy a hegy lábánál a víz
folyás eltűnik, 'majd átfolyva a hegy alatt, 
valamelyik oldalán ismét a felszínre buk
kan. Mivel a vidék erősen felszabdalt, gyak
ran előfordul, hogy a hegy egyik oldalán, 
a völgytalpon lép be a patak, és a másik 
oldalon — egy mélyebben fekvő völgy eseté
ben — a hegy oldalán lép ki.
A barlangok nagy része ismeretlen, ember 
még nem járt bennük. Ez azzal magyaráz
ható, hogy igen nehéz a megközelítésük, 
hiszen semmiféle ösvény nem vezet a be
járathoz. Szinte kizárólag a vízfolyáson ke
resztül közelíthetők meg. A barlangok be
járata viszonylag tágas, és a kezdeti sza
kaszok jól járhatók. Később azonban - 
szinte minden esetben - kisebb-nagyobb 
omlások zárják el az utat. Az omlások nagy 
föld alatti termek mennyezetének beomlása 
útján keletkeztek, így méretük tekintélyes. 
A több köbméteres kőtömbök között persze 
lehet utat találni, de az anyaggal eltömött, 
a csepegő víztől állandóan nedves és csú
szós „sajtban" nem könnyű és főleg nem 
veszélytelen az előrehaladás. Az 1984 októ- 
berében-novemberében ott járt magyar 
karsztökológiai expedíció egyik feladata e 
barlangjáratok feltárása és feltérképezése 
volt. A fárasztó, de élvezetes munka során 
módunk volt gyönyörködni e földalatti már
ványtermek kivételes szépségében. Sajnos a 
megközelítési nehézségek miatt legtöbbjük 
eleve kiesik a turistaforgalomból, de talán 
épp ezért fenn is maradnak.

A zöld pokolban
Számos trópusi útleírás a dzsungelt félel
metes ellenségektől nyüzsgő, fojtó levegőjű, 
áthatolhatatlan, sok veszélyt rejtő, zöld po
kolnak festi le. Ez a külvilágtól elzárt ren
geteg nem olyan félelmetes, mint ahogyan 
a köztudatban él. A meleg valóban nehe
zen elviselhető, különösen úgy, hogy min
denhonnan csepeg a víz, de ezt hamar meg 
lehet szokni. A gyaloglás legegyszerűbb a 
patakok, kisebb vízfolyások medrében, mert 
itt nem kell állandóan bozótvágó késsel — 
machetével — utat törni a sűrű növényzet 
között. A növények - különösen a min
denütt jelenlévő liánok — valóban veszedel
mesek sokféle formájú, éles, hegyes tö
viseikkel és tüskéikkel, ám kellő figyelem
mel ezt a nehézséget is le lehet küzdeni. 
Furcsa módon nem félelmet érez az ember 
a dzsungelben, hanem valamiféle fásult kö
zönyt. Olyan ez, mint amikor a festészet 
szerelmese olyan kiállítást kénytelen végig
nézni, melynek termeiben a falakon több 
sorban függenek világhírű mesterek alko
tásai. A bőség megzavarja az embert, és 
hirtelen nem tud mit nézni, csodálni. A 
trópusi esőerdőkben a magasabbrendű nö
vények 20-40 ezer fajának képviselője él! 
Ezek közül minden lépésnél több száz ke
rül elénk, és képtelenség valamennyire fi
gyelni. Egy idő után elfárad a látogató. A 
Rio Claro őserdejében egy helyben állva 
órákig lehet szemlélődni anélkül, hogy egy- 
egy növényre néhány percnél hosszabb időt 
szentelnénk. Ütünk során néhány alkalom
mal elkísért bennünket a medellini egyetem 
néhány fiatal munkatársa is. ök tájékoz
tattak bennünket arról, hogy az őserdő nö
vényvilágának jelentős része még ma is 
ismeretlen. Különösen a magasabb régióik, 
az óriásfák epifita növénytársulásai és a 
levélbevonat flóra rejtenek sok titkot.

Óriáskígyók pedig nincsenek
Ifjúkorom egyik kedvenc könyve a brazíliai 
őserdők kígyóival riogatta az olvasót. A

Korrodált márvónyszikla az öserdöbenl

214



Márványtömb □ Rio-Claro partján
(A szerző felvételei)

A trópusi esőerdő egyik virágcsodája

Rio Claro érintetlen dzsungele azután min
den ebbéli illúziómat szertefoszlottá. E te
rület — a már említett helybeli kollégák ál
lítása szerint — kígyókban kifejezetten gaz
dag. Am számos portyánk során mindössze 
három kígyóval találkoztunk, ezek közül ket
tővel éjszaka. Barátaink még így is szeren
csésnek tartottak bennünket, ugyanis kígyó
val találkoznit ritkaságszámba megy. E hül
lők messziről észreveszik az erdőben csör- 
tetőt, és idejében elhúzódnak előle. Dél- 
Amerika őserdői nagytestű, melegvérű álla
tokban kifejezetten szegények. Márpedig 
egy nagytestű kígyónak, ha ritkán is, de 
nagytestű zsákmányra van szüksége. Ezért 
egy-egy valódi óriáskígyó vadászterülete 
meglehetősen nagy, tehát ott sincs sok be
lőlük, ahol gyakorinak számítanak. A ma
dárvilág viszont valóban lenyűgözően gaz
dag. Persze azért valamiféle csalódást a 
madarak is okoztak! Az őserdő ugyanis 
nappal szinte néma. Semmi madárfütty, 
semmi hang. Mintha a Kárpátok vagy az 
Alpok fenyveseit járnánk. A sokféle, sokhan
gú madár csak napfelkeltekor és naplemen
tekor hallatja hangját. Éjjel azután rázen
dít az őserdő! Ilyenkor minden látható és 
láthatatlan élőlény megszólal, és kitartóan 
énekel, ciripel, huhog, rikoltoz, számtalan 
soha nem hallott és elképzelhetetlen hang
gal riogatva a hívatlan látogatókat. Ráadá
sul sok világító élőlény cikázik a levegő
ben, mászik a földön és a leveleken. Ilyen
kor látni igazán, milyen hihetetlenül gaz
dag az élővilág.
Itt különösen igaznak tűnt az az állítás, 
hogy korszakunk — biológiai szempontból 
- az ízeltlábúak korszaka. Már felületes 
szemlélődés során is hihetetlen gazdagság
gal tárul elénk ezeknek az apró állatok

nak a világa. Hát még azok, amelyeket 
nem is láthatunk! A talaj, a bomló avar 
faunája nagyrészt még a szakemberek előttlís 
ismeretlen. Pedig talán ezek az őserdő 
életének legfontosabb láncszemei. Ezek 
élettevékenysége teszi lehetővé, hogy a nö
vények által termelt biomassza - pusztulá
sa után - visszakerüljön az élet körforgá
sába. Ha nem ez történne, az őserdő éhen 
halna. Mint ahogyan éhen is hal ott, ahol 
az oktalan emberi beavatkozás elpusztította 
az éltető talajt és vele együtt a lebontó 
szervezeteket.

A pusztulás árnyékai
K Rio Claro márványkarsztjának értékét, a 
helyi természetszerető emberek is ismerik. 
A terület tulajdonosa, Juan Guillermo 
Garces ezért a kanyon legszebb részén tan
ösvényt alakított ki, és „El Refugio Parque 
Ecologico Rio Claro" néven bárki számára 
szabadon megtekinthetővé tette a völgy 
egy részét. A tanösvény végén kis faházat 
építtetett, „El Refugiót”, melynek egyik szo- 
bácskája volt a laboratóriumunk. A környé
ket rendszeresen felkeresik a medellini 
egyetem biológusai, hogy kutatásaikat a 
terepen is folytathassák.
E természeti csodát napjainkban végveszély 
fenyegeti. Nem messze a völgytől egy ce
mentgyár alapozása kezdődött. Nyersanyag
nak a márványt használnák, mely a környé
ken bőven található, és egyéb felhasználá
sa - a repedezettség miatt — nem kifize
tődő. A gyárépítésre környezetvédelmi elő
írások nincsenek. Mi viszont - sajnos - 
hazai tapasztalataink alapján tudjuk, hogy 
egy cementgyár üzemeltetése milyen követ
kezményekkel jár a környező élővilág vagy 
a geológiai képződmények szempontjából. 
Ezért is kapta a magyar kutatócsoport azt 
a feladatot, hogy próbáljuk felmérni az 
üzem működésének várható következményeit. 
Kolumbiai kollégáinkkal egyetértettünk ab
ban, hogy az ipartelepítés, a vele járó lég
szennyezéssel, az infrastruktúra kiépítésével, 
az őserdőirtással és egyéb járulékos tevé
kenységgel rövid idő alatt nagy területen 
tönkreteszi az eredeti élővilágot. Még ab
ban az esetben is, ha minden esetben 
megtennék az Európában érvényes védelmi 
intézkedéseket. A helyi viszonyokat ismerve 
azonban ez illúzió. Ha a cementgyár elké
szül, akkor néhány éven belül a Rio Claro 
természeti paradicsoma elpusztul. Elpusztul 
ugyanúgy, mint ahogyan idehaza is elpusz
tul az Esztramos-hegy barlangvilága, a 
bükiki Bélkő vagy Szlovákiáiban a Szádelői- 
völgy. Másfelől viszont feltétlenül figyelem
be kell venni azt a tényt, hogy egy or
szágnak - legyen az Európában vagy Dél- 
Amerikában - anyagi javakra van szüksége, 
munkahelyeket kell teremtenie, és termé
szeti adottságait ki kell használnia. Éneikül 
az emberek jóléte, sőt az ország élete sem 
biztosítható.
A Rio Claro márványkartszjának megóvásá
hoz későn kérték a tudósok segítségét - 
hiszen az építkezést már elkezdték. Ugyan
úgy, ahogyan nálunk is előbb voltak a 
gyártelepítések, a bányanyitások, és csak 
azután jött a természetvédelem. Ilyen eset
ben a segítség, az oltalom az élő és élet
telen természeti kincsek fennmaradásához 
csak időleges lehet. Eredmény csak akkor 
érhető el — Földünk bármely pontján —, ha 
a természet eredeti rendjébe történő bár
mely beavatkozás a mérnök, a közgazdász 
és a természettudós együttes, egymással 
egyeztetett véleménye és munkája után kö
vetkezik be.

DR. MAJOR ISTVÁN
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MAGYARORSZÁG VÉDETT 

GERINCES ÁLLATAI

VIDRA
(Lutra lutra)

Az évszázadokon keresztül folytatott kí
méletlen üldözés következtében a vid
raállomány egész Közép-Európában 
rendkívül megritkult, így nálunk is 
csak nagyritkán találkozhatunk vele. 
Izland, a Baleárok, Korzika és Szardí
nia kivételével ugyan egész Európában 
elterjedt, de állománya erősen veszé
lyeztetett. Észak-Afrikában és főleg 
Ázsiában az életéhez nélkülözhetetle
nül szükséges vizek közelében - ha 
gyérülő számban is -, de mindenütt 
előfordul. Testfelépítése messzemenően 
alkalmazkodott vízi életmódjához. 
Hosszúra nyúlt, karcsú testével - 
amelynek hossza eléri az egy métert, 
sőt az 1,3 métert — rendkívül ügyesen 
úszik. Törzsének és farkának kígyózó 
mozgásával fúrja előre magát a víz
ben, miközben lábait testéhez szorít
ja, s csak a kormányzásnál használja. 
Lábujjai között úszóhártya feszül. Vi
szonylag lapos és széles orrú fején kis 
fülkagyló és hosszú tapogatószőrökből 
álló bajusz van. Ha víz alá bukik, fü
leit és orrlyukait elzárja. Hátoldalán 
csillogóan sötétbarna, hasán szürkés
barna a bundája, amelyet a nagyszá
mú zsírmirigy vízhatlanná tesz, így so
hasem ázik el. Prémje igen értékes, 
korábban drága bundát készítettek 
belőle.
A vidra elsősorban éjszakai állat, de 
jó idő esetén szívesen napozik a víz
ből kiálló köveken. Veszély esetén 
azonnal a vízbe menekül, s a víz tükre 
alatt úszva tűnik el üldözője elől. 
Ilyenkor akár percekig is a viz alatt 
tartózkodik, s föld alatti járatának a 
viz felszíne alatt nyíló bejáratához me
nekül. Maga építette kotorékában a 
nőstény 2-4 kölyköt vet, amelyet ma
ga nevel fel. Ragadozó életmódot 
folytat, főleg halakkal, rákokkal, vala
mint vízimadarakkal és azok tojásaival 
táplálkozik, de elfogyasztja a pézsma
patkányt, a vízipockot is. A kíméletlen 
üldözés következtében ragadozó em
lősünk állománya igen meggyérült; ha
lastavaink környékén is ritkán fordul 
elő, ezért kártétele elenyésző. Minden
képpen indokolt tehát fokozott védel
me. Törvényes eszmei értéke 50 ezer Ft.

(G. M.)
BÉCSY LÁSZLÓ felvétele





Eifert János: Jelkép

Jung Zseni: Erdei szimfónia

Válogatás a szerzők 
FÁK ÉS NIMFÁK c. kiállításának anyagából



május

Eifert János: Tiszai ártér

WEÖRES SÁNDOR: 

TAVASZI 
INDULÓ 

( A Magyar Etűdök 
ciklusból)

^odarakják

sorozatból
Jung Zseni: A

Kék a hajnal, kék, 
harmat hinti még. 
Éledező tarka mező 
tavaszi csokra szép! 
Kék fönn az ég! 
Kék fönn az ég!
Tavaszi szellőfújja hátunk, 
ragyog a kikelet, örül a lég!

Nóta, meg ne állj, 
szállj te, szállj te, szállj! 
Fütty kanyarul, arc kipirul, 
szapora móka vár! 
Zeng, zsong a táj! 
Zeng, zsong a táj!
Viola-kedvünk, szöcske-lábunk, 
röpül a cinege, dalol a száj!
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A barázdabillegető mindenütt gyakori

Nádasokban szórványosan 
fordul elő a védett kékbegy

Hegyvidéki és ártéri erdők 
ritka fészkelője a barna kánya 
(Bécsy László felvételei)

Láperdők, ritkábban középhegység 
erdeink lakója a fekete gólya



Várnak
F kicsiket, nagyokat

vZMCZ«*’

Erdeink, bokraink lakója az erdei pinty

Ha madárvédelemről hallunk, néha hajlamosak vagyunk 
csupán a téli etetésre és a mesterséges odúkkal 
történő madártelepitésre korlátozni, holott ezek 
a valóban gyakorlati védelemnek csupán 
részterületét jelentik.
Az átgondolt, tervszerű természetvédelmi munka 
egyik fontos területe a ritka fajok élőhelyeinek 
védelme, olyan fészkelőhelyek kialakítása, 
amelyek a veszélyeztetett fajok otthonául szolgálnak. 
Cikkünk szerzője, a neves szakiró, a Magyar Madártani 
Egyesület alelnöke a többi között a madárvédelem legfontosabb 
tennivalóiról ad tájékoztatást

Erdőink, kertjeink fáinak „doktora" 
□ viszonylag ritkán látható, védett 
nagy fakopáncs

Azon lehet vitatkozni, mit nevezünk ma 
természetes madárélőhelynek. A mi ese
tünkben a gyakorlati szempontok alapján a 
kérdést minden olyan meglevő biotópra 
vonatkoztatjuk, ahol madarak élnék, fész
kelnek.
A hazánkban több-kevesebb rendszeres
séggel költő madárfajok kereken 35%-a 
elsősorban az erdőkben fészkel, 30%-a fő
ként a nyílt területeken, bokrosokban, ré
teken, legelőkön telepszik meg. A költő
fauna 28%-a kötődik a folyókhoz, tavak
hoz, nádasokhoz és nagyobb mocsaraikhoz, 
és végül az urbanizált környezetben, épü
leteken és épületeikben, tehát az ember 
közvetlen közelében költ rendszeresen 7%. 
Az egyes kategóriák, százalékos adatai ter
mészetesen csupán tájékoztató jellegűek, 
hiszen nagyon sok olyan madárfajunk van, 
amely nem köti magát speciális, jól jelle
mezhető élőhelyhez, hanem akár mind a 
négy említett könnyezetbeni megtalálható. 
Nehéz lenne például egyetlen helyre be
skatulyázni a kakukkot, amely az erdőben, 
bokrosokban, réteken és nádasokban fész
kelő énekesmadarakat egyaránt felhasz
nálja fiókái fölneveléséhez; vagy az örvös 
galambot, amely középhegységi erdőkben 
és folyó-árterekben, nyílt területek ezüst
fái között vagy a halastavak menti fűz- 
bokrosoikban egyformán fészkel. A példá
kat még sokáig sorolhatnánk, hiszen külö
nösen énekesmadarainlki jelentős részét ép
pen úgy megtaláljuk az erdőkben, mint a 
bokrosokban, parkokban vagy a folyók ár
területein.
Természetvédelmi szempontból a legveszé
lyeztetettebbek mindig azok a fajok, ame
lyek szorosan kötődnek egy-egy élőhely
hez. Ha például a domboldalon kivágják a 
kökény- és galagonyabokrokat, hogy vad
rózsát telepítsenek helyettük, a tövisszúró 
gébics, a karvalyposzáta és a cigánycsuk 
éppen úgy megtelepszik, mint korábban, 
de ha egy mocsarat csapolunk le, a he
lyette megjelenő búza- vagy kukoricatáb
lák többé nem nyújthatnak otthont a vízi
csibének, a szárcsának, a vízityúknak, a 
kis vöcsöknek, a nádirigónak és még sok 
egyéb, a vízhez, illetve nádasokhoz, gyé

kényesekhez kötött madárfajnak. A ha
zánkban pillanatnyilag leginkább veszé
lyeztetett, kipusztulástól fenyegetett ma
dárfajok (pl. a réti sas, a vízirigó) elsősor
ban a kedvezőtlenül megváltozott fészkeíő- 
és táplálkozóhelyek miatt kerültek kriti
kus helyzetbe. A különböző védett terüle
teket elsősorban az élőhelyeik és általuk 
számos madárfaj megmentése érdekében 
jelölték ki.

Természetes élőhelyek

Egy élőhelyen végbemenő alapvető ökoló
giai változás többnyire súlyosan érinti az 
adott területhez kizárólagosan kötődő ma
dárfajokat. Az öreg állományú tölgyesek 
gyors ütemű megfogyatkozása például 
rendkívül kedvezőtlenül hat a középfakio- 
páncs állományra, ez a faj ugyanis szinte 
kivétel nélkül ezekben az erdőikben fész
kel. A Felső-Tisza árterében a fűznyár li
geterdők kitermelésének következménye
ként az ott korábban gazdag .nagyfülemü- 
le-állomány a töredékére esett vissza. 
A réti sas eltűnését a Szigetközből első
sorban szintén a nagymérvű fakitermelés 
és ezzel a fészkelőhelyek elvesztése, hábo- 
rítása okozta. A hazai madárélőhelyek kö
zül ma a legfontosabb a mocsarak, náda
sok, szikesek, folyó-árterek és a közép
hegységi zárt erdők (különösen, az idős ál
lományok), valamint a hegyi patakok vé
delme (vízszennyezés, partművelés!), de a 
nedves rétek (turjánosök) és a bokrosok 
legalább jelenlegi állapotának megőrzése 
sem elhanyagolható. Az úgynevezett vizes 
élőhelyek jelentősebbjei már védettek, jö
vőjük emberi számítás szerint biztonságos. 
Ugyanezt az öreg állományú erdőkről saj
nos már nem mondhatjuk el. Pedig továb
bi fogyatkozásuk vagy teljes eltűnésük sú
lyosan érintené számos ritka madárfaj 
fészkel őá llomány á t.
A távlati elképzelések szerinti védettségi 
arány más országokhoz viszonyítva rend
kívül kedvező, de természetesen nem je
lentheti azt, hogy madárvédelmi szempont
ból ezután nem akad tennivaló. A nemzeti

221



A füstifecske nyitott fészkét szalmával kevert sárból tornácok, istállók, gerendák, ereszek 
alá építi (Muray Róbert rajza)

pánkok és a természetvédelmi területek 
madárélőhelyeinek sorsa megnyugtatónak 
látszik ugyan, de a költőállományok je
lentős része él a védett területek határain 
kívül, ahol fokozottan ki vannak téve a 
gazdálkodással szükségképpen együttjáró, 
negatív hatásoknak. Rendkívül fontos - te
hát, hogy minden madárbarát, a Magyar 
Madártani Egyesület (MME) valamennyi 
helyi csoportja figyelemmel kísérje műkö
dési területén a madárállományok helyze
tét, a fészkelőhelyeket (telepeket), és így 
ha szükséges, nyomban intézkedhessen. 
Egy-egy kisebb terület (pl. olyan erdőrész, 
ahol ritka ragadozó vagy fekete gólya te
lepedett meg) gyors és hathatós védel
méért sokkal többet tehet a helyi erdé
szetvezető, aki nyomban leállíttathatja a 
termelést a veszélyeztetett helyen, legalább 
arra az időre, amíg a fiókák kirepülnek, 
mint bármely, távol székelő és a maga ad
minisztratív eszközeihez kötött, mégoly jó
szándékú főhatóság. Egyebek mellett ezért 
fontos, hogy az MME a jelenleginél (több 
mint 12 000 fő) még sokkal nagyobb taglét
számmal rendelkezzen, és legyen képvise
lője hivatalokban, a tanácsoknál, a va
dásztársaságoknál is. Távlati céljaink közé 
tartozik a „minden településen legalább 
egy MME tag”, ami igen nagy előnyt je
lentene a valóban ¡gyakorlati madárvéde
lem számára, ha az elkövetkező években 
megvalósulna.
Ami a természetvédelem jogi alapjait il
leti, a hazai jogszabályok példamuitatóak, 
gyakorlati értéküket erősíti a védett állat- 
és növényfajok eszmei értékét rögzítő ren
delkezés (Magyar Közlöny 14. szám, 1982. 
március 15.), de a valóban gyakorlati vé
delemhez, a veszélyeztetett madárfajok 
megmentéséhez elsősorban mégiscsak a té
mát és a problémákat jól ismerő, áldozat
kész emberekre van szükség.

A halastó mint fészkelőhely

A közelmúltban éppen a BÜVÁR-ban ír
tam a halastavak gyakorlati jelentőségéről, 
arról, hogy a gyorsan létesülő tórendsze
rek — különösen nádszegélyeikkel, a he
lyenként meglévő nagyobb nádasokkal és 
gyékényesekkel — számtalan madárnak 

kínálnak optimális fészkelő- és táplálkio- 
zóhelyet. Bizonyos madárfajok részére 
fészkelőhelyet jelenthetnek a különféle te
lepülések, de tulajdonképpen ide sorolhat
juk a nagy mezőgazdasági monokultúrá
kat is, amelyek néhány faj részére (pl. me
zei pacsirta) ugyancsak megfelelőek. A ha
lastavakat kifejezetten gazdasági céllail 
alakították ki, de ma a nálunk honos ná
dirigó, a cserregő nádiposzáta, a foltos ná
diposzáta, a ¡kékbegy, a ¡barkóscinege stb. 
állomány jelentős hányada él itt. Hasonló 
a helyzet az épületekkel, városókkal, fal
vakkal is. E költőhelyek nagy előnye, hogy 
jövőjük megnyugtató, és legfel jébb kisébb- 
nagyobb nehézségekkel kell számolnunk 
(pl. a későn feltöltött halastóban tönkre
mennek az oda fészkelt kis lile párok fé
szekaljai, az épületek renoválása során 
fészkeket vérnek le stb.).

Az odúkihelyezés haszna

Az öregebb állományú erdőik fokozott ki
termelésével párhuzamosan rohamosan 
csökkennek az odúlakó madárfajok! meg- 
telepedési lehetőségei. Ennek ellensúlyozá
sára az MME különböző helyi csoportjai 
szerte az országban több ezer ¡mesterséges 
fészekodút helyeztek ki. Jó példával jár 
elöl a Pilisi Állami Parkerdőgazdaság, 
amelynek területén nagy odútelepeki van
nak szakszerű kezelésben. De említhet
nénk a mátrafüredi ÉRTI telepet is, ahol 
évek óta folyik rendszeres madártelepítés. 
Hazai és külföldi példák bizonyítják, hogy 
a cinegék, légykapók, csuszkák és fakú
szók állománya mesterséges fészekodúk se
gítségével nemcsak fenntartható, de nö
velhető is. Ugyanekkor nálunk még .meg
oldatlan a nagyobb testű odúlakiók, a kék 
galamb, a szalakóta vagy a csóka nagyobb 
arányú és szervezett telepítése. Az MME 
jó propagandája nyomán szerencsére egyre 
több kiskertben is láthatunk fészekodúkat. 
A megtelepedő madárpárok kedves látvá
nya pedig szükségképpen hozza magával a 
szomszédok érdeklődését és a védelmi 
munkákba történő bekapcsolódását.

Téli etetés

Nagy előnye, hogy mindenki megteheti, és 
jó szervezéssel igazi tömegmozgalommá 
fejleszthető. Az OKTH megbízásából és 
anyagi támogatásával az MME végzi tagjai 
között a napraforgó-elosztást, de egyesületi 
tagok nevéhez fűződik a réti sasoknak a 
Tisza mentén és a Hortobágyon történő 
rendszeres téli etetése is.
A cinegék, rigók és egyes pintyféléik téli 
etetése értelemszerűen csak a leghidegebb 
hónapokra (december—február) szorítkoz
hat, és eredményei mellett elsősorban még
is a hírverés szempontjából jelentős. Na
gyon fontos lenne például, hogy minél 
több óvodáiban, iskolában működjön ma
dáretető, amely nagyban megkönnyítené a 
legifjabbak madárvédelmi, természetvédel
mi nevelését.

Felvilágosító szóval

Jó hírverő például az MME budapesti he
lyi csoportja által szervezett, madárhang- 
és filmbemutatókkal, odúk, etetőik, köny
vek és különböző propagandaanyagok áru
sításával egybekötött „Madámap”, amelyet 
első ízben 1984 februárjában a Városma
jorban, legutóbb októberben az Allatkert 
területén rendeztek! meg. örvendetesek a 
különböző folyóiratokban, napilapokban 
egyre gyakrabban megjelenő, madarakkal 
foglalkozó vagy kifejezetten madárvédelmi 
témájú írások, az MIMÉ által szervezett 
népszerű madárvédelmi, természetvédelmi 
táborok és az utóbbi évtizedben a propa
gandamunka további kiszélesedése.
A madáregyedek alkalmi védelme, meg
mentése szintén a propaganda javulásával 
függ össze. Természetesen minden madár
barátnak örömet okoz, ha egy-egy sérült 
vagy beteg állatot sikerül gyógyultan visz- 
szajuttatni a természetbe. Radetzky Jenő 
és tanítványai például Agárd közelében, 
a Chernél István Madárvártán rendszere
sen ápolják a hozzájuk kerülő sérült ma
darakat. Jellemző az érdeklődésre, hogy a 
„madárkórháznak” gyorsan híre ment, és 
ettől kezdve nemcsak barátok, ismerősök, 
hanem idegenek is a vártához fordultak, 
ha sebesült madárra ¡bukkantak a környé
ken. Minden felgyógyult sirály vagy nádi
rigó újabb ¡híveket szerezhet a madárvé
delem ügyének.
Egyebek között a madárvédelmi munka 
aktuális kérdései is szóba kerültek a Ma
gyar Madártani Egyesület február 16-án, 
az állatkerti Barlang moziban tartott idei 
közgyűlésén. Haraszthy László főtitkár
helyettes a kékcsőrű réce visszatelepítésé
nek eddigi tapasztalatairól szólt, más elő
adások a múlt évi gólyaszámlálásról, a ra
gadozómadarak gyakorlati védelme terén 
elért eredményekről tájékoztattak. Min
denképpen kedvező, hogy a 25—30 párból 
álló kerecsensólyom-állomány stabilizáló
dott, ami a fészekőrzés sikerét bizonyít
ja. Gondok vannak viszont a fészkelő réti 
sas és parlagi sas párok védelme terén.
Cikkünkben csak rövid áttekintést adhat
tunk a madárvédelem aktuális feladatairól. 
Célunk, hogy a madárvédelmet igazi tö
megmozgalommá fejlesszük!, és ehhez min
den természetbarát segítségét kérjük és 
várjuk. Kicsikét és nagyokét egyaránt. 
Biztató jelnek tekintjük, hogy évente át
lagosan 1500 új tag kéri felvételét so
rainkba.

SCHMIDT EGON
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Tegnap, ma, holnap?
Az Országos Állatvédő Egyesületet 1882-ben 
megalapító Hermán Ottó, valamint Máday Izidor 
javaslatára Apponyl Albert vallás- és közokta
tásügyi miniszter 1906-ban elrendelte a Mada
rak és Fák Napja évenkénti megünneplését az 
ország valamennyi népiskolájában. A 26 120. sz. 
rendelet értelmében a tanítóknak májusban 
vagy júniusban egy napot arra kell szentelni, 
hogy megismertessék az ifjúsággal a hasznos 
madarak és védelmük jelentőségét. A tanítók 
és a tanárok munkájának megkönnyítésére az 
Országos Állatvédő Egyesület pályázatot hirde
tett az ünnepségre alkalmas előadások írására. 
A beérkezett 33 pályamunka közül ötöt az 
Egyesület 1908-ban egy kötetben adott ki. E 
pályamunkákat az Iskolai házi ünnepségeket 
előkészítő pedagógusok tetszés szerint felhasz
nálhatták. Az akkori, közelgő vakációt sejtető 
ünnepségek fontos eseménye volt a faültetés 
és a fészekodú-telepítés.
1932-ben újabb miniszteri rendelet (59 963/932. 
VIII.) erősítette meg a Madarak és Fák Napja 
megünneplését. Aztán ezek az ünnpségek fo
kozatosan megkoptak. Elmaradtak a faülteté
sek, az odúkészítések, s már csak a rendez
vény majális Jellege dominált. A felszabadulás 
előtti években az elemi és polgári Iskolák ta
nárai még klvitték a gyerekeket egy közeli 
parkba, ahol rövid ünnepséget tartottak ének
kel, szavalattal. Végül ez Is nyomtalanul el
tűnt. Eseménytelen időszak következett.
A 70-es években újra feléledt a Madarak és 
Fák Napja igazi megünneplésének gondolata. 
A hagyomány élesztői közül azonban sokan el
lenezték a 'majálisszerű, Intézményesített ün
nepségeket és a természetet nemegyszer jelen
tősen károsító iskolai kirándulásokat. Úgy vé
lekedtek, hogy e kedves szokás célja inkább 
a fészekodú-építés, a faültetés és olyan osz
tályfőnöki órák szervezése, melyeken a gye
rekek beszámolhatnak természetvédő munká
jukról. Az ENSZ Környezetvédelmi Programja, 
a UNEIP kezdeményezésére „Minden gyermek
nek egy fát” jelszóval globális méretű akció
program Indult. E mozgalom szorosan kap
csolódik a Fásítási hónaphoz, valamint a Mi
niarborétum és iskolaerdő-aikcióhoz.
Ma az iskolák a Madarak és Fák Napja 
megünnepléséhez minden segítséget megkap
nak. A településfásítási társadalmi tevékeny
ség segítésére a HNF Országos Tanácsa, a 
MÉM és a Minisztertanács Tanácsi Hivatala 
közös levelet adott ki. Az OKTH területi szer
vei és az Állami Erdőfelügyelőségek is támo
gatják ezt az igazán hasznos társadalmi meg
mozdulást. A HNF megyei bizottságai mellett 
létrehozott fásítási operatív bizottságok össze
hangolják a munkát, és szakembereket is biz
tosítanak a fásítás szakszerű elvégzéséhez, az 
ápolási munkálatokhoz.
Az oktatás irányítói ma is ajánlják a Madarak 
és Fák Napjának megtartását, amelyre általá
ban Iskolai ünnepségeken kerül sor. De ha a 
pedagógusok akár csak egyetlen osztályfőnöki 
órát szánnak a hagyomány ápolására, a termé
szetszeretet elmélyítésére vagy — mondjuk — az 
egyre-másra megjelenő ökológiai kiadványok 
ismertetésére, máris jó szolgálatot tesznek az 
ügynek. Szavaikkal, példájukkal szemléletet 
formálnak, eredményesen járulnak hozzá az 
ember és környezete harmóniájának megterem
téséhez.

HIBAIGAZ1TAS. A márciusi számunkban meg
jelent Nitrogéngyűjtő mesterséges sejtek című 
riportunkban képcsere történt, és téves képalá
írások jelentek meg. A 103. oldal bal alsó ké
pén : steril táptalajon nevelt dohánynövénykék 
a termosztátban. A 104. oldalon a középső fo
tó: mintafelvitel fehérjék gélelektroforézlsos 
analíziséhez; a jobb hasáb képfellrata: labor
munka.

Az Óperenciás Madár
A szőlő miatt vettük meg' a csöntör- 
hegyi telket? Az öreg diófa, a hegy
oldal bazilikája miatt?
Vagy tán azért, mert röptethettük a 
szemünket? Hátunk mögött az erdő, 
lábunknál a völgy, túl a völgyön — 
mintha kék tintába zöldet oldottak 
volna — a nádas és a tó. Túl a tavon 
és a nádason Fehérvár tornyai, azon 
-túl 'mindenütt mezőik és dombok — 
egymás hátára buckázó cipók.
Az első tavaszt a vén diófa alatt töl
töttük. Szinte el sem mozdultunk aló
la. A kertben zümmögő méhék heli- 
koptereztek, a fűben karcsú gyíkok 
emelték a fejüket, a szőlőhajtás zöld 
keszkenőt lengetett. Odalenn tükrös 
fényeit az égre lődözte a tó. Ültünk 
Pannónia ormán.
És egyszerre csak megszületett a zene
kar. Húrok pendültek halkan, fuvolák 
próbáltak, egy trillát mintha az égbolt 
visszhangzott volna. Zengeni, muzsi
kálni kezdett a Csöntör-hegy. Búgott 
az örvösgalamb: 
Mit vétett szegény 
Mit vétett szegény 
mit...
Balladás hangon visszabúgott a gerle: 
Bukorrrban ... Bukorrrban ...
Régi nótáját tfújta a sárgarigó:
Huncut a bíró, 
Huncut a bíró, 
hol a bíró?
Reá a kakukk:
Itt van tán, éppen itt...
Húzta a vonót a kék galamb: 
Nyúzzuk, nyúzzuk, nyúzzuk ... 
Rázendítettek a többiek is. Az erdei 
pityer, a füzike, az ökörszem, a ba
rátposzáta s az együttes virtuóza, a 
pacsirta.
— Micsoda zenekar! — kiáltott fel 
Marci fiam.
Egyetlen hamis hang sem akad, amely 
a fület sértené. Sehol egyetlen fölös
leges futam. Mennyi hibátlan hegedű, 
cselló, tárogató!
— Meg kell ismerkednünk vele! — 
mondta Dani.
Nézzük csak, mit is tudunk a húros
madárról. a vörösbegyről, a kormos 
légykapóról. Jószerével semmit.
Könyvet kerítettünk, madármeghatá
rozót. Színes rajzokat tanulmányoz
tunk. a madárdivat rejtelmeibe néz
tünk.
Kék sipkák, zöld kalpagok. fekete ci
linderek. barna dolmányok, veres mel
lények. sárga kardigánok csíkos 'á- 
lak. sötét frakkok — az öltözék biz' 
választékos.
— Nem utánozzák egymást... — álla
pította meg Bori lányom.
Szó ami szó. nem. Az egyéniségek nem 
utánozzák egymást.
Figyelni kezdtük a szokásaikat.
Az ébresztőt a vörösbegy fütyüli. 
Rossz alvó. Még éppen csak hajnalo- 
dik.
Aztán kidörzsöli az álmot a szeméből 
a kakukk, öt követi az örvösgalamb, 
őt meg a széncinke, a szürkebegy, a 

pityer, a füzike, a nyaktekercs, a kis- 
poszáta, a zöldike és a kenderike... 
Igen, a kenderike. Mert fölkelt a Nap. 
Este a hangversenyt ki más zárhatná, 
mint a vörösbegy? A fáradhatatlan. 
Éjszakára egyedül a fülemüle marad 
ébren. De ez el is várható egy hős
szerelmestől !
Már azt hittük, professzorai vagyunk 
a madártannak, amikor egyik délelőtt 
ismeretlen énekes landolt a diófa 
ágán. Ismeretlen? Nekünk? Hozzáké
szültünk gőgösen, megmondjuk mind
járt. kiféle, miféle ez a vendég.

A köntöse... Kék. zöld és sárga ízlé
ses váltogatása. Elragadó ruházat. 
Semmi cifraság, de a szemünk elkere
kedett. Éppen azért, mert oly egysze
rű volt ez a szépség.
Elő a madármeghatározót! A test ak
kora, mint a vadgalambé. De semmi 
köze ahhoz. A hangja, halk, ringató. 
Ebben sincs semmi cifrázás. Ki ez a 
furulyaművész?
Megakadtunk. Még egyszer a köny
vecskét ... Benne kell lennie. Minden 
hazai madár benne van.
Lapozgattunk, tanakodtunk; a vendég 
elunt bennünket. Huss — tovasuhant. 
A nyakában mintha gyöngy villant 
volna. Fényből felfűzött gyöngysor. 
— Kisdiákok vagyunk mi még! — 
mondtam a gyerekeknek.
Marci a könyvet hibáztatta. Nem jó 
ez a könyv! Tanácstalanok voltunk és 
kissé szomorúak.
— Gondolhattuk volna! — ütött a fe
jére Dani. — Más madár ez. mint a 
többi... A meséből jött!
Leintettem. Ugyan, fiam!
— Igenis! — állt a bátyja mellé Bori. 
— Ez volt a ...
Kereste a szavakat. — Az Óperenciás 
Madár!
Lehet, mégis lehet, hogy ő volt. Soha 
többé nem láttuk. Visszajön-e még?

KÓSA CSABA I
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a tervezőasztalon

A Városépítési Tudományos 
és Tervező Intézet Településter
vezési Irodája 1985. január 1- 
től Táj- és Üdüléstervezési Iroda 
néven működik tovább. Vajon 
csak egyszerű névcseréről van 
szó, vagy tényleges változásokat 
takar az új „cégér"? A többi 
között erről kérdeztem dr. La
posa Józsefet, az új iroda osz
tályvezetőjét, aki rögtön a lé
nyegre tért.

A tervező 
és a döntéshozó 
felelőssége
— A település és tájtervezésben 
világszerte növekszik az ökoló
giai szemlélet szerepe és jelen
tősége. A Táj- és üdülésterve
zési Iroda megalakítása is en
nek fölismerését tükrözi. Eddig 
részei voltunk a településterve
zési irodának, most önálló egy
ségként irányítói leszünk a ren
dezési tervek kidolgozásának. Ez 
nagyobb felelősséget ró ránk, 
és azt ígéri, hogy tervezési 
munkánkban - remélhetőleg 
már a közeljövőben - az ipar 
és mezőgazdaság érdekeivel 
egyenlő módon érvényesülnek 
az ökológiai érdekek. Egyszóval 
a névváltozás minőségi válto
zást jelent. Természetesen min
den munkát nem tudunk mi el
végezni. Ilyen esetben kérhet
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jük speciális szakértők, pl. geo
lógusok, ökológusok, természet
védelmi szakemberek vélemé
nyét, és ez a lehetőség még 
jobban leszűkíti a környezet- és 
természetvédelemmel kapcsola
tos hibák körét.
- Milyen területeken vállal mun
kát az új tervezési iroda?
— Tulajdonképpen az egész or
szág a munkaterületünk. Nem
csak a vidéki városok, hanem 
az aprófalvak, kisebb tájegysé
gek fejlesztésének tervezéséhez 
is hozzájárulunk. Munkánk a te
rület- és településfejlesztésben 
intézkedő államigazgatási dön
tések előkészítését is szolgálja. 
S ebben nagyon sok a környe
zetvédelem. Ilyen a kisebb terü
letek újrahasznosítása, a hulla
dékhasznosítási javaslatok ki
dolgozása, a városi zöldfelületi 
rendszerek, parktervek, a kör
nyezetvédelmi munkatervek ki
dolgozása.
- Ezeket a környezetvédelmi 
tervjavaslatokat mindig el is fo
gadják?
— Minisztertanácsi rendelet és 
a mi eddigi tapasztalataink sze
rint is a településtervezést öko
lógiai alapokra kell helyezni. 
Átalakulásunkkal ennek érdeké
ben az első lépést megtettük. 
Am tudjuk, hogy mindez kevés. 
Sajnos időnként nagy szakadék 
tátong a tervek előírt ökológiai 
tartalma és a megrendelők 
pénzügyi lehetőségei között. 
Ilyenkor adódik az a furcsa 
helyzet, hogy Javaslataink elle

nére - kényszerű kompromisz- I 
szumként - az ország egyes te- I 
rületein, településein a rövidebb \ 
távú, olcsóbb, de környezet- és ! 
természetvédelmi szempontból 
kevésbé hasznos fejlesztési ter
vet fogadják el. Ennek oka az, 
hogy a tájrendezési és környe
zetvédelmi munkák nem tartoz
nak a jóváhagyandó munkafo
lyamotok közé. Következménye 
pedig a tájpotenciál, tájérték 
csökkenése. De más probléma 
is adódik. Még mindig előfor
dul, hogy a települések terve
zése és az ágazati fejlesztési | 
tervek kidolgozása nem egyidő- 
ben történik. így azután na
gyon nehéz elkészíteni például 
egy tájegységnek vagy város
nak és környezetének átfogó, 
egyöntetű, minden részletre ki
terjedő fejlesztési tervét. Külö- j 
nősen akkor, ha az érdekelt 
ágazatok közt nincs meg a kel
lő összhang. Márpedig ez még 
gyakran előfordul.
- Érdekek összeütközéséről van 
ilyenkor szó?
— Természetesen. Mondok erre 
egy példát. Az OKTH megbízott 
bennünket o Káli-medence táj
rendezési tervének elkészítésé
vel. Amikor ilyen munkát elvál
lalunk, tájékozódunk a táj ar
culatáról, védendő értékeiről, s 
ennek alapján dolgozzuk ki azt 
a tervet, amely végülis bizonyos 
fokig szabályozza a gazdálko
dási tevékenységet, a területen 
levő települések funkcióit. A

Balra: Lakótelep makettje, 
még zöldterületekkel...
Jobboldalt: ...és megvalósulás 
után a maga sivárságában

Káli-medencében sajnos baj 
van a tájképromboló bányák
kal. Nehéz megtalálni a minden 
szempontból megfelelő közép
utat, pedig mi azt valljuk, hogy 
a tájrendezésnek úgy kell segí
tenie a természeti környezet 
hasznosítását, hogy a termelés 
során az értékek ne semmisül
jenek meg, hanem inkább újra
termelődjenek. Ügy látszik, ha
zánkban még nem jutottunk el 
odáig, hogy elérjük: megkülön
böztetett értékű tájainkon vég
re megkülönböztetett környezet
védő gazdálkodást folytassanak. 
- Divatos manapság — gyakran 
kellő indok nélkül — gazdasági 
szükségszerűségre hivatkozni. Ez 
olyan varázsszó, amelyet sok
szor szegeznek szembe az ész
szerű tájrendezési elképzelések
kel és a környezetvédelemmel. 
Ezért a meddő viták elkerülé
sére -. véleményem szerint — 
üdvös lenne a különösen érté
kes, védendő területekről törté
nő döntéseknél érdemben 
egyeztetni az ágazati érdekeket, 
hogy lehetőség szerint minde
nütt tárgyilagos, értékőrző ha
tározatok szülthessenek. Az úgy
nevezett társadalmi-gazdasági 
szükségszerűség ugyanis előbb-



Budapest zöldterületének 
fejlesztése a jövő egyik fontos 
feladata

gatóhelyettesétől tudtunk meg 
néhány részletet.
- Az átfogó rendezési terv el
készítésekor valóban rendkívül 
összetett feladatokat kellett 
megoldanunk. Lakótelepek, la
zább családiházas városrészek, 
kommunális létesítmények, zöld
területek elrendezésének és el
helyezésének tervét dolgoztuk 
ki. E terv - elfogadása esetén 
— az ezredfordulóig meghatá
rozhatja a városszerkezet és a 
városkép alakulását. Hogy 
mennyire sokrétű munkát igé
nyelt a terv kidolgozása, az is 
mutatja, hogy építészeink, köz
lekedési, közműtervezési szak
embereink, kertészmérnökeink, 
kutatóink és gyakorlati szakem
bereink egyaránt részt vettek 
kidolgozásában. És a munka ko
rántsem zártult le a terv jóvá
hagyásával.
- A környezetvédelmi szempon
tok mennyire befolyásolták és 
befolyásolják a tervezést?
- Nagyon jelentős helye van a 
várostervezésben a környezetvé
delemnek. Kutatási osztályunk 

gánerős lakásépítkezés aránya, 
mert az eddigi tapasztalatok azt 
mutatják, hogy a lakosság nem 
fogadja el bírálat nélkül a kül- 
kerületi, nagyméretű lakótelepe
ket. Ennek oka feltehetően a 
hiányos kulturális és szolgálta
tási ellátottság, a nem kívána
tos lakossági polarizáció, az el
szigeteltség érzése és sajnos az 
az építészeti egyhangúság, 
amelyet nem oldhatnak föl a 
még oly jól kiépített zöldterüle
tek sem. Tény, hogy ezek terve
zésében mi is részt vettünk, vi
szont terveink nagyon sokszor 
nem úgy valósultak meg, mint 
ahogy feltételeztük. A leendő 
játszótereket, pihenőhelyeket 
gyakran autóparkolók foglalták 
el, Óbudán viszont még ma Is 
kiépítetlen, rendezetlen üres te
rületek állnak a szükséges köz
intézmények helyén. Az új ál
talános rendezési tervben igye
keztünk mindent mozgalmasab
bá tenni. A zöldterületek növe
lése nagyon fontos feladat. A 
külső kerületekben parkerdőket 
tervezünk, a városban pedig 
közkertek, közparkok építése, 
fejlesztése kerül előtérbe. Még 
a magónkertek tulajdonosait is 
kötelezni fogjuk a telkük nagy
ságával arányos zöldterületek 
kialakítására. A közlekedésben

M
A zöldterület-tervezés szép példája Zalaegerszegen (Székely Tamás felvételei)A kőbányák működésének eredménye

utóbb megszűnik, a jóvátehetet
len tájrombolás viszont megma
rad.
- Van-e hagyománya nálunk a 
tájrendezésnek?
- A gyakorlatban igen, a ter
vezésben azonban csak néhány 
nagyszabású munka, például a 
folyószabályozás tekinthető előz
ménynek. A mi munkánk Euró- 
pa-szerte is viszonylag újkeletű. 
Mégínkább az idehaza. Ennek 
tulajdonítható bizonyos esetek
ben terveink fogadtatása, jóvá
hagyása és végrehajtási mene
tének tisztázatlansága. Megren
delőinknek legjobb tudósunk 
szerint dolgozunk, de a tervek 
nem mindig úgy valósulnak 
meg, mint ahogy az ökológiai

lag, szakmailag elfogadható 
lenne. Azt végre már sikerült 
elérni, hogy meghallgassák a 
szakemberek véleményét, de az 
ésszerű érveket nem mindig fo
gadják meg. Pedig jó lenne, ha 
a bennünk meglevő tervezői fe
lelősséghez végre döntéshozói 
felelősség is párosulna.

Az emberléptékű 
Budapestért
A VATI budapesti testvérintézmé
nyénél, a Budapesti Városépítési 
Tervező Vállalatnál sokat foglal
koztak ökológiai kérdésekkel. Er
ről a nagyszabású munkáról 
dr. Brenner János egyetemi ta
nártól, a BUVATI műszaki igaz- 

az ÉVM-mel, az OKTH-val és 
más érdekelt szervekkel egyez
tetve dolgozta iki a főváros kör
nyezetvédelmi koncepcióját. Eb
ben a levegő, a talaj és a víz 
védelme, valamint a zaj mérsék
lése egyaránt kiemelt helyet ka
pott. Az épített művi környezet 
emberközeli, környezetkímélő ki
alakításával külön foglalkozunk.
- Maradjunk az utóbbi témánál. 
Milyen lesz a jövő Budapestje? 
Továbbra Is a zöldterületek ro
vására folytatódnak az építkezé
sek, és fokozódik a zsúfoltság? 
- Bizonyára nem. A nagy, vá
rosrészeket felölelő lakótelepe
ket fokozatosan fölváltják majd 
a kisebb, településszerű építési 
formák. Egyre növekszik a ma- 

a belváros gépkocsiforgalmának 
csökkentését és általában a tö
megközlekedés fejlesztését tűz
tük ki célul. Ennek — jelentős 
energiamegtakarítás mellett - 
levegőtisztasági és zajvédelmi 
hatása is lesz. Főleg, ha a tro
libusz, a villamos és a metró
vonalak bővítése terv szerint és 
időben megtörténik.
- Milyen munka vár a közellö
vőben önökre?
— Ha az átfogó rendezési ter
vet a Minisztertanács jóváhagy
ja, a kerületekre és kisebb egy
ségekre lebontott részprogramo
kat dolgozzuk ki. Nem mara
dunk tehát munka nélkül.

CS. R.
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Izzadni még nem tud

A szentendrei 
műember

A műember gálába öltözik 
(a nagy képen jobbról 

„kihelyezett lelke”, a mikro
processzoros szabályozó 

és mérő egység) 
(Trautmann Tibor felvételei)

Fura szerzet. Részeire bontva viszolyog- 
tató. Ha összerakjál!«, kellő távolságból 
már-már emberi. Felöltöztetve pedig olyan, 
mint egy angol lord. Ráadásul nemcsak 
tűri megpróbáltatásait, hanem különleges 
pontossággal érzékeli is környezetének leg
különfélébb jellemzőit és változásait. Tar
tózkodási helye Szentendre. Hősünket 
ugyanis az Építéstudományi Intézet épü
letgépészeti és energetikai tagozatának fo
lyamatosan fejlődő, mikroklíma-¡laborató- 
riumában alkották meg.

1 Ismerkedésünk útját Bánhidi László, 
a tudományok doktora, a laborató
rium vezetője egyengeti.

— Emberünk a mikroklíma-vizsgálatok 
egyik új, különleges eszköze — mondja. 
— Létrehozását az tette lehetővé, hogy 
1981-ben 55 ezer dollárt kaptunk egy té
ma kidolgozására az ENSZ fejlesztési szer
vezetétől, az UNIDO-tól. Ezenkívül az is 
sokat segített, hogy évdk óta folyamatosan 
együttműködünk, közös kutatásokat vég
zünk a svéd építési kutatóintézet humán 
laboratóriumának munkatársaival, ök bo
csátották rendelkezésünkre — ráadásul té
rítés nélkül — a tervdokumentációt.
Beszélgetésünk folyamán kiderül, hogy az 
égész világon csak néhány található eb
ből a műember-fajtából. Idősebb „testvé
rét” — a Volvo-mant — Svédországban az 
autóiparban foglalkoztatják. A gépkocsik 
utastérének tesztelésénél gyötrik, vizsgál

ják. öt egyébként rövid időre hozzánk is 
¿hozták, hogy könnyebb legyen az adap
tálás.
Charlie az NSZK-béli Hochensteinben mű
ködő ¡textilipari kutatóintézet munkatársa, 
ö „kissé alulfejlett”, míg a koppenhágai 
műszaki egyetem, i] tetve a kansasi egye
tem környezetvédelmi intézetének műem
bere korszerűbb, mint az Építéstudomá
nyi Intézeté.

2 Az ÉTI-man megalkotása csoport
munka volt — hangsúlyozza a labo
ratórium vezetője. — Fabó László 

villamosmérnök volt a programfelelős, 
Besnyő János villamosmérnök végezte a 
számítógépes programozást (mikroprocesz- 
szoros szabályozó és mérő egység működ
teti barátunkat), Farkas Péter, az „ezer
mester” pedig a tengernyi fáradsággal já
ró mechanikus munkákat végezte.
— Tulajdonképpen mennyire ember? — 
kérdem beszélgetőtársaimtól.
— Semennyire — veszi át a szót Fabó 
László. — Illetve nem emberebb, mint 
bármely műszer. Természetesen a külső 
forma — fiziológiai értelemben — némi
leg emberi, mert a mikroklíma-vizsgála
tok lefolytatása végett hőháztartásunkat 
modellezi. De mégis csak technikai esz
köz. Ugyanakkor képes a bőrfelületi hő
mérséklet-eloszlás, a testből távozó, test
részekre bontott hőmennyiség jelzésére, 
mérésére. Hangsúlyozom, hogy jelenleg az 
ún. száraz hőcserére tudjuk programozni, 
egyéb jellemzők szimulálása nem felada
tunk. De ez világviszonylatban is így áll. 
A soron ¡következő cél a bőrön keresztüli 
párolgás, izzadás modellezése lesz.
— Emberünk tehát kis hibás példány ...
— Abban az értelemben, hogy nem tud 
izzadni, amitől, mint fiziológiás tényezőtől 
valódi ember esetében nem lehet eltekin
teni. Hogy pontosan fogalmazzak: műsze
rünk jelenleg a test arányainak, térfoga-



tónak megfelelő hőtechnikai klímaviszo
nyokat modellezi. Minthogy az emberi bőr- 
felület hőeloszlása nem egyenletes ((külön
bözik például a hajlatok, a hónalj, az arc, 
a végtagok stb. esetében), ezért kellett bá
bunkat olyan részletező gondossággal föl
építeni.

— Milyen „nyersanyagokból” dolgoz
tak?

_  „Lelke” az a svéd eredetű műszer, 
amelyet Volvo-gyári társába is beépítettek. 
Egyéb részeinek nacionáléjába dán erede
tet írhatunk. A nemzetközileg ismert Hins- 
gaul cég sorozatban gyártja, 70 különbö
ző figurája van. Természetesen nem egy
szerű próbabábu, hiszen avégbőli készült, 
hogy sajátos céloknak megfelelően mű
szaki lelket leheljenek belé. A klímavi
szonyok jobb tanulmányozása érdekében 
a mi ülő bábunk teste 18 szekcióra oszlik 
— álló változatában kettővel kevesebbre. 
Nem sorolom föl a részleteket, de. úgy ér
zem, hogy művünk az 1978 óta működő 
laboratórium komoly sikere. Műemberünk 
korántsem neandervölgyi, kollégáink ta
núsága szerint a jelenlegi világszínvonalat 
képviseli.
— Férfi vagy nő? — évődöm.
— Hermafrodita — vágja Vá a tréfát értő 
Bánhidi László.
— Látható ugyan, hogy ábrázata az ame
rikai filmek marcona férfiideáljára emlé
keztet, de valójában nem nélküli, mert 

eltekintettünk a nemek szerinti megkü- I 
lönböztetéstől.
— Végül is mi mindenre használható?
— Ezt a kísérleti (típust kezdetben a jár- ■ 
műiparban, egyebek között a munkagépek J 
kezelőfülkéjének klimatikus vizsgálatára ■ 
használták. '(A több hazai üzemünkkel I 
együttműködő francia Poclain munkagép- | 
gyártó cég is érdeklődött kísérleteink ■ 
iránit.) Mi természetesen mindenekelőtt 1 
építészeti kutatásokban fogjuk! foglalkoz- i 
tatni. Vizsgálható vele a huzat, a hideg— j 
meleg felületek hatása. Egyelőre belső te
rekben tesszük próbára — eláztatni I 
ugyanis nem szabad! —, de a továbbiak
ban egyre több környezetvédelmi hasznát 
is láthatjuk majd. Későbbi célunk a kül- í 
ső környezet hőmennyiségének vizsgálata, í 
az akaratlan hősugárzás, a napsugárzás, í 
a szél stb. hatásának mérése a szabadban | 
tartózkodó ember szempontjából.
— További hasznosítási területe?
— Nyugaton a ruházat szigetelő-képessé
gét is egységesíteni kívánják, már olyan . 
méréseket is végeznek, amelyék lehetővé ; 
teszik, hogy a ruházati mérettáblázatokat a 
szigetelő-képesség mutatójával is kibővít- ; 
hesséki. (Nálunk is kezdődik már valami: | 
a Textilipari Kutatóintézet igazgatója járt 1 
már itt, s mivel a mi intézetünk önfenn- * 
tartó, számunkra ez nem közömbös.)

— Miképp foglalható össze e mérési 1 
módszerek haszna?
— Induljunk ki egy vasúti kocsi vagy | 

egy huzatos iroda életszerű modelljéből, f 
Számtalan vita, veszekedés forrása lehet i 
az ott uralkodó klímaviszonyok merőben ; 
eltérő megítélése. Nos, ezúttal első ízben j 
lesz mód az ember hőérzetének: minősítésé- r 
re abban az értelemben, hogy mennyi az > 
efféle vélekedésékben a szubjektív torzí- [ 
tás. A modell természetesen átlagos ha- . 
tást mutat ki adott klímaviszonyok ese- ; 
tében — de mindezt szembesíthetjük élő l 
emberek véleményével. Vagyis az általunk 1 
kimutatott átlagemberi adatokat (melyek | 
persze csak! papíron léteznek) összevetjük > 
az egyéni eltérésekkel. Módszerünk épp í 
ezért úgynevezett elégedetlenség! fokot is I 
megenged; ha például a helyiségben tar- í 
tózkodóknak Ikb. 80—90 százaléka elégedett í 
lesz, mód nyílik majd rá, hogy bizonyos ; 
pontok rosszabb klímaviszonyait is lemér- ! 
hessük (pl. egyenetlen a hősugárzás, bizo- ; 
nyes irányban vagy magasságban huzat | 
van stb.), s ezután változtatásokat javasol- 1 
junk. Ez az eljárás képessé tehet a mun- ; 
ka- vagy életfeltételek (lakóhely) ugrás- I 
szerű javítására, mert az eflőírt hőmérsék- j 
let fennállásakor is előforduló egyenet- ' 
lenségeiket kiküszöbölhetjük. Az ÉTI-man ! 
így annak, az új kutatási iránynak az > 
egyéni eszköze, amely az ember egyéni 1 
igényeinek tömegméretű kielégítését céloz- | 
za. Ez pedig — akár a rugalmas gyártó- I 
rendszerék az iparban — humánus, em- ! 
bercentrikus irányzat.
— Nem találkoztak még oi.yan közbeve- í 
téssel, hogy a mai nehéz gazdasági hely- , 
zetben...
—- Csakugyan, voltak, akik a fejünkhöz J 
vágták: a komfortikutatás napjainkban | 
fényűzés. Szerintünk viszont még gazda- 
sági haszna is van: a kényelmetlenségek- I 
tői megszabadulni szubjéktív energia- [ 
megtakarítást jelent, amit munkára fordít- । 
hatunk. Ezért tartjuk fontosnak leendő 1 
megbízóink felelősségét: mit, miért, kinek- | 
minek az érdékében vizsgáltatnak.
És hogyan hasznosítják az eredményeket. I 
Hiszen a legemberségesebb tapasztalat és í 
javaslat is holt teke lesz, ha papíron ma- ’ 
rad! L. H. GY.

ERRÖL-ARRÓL RÖVIDEN

VÉLEMÉNYCSERE A KÖRNYEZETVÉ
DELEM FELADATAIRÓL. Az elkövetkező 
időszak legfontosabb föladatairól tanács
koztak az OKTH-ban Abrahám Kálmán 
államtitkár vezetésével a felügyelőségek 
vezetői és a nemzeti parkok igazgatói. 
Egyetértettek abban, hogy a következő 
tervidőszak jó megalapozásához minde- 
nékelőtt a környezetromlást szükséges 
megfékezni. Ezért a jelenlegi állapot pon
tosabb megismerése, az előírások követ
kezetesebb végrehajtása elengedhetetlen 
feladat. A jelien levő szakemberek kiemel
ten foglalkoztak a víz és a levegő tisz
taságával összefüggő feladatokkal és a 
veszélyes hulladékok kezelésének, meg
nyugtató tárolásának, hasznosításának, il
letve megsemmisítésének módszereivel. A 
jövőben alapos felmérésre van szükség 
a szennyezést előidéző üzemek körében. 
Ezzel kapcsolatban elő kell írni .részükre a 
szennyezés-kibocsátás csökkentésének üte
mét. Emellett a vállalatok környezetvé
delmi érdekeltségének megteremtése és 
az eddiginél következetesebb és egysége
sebb környezet- és természetvédelmi is

meretek terjesztése is jelentős feladat. 
Mindezeken túl sürgető egy egységes in
formációs rendszer kiépítése és hatékony 
ellenőrzési módszer kifejlesztése. A kör
nyezeti beavatkozások előtt az előzetes 
kutatások eredményét és a szakvélemé
nyeket a továbbiakban fokozottabban fi
gyelembe veszik és így kerül sor a ter
mészetvédelmi munka, a védett területek 
fejlesztésére.

*
környezetvédelmi tanácsrende
let. Környezetvédelemről szóló rendele
tet hagyott jóvá Celldömölkön a város 
tanácsa. A rendelet foglalkozik a föld, a 
vizek, a levegő, az élővilág és a telepü
lési környezet védelmével, előírja a he
lyileg szükséges módszereket, s megje
löli az eszközöket. A föld védelme érde
kében a rendelet többek között előírja, 
hogy minden művelésre alkalmas terüle
tet mezőgazdaságilag hasznosítani, a szán
tóföldi művelésre alkalmatlanokat pedig 
fásítani kell. A vizek védelmében a víz
folyások, patakok, tavak és környezetük 
állapotát megváltoztatni nem szabad. A 
levegő védelmére új üzem, intézmény lé
tesítése, üzemi rekonstrukció, bővítés csak 
az előírt levegőminőséget szolgáló beren
dezések megépítésével engedélyezhető. Az 
élővilággal foglalkozó fejezet a település 
értékes növény- és állatvilágának meg
őrzését írja elő. Külön rész foglalkozik a 
zajártalommal, a zárt rendszerű szemét
gyűjtéssel és a kistermelők állattartásá
val.
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íDozcíik

ATOMREAKTOR FELHASZNÁLÁSA 
SZENNYVIZEK TISZTÍTÁSÁRA. Az 
ipari fejlettség mai szakaszában mind víz- 
gazdálkodásig mind íkörnyezetvédélmi 
szempontból egyre fontosabb a tisztított 
szennyvizek újrahasznosítása. Az utóbbi 
éveikben számos ionizáló sugárzást felhasz
náló vízitisztítási eljárást fejlesztettek ki, 
de az így tisztított vizeket közvetlen újra
hasznosításra még nem ajánlották! a szak
emberék. Ennek egyik oka az volt, hogy 
a szennyvizek szervesanyag-tartalma álta
lában niagy, és a sugárkémiai lebomlás 
az általánosan ailkailmazott sugárzási ener
gia mellett nem volt elegendő a kellő víz- 
tisztaság eléréséhez. A Szovjetunióban 
nemrég olyan eljárást dolgozták ki, amely
nek során a desztillációt követően sugár- 
zásos utótisztíitást alkalmaztak. A desztil- 
látumot sugárzással teljesen szagmentessé 
tették, a kémiai oxigénigény 47,4 mg 02/1 
értékről 6 mg-na csőikként, s a biológiai 
oxigénigény is megfelelt az ivóvizekre vo
natkozó szabványoknak. A desztillált vi
zek hatékony tisztításához szükséges dózi
soki 2—3 nagyságrenddel kisebbek, mint 
általában a hasonló célokra javasolt sugár
adagok. A kapott eredmények alapján le
hetőség nyílik az atomreaktorok energiájá
nak felhasználására a szennyvizek desztil- 
lációja és az ezt követő sugárzásos kezelés 
céljából. A besugárzással tisztított víz fel
használható ipari célokra, gőzgenerátoroki- 
ba, bevezethető a városi vízellátó rend
szerbe.

„ÖSERDÖP ÁRKOK” AZ AMAZONAS 
VIDÉKÉN. Az Amazonas vidékén az 
utóbbi évek legnagyobb szabású környe
zetkutatása kezdődött meg. A hosszú távú 
terv alapvető célja az, hogy a kutatók 
meghatározzák: mekkora az a trópusi ős
erdő, amely mint ökológiai rendszer még 
fennmaradhat, és hogyan reagálnak, a nö
vények és állatok természetes életterük 
jelentős korlátozására. Első lépésiként egy 
600 négyzetkilométeres területet nyilvá
nítottak védetté és próbálnak legalább 30 
évre izolálni. A továbbiakban összesen 40, 
különböző nagyságú őserdőparkot ala
kítanak ki. A kutatásokat irányító szak
embereik mindenekelőtt arra kíváncsiak, 
hogy a különböző fajok bizonyos sorrend
ben hagyják-e el elszigetelt életterüket, 

illetve egyáltalán megmarad-e közülük né
hány a vizsgált területen. A kísérlet eddi
gi tapasztalatai alapján megállapítható, 
hogy viszonylag rövid idő után néhány 
madárfaj már elhagyta az izolált őserdő
darabkát. Az egyik 10 hektáros területen 
táplálék hiányában teljesen kipusztultak 
a gyümölcsöt fogyasztó saki majmok. Ez
zel szemben a levelékkel táplálkozó bőgő
majmok a kis élettér ellenére is megma
radták. Vannak, akik vitatják e módszer 
helyességét. Harald Sioli, a Max Planck 
Intézet limnológus professzora megállapí
totta: „A dél-iamerikai őserdőt, mint ökoló
giai rendszert csak egészében lehet vizs
gálni, és főleg megtartani. Azt kellene 
inkább meghatározni és ellenőrizni, hogy 
milyen és mekkora emberi beavatkozást 
tűr el az őserdő anélkül, hogy jelentősen 
károsodna.” A képünkön látható erdő
irtások már Amazónia létét fenyegetik.

A LEGŐSIBB ELŐEMBER-LELET 
ÁZSIÁBAN. Amerikai és burmai antro
pológusokból álló kutatócsoport D. E. 
Szevidzsem és R. L. Sziocsonom vezeté
sével Burma északi részén, a ponda-ung 
néptörzs területén két állkapocs-marad
ványt talált. Ezek feltehetőleg egy 40 mil
lió évvel ezelőtt élt emberszabású főemlős 
csontvázának töredékei. A felfedezés láz
ba hozta a tudományos világot, hisz mind 
ez ideig ez a legősibb előember-lelet Föl
dünkön. Még a világhírű kelet-afrikai ma
radványok is 10 millió évvel fiatalabbak. 
A két egymástól is eltérő állkapocs-töre
dék azt bizonyította, hogy eddig ismeret
len, emberszabású főemlős-fajokra buk
kantak az antropológusok. Az egyiknék a 
Podaungia, a másiknak az Amphipithecus 
tudományos nevet adták. E korai ember
ősök testalkata és mérete a ma is élő em
berszabású majomfaj, a gibbon testalka
tának méretéhez hasonlított Századunk 
húszas éveiben már folytak itt ásatások, 
de az afrikai kutatások egy időre elhomá
lyosították Burma jelentőségét. Most új
ra Délkelet-Ázsiára terelődött a figyelem. 
Az ásatások tovább folynak, és a munká
latok helyszínét és környékét a kormány 
szigorúan védett területté nyilvánította.

EMBEREK ÖLÖM- ÉS HIGANYSZENY- 
NYEZÖDÉSE GRÖNLANDON. A városi 
emberek vérében található ólomszennye
zettségért elsősorban a gépkocsik felelő
sek. Kelet-Grönland területén spektrofo
tométerrel 175 grönlandi és kontrollként 
130 Dániában élő ember vérmintáit ele
mezték. Az ólomtartalom vizsgálatakor 
meglepetéssel tapasztálták, hogy az elté
rés a két csoport között csupán 5%. Erre 
a meglepő eredményre egyelőre nincs ma
gyarázat. Ipari üzem alig van, az autó- 
forgalom pedig minimális Kelet-Grönland

vidékén. A vérmintavizsgálatok szerint a 
felszíni vizek higanyszennyezettsége már 
olyan mértéket öltött, hogy a Grönlandon 
fogyasztott fókahúsban is kimutatható a 
higany jelenléte. Az emberi tápcsatorná
ba kerülő higany bejut a vénbe, és csak 
lassan ürül ki a szervezetből. Fölhalmozó
dásának veszélye tehát egyre növekszik. 
A Grönland keleti vidékén élő felnőtt la
kosok vér- és hajmintáinak vizsgálata so
rán összesen 17i8 vérmintát és 32 hajmin
tát elemeztek. Ellenőrző csoportként eb
ben az esetben is dánok vérét használták 
fel. Az eredmények hasonlóak voltak, mint 
az ólom-vizsgálatoki esetében. Képünkön: 
már Grönlandon is sokasodnak a szemét
hegyek.

BIOTECHNOLÓGIAI VÁLLALKOZÁS.
Angliában a kormány nemrégiben külön
leges fejlesztő csoport felállításáról dön
tött. Ez évi 6 millió fontot használhat föl 
elsősorban arra, hogy a brit iparban ösz
tönözze a biotechnológia alkalmazását. A 
csoport ipari vállalatok kutatási és fej
lesztési munkáját támogathatja, és 25 000 
font erejéig maga is kockázatot vállal
hat. A hasznosítható innovációk megvaló
sítását 33%-os pénzügyi támogatással se
gíthetik elő. A gyakorlatban főként anae
rob rothasztási technika és új eleven- 
iszapos szennyvíztisztítási eljárások fej
lesztésével foglalkoznak.

ÓLOMMENTES KUVAITI BENZIN. A 
Kuvaiti Állami Olajtársaság Nyugat-Euró- 
pában ólommentes benzint hozott forga
lomba. Az új üzemanyag literje 0,53 dol
lárba kerül Hollandiában, szemben a ha
gyományos benzin 0,50 dolláros egység
árával. Mint ismeretes, a Közös Piac or
szágaiban a tervek szerint 1989-ben kerül 
sor a benzin ólomtartalmának radikális 
csökkentését előíró környezetvédelmi tör
vény életbeléptetésére.
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Új könyvekről

Haraszthy László szerkesztésében:
MAGYARORSZÁG
FÉSZKELŐ MADARAI

Új, szép és olvasmá
nyos kiadvánnyal 
gazdagodott a madár
barátok könyvtára. 
E könyv régi hiányt 
pótol. Évek óta szük
ség vált olyan műre, 
amely hazánk madár
világát, madaraink 
életmódját a legfris
sebb hazai kutatások, 
megfigyelések alap
ján ismerteti. A hiva
tásos és amatőr or
nitológusok, valamint 

a nagyközönség eddig is hozzájuthatott 
ugyan határozókönyvekhez (elsősorban a 
több kiadást megélt Európa madarai ré
vén) meg egyéb madártani szakmunkák
hoz, de ezek egyrészt elsősorban morfoló
giai jellegűek voltak, másrészt pedig gyak
ran régi megfigyelésekre vagy külföldi 
eredményekre épültek. Éppen ezért a mai 
hazai körülményekre gyakran nem voltak 
alkalmazhatók.
A harminc fős szerzőgárda sikerrel oldot
ta meg a feladatot. A Mezőgazdasági Ki
adó (NATURA) gondozásában megjelent 
245 oldalas könyv forgatása nemcsak szak
mai, hanem 275 színes fényképének kö
szönhetően esztétikai élményt is nyújt. 
Tetszetősek a belső borítókat díszítő gra
fikák is, melyeket Muray Róbert a tőle 
megszokott művészi színvonalon készített. 
A mű rendszertani sorrendben ismerteti a 
hazánkban fészkelő madárfajok elterjedé
sét, fészkelőhelyeit, fészkeléséneík módját, 
költési idejét, táplálkozását, állományának 
nagyságát, vonulását és védelmét. Egyes 
fajok esetében elterjedési télkép is elő
segíti a tájékozódást. A fajokat azok leg
avatottabb ismerői mutatják be a legfris
sebb adatok alaipján (a kutatók több meg
figyelést itt közölnek első ízben), ezért a 
könyv naprakész információkat ad. A ki
advány hosszabb távon is a madarakat 
megismerni vágyók egyre szélesebb tábo
rának segítőtársa marad.
Ha szerénységből maradt ki a könyvből, 
akkor is hibául kell felróni, hogy nem ke
rült sor a Magyar Madártani Egyesület 
bemutatására, pedig ez a könyv az ő ki
ad ványuik.
Valószínű, hogy nem kell sokat várni a 
könyv második kiadására, melyben fi
gyelembe veendő, hogy a kevésbé tájéko
zott olvasó hiányolhat egy általános átte
kintést a madártan és a természetvédelem 
mai hazai helyzetéről, a kettő kapcsolatá
ról és azokról a természetvédelmi intézke
désekről, amelyek végül is sok faj e könyv
ben történő bemutatását egyáltalán lehető
vé tették. Szívesen olvastunk volna a ma

dárvédelmi munka továbbfejlesztésének 
lehetséges útjairól, s érdemes lenne legfél
tettebb madárrezervátumainkat legalább 
fölsorolni. Közölni kellett volna, hogy az 
itt bemutatott 201 faj része a nálunk elő
forduló 346 madárfajnak, melyek közül 
320 védett; s ha összeállítást kapnánk a 
vándorló, a vadászható, a már kipusztult 
és az esetleg visszatelepíthető fajokról. 
Célszerű lenne azt is megemlíteni, hogy 
hazánkban a védett állatfajok száma 572, 
s érdemes lenne a ponttérképezés rend
szerével is megismerkedni és általában 
a hazánkban fészkelő madarakat beillesz
teni a természeti környezeti rendszerekbe. 
Mindemellett gratulálunk Haraszthy 
László szerkesztőnek és a szerzőgárdának, 
nogy energiájukat és ismeretanyagukat 
ilyen értékes kiadvány megírására fordí
tották. (Rakonczay Zoltán)

Lovas Béla:
MIKROSZKÓP - MIKROKOZMOSZ

Az emberben csilla
píthatatlan vágy él 
környezetének meg
ismerésére, az anyag 
szerkezetének feltá
rására. Ennek egyik 
kiváló eszköze az op
tikai lencse, illetve a 
belőle készíthető 

fénymikroszkóp, 
melynek felfedezése 
és alkalmazása a 
XVII. századtól kezd
ve döntően befolyá
solta a természettu

dományok fejlődését és áttételesen az ipa
ri társadalmak életét.
Aligha akad ember, akire ne lenne mély 
hatással egy élő sejt vagy akár egy textil
darab mikroszkópban feltáruló látványa. 
Igazi tudatformáló élménnyé mindez ák- 
kor válik, ha megértjük az eszköz műkö
dését és azokat a technikai fogásokat, me
lyek a sikeres vizsgálat előfeltételei. A 
könyv szakavatott szerzője kiváló kalauz
nak bizonyul. A technikai részletek hite
lessége mellett a könyv másilki nagy érde
me, hogy esztétikai élményt is nyújt, be
mutatva a természet hatalmas formagaz
dagságát, a szerkezetben megnyilvánuló 
szépséget. A Gondolat Kiadó gondozásá
ban megjelent 298 oldal terjedelmű, 16 szí
nes és 56 fekete-fehér táblával illusztrált 
könyv két nagy részből épült fel. Az ol
vasó előbb magával a mikroszkóppal, a 
képalkotás törvényszerűségével, a megvi
lágítás, a fényképezés módszereivel, a pre
paráló és előkészítő eljárásokkal ismer
kedhet meg. A szerző elsősorban a gya
korlati ismeretekre helyezi a hangsúlyt. 
Külön érdeme e résznek, hogy számos 
olyan, házilag kivitelezhető egyszerű esz
közt, fogást ismertet, melyet (bárki otthon 
maga is megvalósíthat nagyobb anyagi rá
fordítás nélkül.
Abból, hogy mi minden látható ebben a 

mikrovilágban, ízelítőt nyújt a könyv má
sodik része, mely a vizek élővilágába ka
lauzol el. A fényképek — majdnem mind 
a szerző munkái — kiváló minőségűek és 
szépek. Érdemes lenne a fényképéket dia- 
pozitívek formájában legalább az iskolák 
számára hozzáférhetővé tenni.
Esetleg érdemes lett volna a mikroszkópia 
néhány napjainkban élterjedt, modern vál
tozatáról is szót ejteni. így például a fluo
reszcens mikroszkópiáról, mely nélkül az 
újabban rohamosan fejlődő immunfestési 
eljárások nem alkalmazhatók, valamint az 
elektronmikroszkópiáról is, melynek ered
ményeivel a laikus is napról napra talál
kozik.
E tartalmában és kiállításában egyaránt 
vonzó munka a hazai tudományos ismeret
terjesztő irodalom kiemelkedő alkotása. 
Mindazoknak ajánljuk, akik szeretik a 
természetet, és érteni is akarják a szép
ségben rejlő szervezettséget. Dicséret ille
ti az Athenaeum Nyomdát, valamint a 
találó címlap tervezőjét. {Dr. Kovács János)

A szerves természet anyagaira nem annyi
ra a kémiai elemek változatossága, mint 
inkább néhány elem — a szén, a hidro
gén, az oxigén és a nitrogén — kapcsoló
dási módjának változatossága jellemző. 
Míg Kajtár Márton: Változatok négy elem
re című kétkötetes hézagpótló munkája a 
szerves vegyítetek evolúciójában nyújt el
igazodást, addig a Vida Gábor szerkeszté
sében megjelent Evolúció IV. c. kötet az 
élő anyag evolúciókutatásának frontvona
laival ismertet meg. Csányi Vilmos: Kis 
etológia II. című munkája a magatartás
formák fejlődéstörténetébe pillant, a ma
gatartás-biológiai kutatások új eredmé
nyeit villantja fel. A környezeti rendsze
rek tanulmányozásának korszerű módjait 
mutatja be T. R. E. Southwood: ökológiai 
módszerek című munkája. Dr. Fésűs 
László: Üjabb genetikai és biotechnikai 
módszerek az állattenyésztésben című al
kotása az dmmungenetikad vizsgálatok, a 
citogenetikai szűrés gyakorlati hasznával 
ismertet meg. Sok gyakorlati tanácsot kap
hatnak a kiskerttulajdonosok Oláh Sán
dor: A családi ház kertje, valamint Jenzer 
Gábor: Gyümölcsfák védelme című köte
téből.
Alighanem szép sikerre számíthat Józef 
Vágner—Nadá Schneiderová: Az oroszlán 
nem az áltatok királya című műve. A 
száznál több eredeti színes felvétellel, rajz
zal illusztrált munkában Vágner, a neves 
állatkerti szakember izgalmas afrikai ex- 
pedíciós élményeit eleveníti fel. Ezek egyik 
fontos célja volt a veszélyeztetett fajok né
hány egyedének befogása, s átmentése a 
Dvur-Kralove-i állatkert génbankjáiba. 
(G. M.)
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A Búvár tudó/tói jelentik

Új madárfaj a hazai faunában
Hiteles körülményeik között sikerült bizo
nyítani a dolmányos sirály (Darus mari- 
nus) hazai előfordulását. A madarat 1984. 
X. 20-án Láng István akadémikus és Czig- 
lényi Alpár grafikus — mindketten a Ma
gyar Madártani Egyesület tagjai — tár
saságában figyeltük meg a szegedi Fehér
tavon.
A dolmányos sirály az Északi-tenger tér
ségének madara. Állománya az utóbbi év
tizedekben jelentősen nőtt, fészkelő terü
letét déli irányba terjeszti. A korábban 
csak Norvégia északi partvidékein fészke
lő faj ma tömegesen jelenik meg Hollan
dia, Dánia és az NSZK parti vizein is. 
Ennek következtében egyes példányoknak 
a kontinensünk belseje felé irányuló el- 
kóborlása is gyakoribbá vált. Ez a magya
rázata hazai megjelenésének is. A fenti 
észlelés nem az első Magyarországon. 
Az elmúlt 10 évben több helyen is meg
figyeltek egyes példányokat, így főiként a 
Hortobágyi Nemzeti Parik, a Kiskunsági 
Nemzeti Park és a Pusztaszeri Tájvédelmi 
Körzet területén, de a megfigyelésekről 
a szabályoknak megfelelő hitelesítő (jegy
zőkönyv nem készült. Október 20-i észle
lésünk után novemberben ismételten meg
figyeltek dolmányos sirályokat a szegedi 
Fehér-tavon, sőt december 8-án 3 öreg 
példány fordult elő együtt.
A dolmányos sirály a legnagyobb termetű 
sirályok közé tartozik. Európában csak a 
sarkvidéken élő (néhányszor hazánkban is 
megfigyelt) jeges sirály (Larus hyperbo- 
reus) nagyobb nála. Vizeinken rendszerint 
ezüst sirályok (L. argentatus) társaságá
ban fordul! elő, de azoktól — nagyobb ter
metük alapján — még fiatal példányai is 
jól megkülönböztethetők. A kifejlett öreg 
madaraknak jó ismertetőjegye a fekete 
dolmány (felül fekiete szárny és hát) és 
a hússzínű láb. Lomha röptűk a hasonló 
színezetű, de kisébb termetű hering sirá
lyétól (L. fuscus) is eltér, de a „mércéül 
szolgáló” ezüst sirály jelenléte nélkül ez 
esetben csak akkor lehetünk biztosak a 
különbözőségben, ha a madár lábszíné-

— a dolmányos sirály
ről is meggyőződtünk. A hering sirály lá
ba ugyanis feltűnő sárga színű.
A dolmányos sirály megjelenésével 346-ra 
emelkedett a Magyarországon előforduló 
madarak fajszáma!

DR. BANKOVITS ATTILA

Dunabogdányi helyzetkép
Klubunk az őszi és a kora tavaszi idősza
kot az elméleti képzésnek és a felkészü
lésnek szentelte. Összejöveteleinket film
es diavetítéssel, valamint különböző vetél
kedőkkel színesítettük.
Az Úttörő Mgtsz is komolyan veszi kör
nyezetének védelmét: tagjai a gabona- és 
a lucematáblák mellé T-fálkat helyeztek el 
a ragadozó madaraik részére. Értesülésünk 
szerint eredményesen, hiszen kevesebb 
volt a pocok-kár tétel. A téesz egyik dol
gozója évről évre, hónapról hónapra ki
tisztítja a főútvonal melletti árkokat, aho
vá sok szemét ikerül. Horváth Antal elnök 
szinte minden összejövetelükön felhívja 
munkatársai figyelmét a környezet- és ter- 
mészetvédelem fontosságára. A község 
Kertbarát Klubja, Rippel János, Vogel 
Szigfrid és társaik a főút, a mellékutcák, 
valamint a község intézményeinek fáit, 
bokrait tartják rendben. Az iskola felső
tagozatos osztályaiban 'évente egy-két al
kalommal, rendhagyó osztályfőnöki órán, 
környezetvédelmi foglalkozást tartunk. 
Ezeken az órákon nemesük a környezet
védelem fontosságáiról, a hazai és nemzet
közi eredményekről esik szó, hanem a 
község természeti és lakókörnyezetének 
védelméről is. A helyi rendelkezéseket a 
községi tanács titkára, Leczki István is
merteti.
Az idén rendszeresen feltöltöttük a közsé
get övező erdőben elhelyezett dúcetetőket. 
Ebben a munkában Adám Tamás, Rudolf 
József, Bonifert Ferenc és Kovács Attila 
járt az élen. Tagjainknak feltűnt, hogy az 
idén sókkal kevesebb a cinke. Az eddigi 
esztendőkben hetente két alkalommal is 
föl kellett tölteni dúcetetőinket, most ¡volt 
olyan hét, amikor az etető nem ürült ki. 
Háromszáz odútelepünket kitisztítottuk és 
ellenőriztük. Munkánkat a Pilisi Parker
dőgazdaság is segíti. Szentendrei Géza és 
Szekrényesi József, a gazdaság dolgozói 
madáreleséggel, odúval látnak el bennün
ket, és olykor meg is jutalmazzák klubunk, 
jó munkát végző tagjait. Ragadozómadár
védelmi munkánkat a Magyar Madártani 
Egyesület szákreferense, Hanaszthy László 
irányítja. Az egyesülettel egyébként is na
gyon jó a kapcsolatunk.
A legutóbbi tanácsülésen Szili János, 
Schneider Mihály, Nagy Vilmos és Vogel 
Szigfrid felhívták! a tanács vezetőinek a 
figyelmét, hogy eredményesebben kell in
tézkedni a Duna-part, a patakmeder, az 
árkok tisztántartása érdekében, és a mező
őr segítségével a hétvégi házak tulajdono

sait is figyelni kell, mert gyakran semmi
be veszik a tüzelési tilalmat. A községi 
környezetvédelmi operatív bizottság ne
gyedévenként tartja összejöveteleit. E tes
tületnek klubunk vezetője is tagja. Közsé
günk immár másodszor nyerte el a DIB 
tisztasági pályázatának első díját. A ka
pott pénzből községünket csinosítjuk.
Nyáron szeretnénk környezet- és termé
szetvédelmi tábort szervezni. E táborban 
folytatnánk a környéken található védett 
növények, madarak és állatok feltérképe
zését, hogy védelmüket hatékonyan tud
juk megszervezni. Községünk) iskolájába 
465 gyerek jár. Jó lenne rendelettel sza
bályozni az általános iskolák növény- és 
rovargyűjtését. Egy központi gyűjtemény 
elegendő lenne, mert azon szemléletesen 
be lőhetne mutatni mind a növény-, mind 
a rovarvilágot. A Kertbarát Klub nyári 
kiállításán is részt kívánunk venni. A 
klubnaik 65 tagja van, de kiállításaikat 
szinte az egész község megtekinti. Ezért 
gondoltunk arra, hogy a mi jelenlétünk 
is felhívhatná a figyelmet a természet- 
és környezetvédelem fontosságára.

A Bioszféra Klub lelkes tagjai

Bioszféra-klubunknák jelenleg 27 tagja 
van. A község vezetése megbecsüli és el
fogadja tevékenységünket. Komolyan vesz
nek bennünket. Ezt az is mutatja, hogy 
Herczog Alfrédné, Kovács Ferenc és Ko
rányi György klubtársunk megkapta a Ha
zafias Népfront községi bizottságától a 
Kiváló társadalmi munkás kitüntetésit.

KORÁNYI GYÖRGY
□ BÚVAR Bioszféra Klub veiet&je 

(Dunabogdány)

Facsonkítás 
— büntetlenül?
Tavaly nyáron Süttő községben a 80 cm, 
illetve az ezt meghaladó törzsátmérőjű 
fákat mértem föl Gál Csilla és Gál Gab
riella általános iskolás tanulók segítségé
vel. Munkánkra azért volt szükség, mivel 
a fenti méretes fákat megyei védelem alá 
kívánják helyezni. Felmérésünk során buk
kantunk a mellékelt fényképen is látha
tó, kb. 80 éves, alaposan megcsonkított 
hársfára. A fát a tulajdonos akarata elle
nére, engedély nélkül csonkították meg. 
A telekszomszéd úgy találta, hogy a le
vágott ágak akadályozni fogják birtoká
nak használatát. Ez a kiemelten védett fa 
a szomszéd telekhatárától jóval beljebb 
esik, és a károsító tevékenységével még 
szomszédjogi szabálytalanságot is elköve
tett.
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Sajnos az illegális facsonlkítás már meg
történt, a kár jóvátétele csak hosszú évek 
múltán következhet be. Környezetünk ha
tékonyabb védelme érdekében nem szabad 
belenyugodni az ilyen és ehhez hasonló 
kártételekbe. Az első fokon intézkedni jo
gosult helyi szervek határozott és szigorú 
fellépésével a jövőben talán vissza lehet
ne rettenteni a felelőtlen facsonkítókat.

DR. SAGHY ANTAL 
(Süttő)

Veszélyben a gémtelep!
Mohácstól néhány kilométerre található 
egy csodálatos ártéri erdő, Béda. E termé
szeti kincsékben gazdag vidékre gyakran 
teszünk kirándulást. Különösen az a holtág 
tetszik, amely körülöleli 'a kis Szúnyog
szigetet. A sziget Duna felé eső, keleti 
csücskén egy gémtelep található. Itt nem
csak gémeket, hanem kis- és nagykócsago
kat, sőt néhány ragadozó madárfajt is le
het látni. Sokszor és hosszan elnézegetjük 
a madarakat, amint halásznák, tisztálkod
nak. Tudomásunkra jutott, hogy -az erdő
gazdaság ki akarja vágni a gém telep fáit. 
Ez a hír meglehetősen riasztó. Ha kivág
ják a fákat, vajon mi lesz azzal a ren
geteg madárral? Muszáj elpusztítani a
gémtelepet?

NAGY ANIKÓ
(Mohács)

Környezetvédelmi 
vetélkedő
Az idén ötödször rendeztük meg a debre
ceni Újkerti Általános Művelődési Köz
pontban a Bolyai Hónap rendezvénysoro
zatot. A 2780. sz. Bolyai János úttörőcsa
pat e kiemelt rendezvénysorozatában már 
hagyomány a különböző természettudomá
nyos vetélkedők megrendezése. A tanulók 
a többi között fizikából, matematikából, 
kémiából, földrajzból, biológiából, környe
zet- és természetvédelmi ismeretekből 
mérték össze tudásukat. A több évfolyam
ban megrendezett vetélkedőket kétfor-

A Sasvári József által tervezett jelvény

dulósra terveztük. A győztesek egyéves 
BÜVÁR-előfizetést és Környezetvédelmi 
őr jelvényt kaptak, melyet Sasvári József 
kápolnásnyéki klubvezető tervezett. Az 
idén ugyancsak ezzel a jelvénnyel tüntet
tük ki a környezet- és Itermészetvédelem- 
ben kiváló munkát végzett hivatalsegéde
ket, kertészeket, óvónőket, népművelőket, 
tanítókat és tanárokat.

DR. PAPP JÁNOS
(Debrecen)

Élelmes madarak
Az idei kemény tél próbára itett embert, 
állatot egyaránt. Aggódva mentem ki több 
alkalommal is a Domonlkosi-völgybe, hogy 
megfigyeljem, az erdőn telélő madarak ho
gyan viselik a nagy hideget.
Az erdőben, erdőszéleken alig láttam 1—2 
keresgélő vagy behúzott nyakkal kuporgó 
éhes madarat. Am a nagyvadak részére lé
tesített szabad etetők környékén a szén
cinegék, barátcinegék, kékcinegék egész 
serege fogadott. Ezéki az apró madárkák 
egy-egy gabona- vagy kukoricaszemet a 
csőrükbe fogva felszálltaik az ágakra, s ott 
ügyesen szétforgácsolva elfogyasztották. A 
szénakupacokat is tüzetesen átkutatták, 
mert ott is sok finom csemegét találtak. 
A citromsármányok is örömmel kaptak föl 
egy-egy magot, és csőrükkel forgatva fa
ragták, iámig le nem tudták nyelni. A mag- 
evésre specializálódott erdei pintyek, me
zei verebek és zöldikék csőrükkel könnyen 
elbántak a kemény, fagyos magvakkal.
Ha friss takarmány érkezett az etetőkre, 
gyorsan elterjedt ia híre, mert újabb ma
dárfajok gyülekeztek. Kenderike csapa
tok, a fekete rigók télire is itt maradt, kó
bor példányai, de a kedves kis ökörszemek 
is ödamerészkedték a „terített asztalhoz”. 
Néhány ritkaságét Is sikerült megfigyel

nem: mint pl. a bajszos sármányt, a fenyő
pintyet és az erdei szürkebegyet.
Amikor a vadászok silót szórtak ki a 
szarvasak részére, a szajkók is megjelen
tek, s némi bizalmatlankodáis után ők is 
kedvükre válogatták az eleségben.
A szarvasoki, őzek, vaddisznók a számukra 
kitett takarmányt javarészt elfogyasztot
ták, de sok olyan „falatot” tapostak a hó
ba, avarba, amelyeket az éhes madarak 
még nagy örömmel csipegették és keres
géltek elő. Az élelmes madarak — amikor 
szinte életveszélyben voltak a zord időjá
rás miatt — így keresltek maguknak élel
met, a vadászok pedig szándékuktól füg
getlenül nagyon fontos és nemes madárvé
delmi feladatot is elláttak.

Si8v«g i« rajuk:
MATYIKÓNÉ VALACZKAI ERZSÉBET

Természetvédelmi 
bemutatóest
Százötven tagot számláló Természetvédel
mi és Madártani Bemutató Szakköriünk a 
hagyományoknak megfelelően februárban 
is megrendezte természetvédelmi bemuta
tóestjét. A körülbelül másfél órás műsor
ban 60 (kisdobos ás úttörő természetvédő 
közreműködésével több mint 500 színes 
diaképet láthattak az érdeklődők a nyári 
expedíciós kutatótábor életéről, munkájá
ról. A bemutató-est elején osztottuk ki a 
szakkört legtöbbet segítő felnőtteknek és 
gyerekéknék iaz általunk alapított termé
szetvédő plaketteket. A kitüntetettek in
gyen vehetnek részt nyári kutatótáborunk- 
ban.

AGARDYSÁNDOR
(Tornyos pálca)
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„Idill" a Feneketlen-tónál

't.

Csendélet

(Tarnáczai Károly budapesti olvasónk 
felvételei januárban készültek)

Még a vadkacsa Is csodálkozik

Terrárium az osztályban
A budapesti Lenhossék utcai általános is
kola egyik negyedik emeleti osztályában 
különös látvány fogadja a belépőt. Az ab
lak előtt kisdiákok tolonganak. Nem a si
vár háztetőket, hanem az ablakban elhe
lyezett terrárium lakóit, a termetes amur
siklókat figyelik. Az első osztályos kis há
zigazdák nagy szakértelemmel magyaráz
zák idősebb társaiknak az állatok gondozá
sát, a megfigyelt érdekességeket. Van, akit 
jobban vonz az akvaterráriumban vadász- 
gató ékszerteknős. Órákig lehetne nézeget
ni, miként kapja el a kis halakat. Az álla
tok gondozását nagy lelkesedéssel végzik a 
gyerekek. Jutalmuk — a látványon kívül — 
a kígyók levedlett bőre, amely gyűjtemé
nyük féltett kincsei közé tartozik. Azt hi
szem, ezek a gyerekek már soha többet 
nem fognak botot ragadni, ha a termé
szetet járva megpillantanak egy csúszó
mászót.

SOKSEVITS LÁSZLÓ 
(ludepMt)

Kóborló állatok
Szomorú látvány, amikor egy 
kutya keresi reménytelenül <a 
Manapság már nemcsak a rossz 

gazdátlan 
gazdáját, 

háztartási
gépet dobják ki valahol az autóból, hanem 
a terhessé vált négylábútól is hasonlóan 
szabadulnak meg. Így kerülnek kutyák, 
macskák és egyéb állatok a határba, az 
erdőkbe. A kóbor kutyák és macskák ve
szedelmes ellenségei, vámszedői vadállo
mányunknak. Különösen tavasszal és nyár 
elején jelentős a kártételük, éppen az iva
dék- és fiókanevelés időszakában. Persze 
előbb-utóbb a kóbor állatokat is eléri a 

végzet: agyonlövik vagy agyonverik őket. 
Senki sem örülne annak, ha egy gondozat
lan, nagytestű kutya támadna gyermekére 
a mezőn. Mert sajnos már ez is megtör
tént. Ha valaki megunja egykor örömmel 
fogadott négylábú kedvencét, és nem tudja 
eladni vagy elajándékozni, még mindig 
emberségesebb, ha az állatorvos segítségé
vel vet véget életének. Aki csak gyermeke 
vagy unokája kedvében, akar járni, jobban 
teszi, ha kisebb, városi lakásban is köny- 
nyebben tartható díszmadarat vagy dísz
halat vásárol. A gyerekeknek ezek is nagy 
örömet szereznek.
Nehéz elfelejteni azokat a határban meg
álló autóbuszhoz, autóhoz odarohanó és 
egyre csak szimatoló kutyákat;, amelyek a 
gazdit keresik. A gazdit, aki otthon, a jó 
meleg lakásban már nélküle éli életét, és 
talán még lelkiismeretfurdalást sem érez.

KLOTZ JÓZSEF 
(Esztergom)

Megfigyelések 
a madáretetők környékén 
Az idei kemény tél különösen próbára tet
te madarainkat. A táplálékkal rendszere
sen feltöltött kerti etetők sokat enyhíthet
tek éhségükön. Sashalmon a kertben két 
etetőház és két lopótökből kialakított etető 
biztosította a környék madarainak téli élel
mezését.
Az első havazás után megjelentek a téli 
etetők legbátrabb vendégei, a széncinegék. 
Érdekes vélt megfigyelni, ahogy rövid 
vizsgálódás után az egyszerűbb, felfüg
gesztett lopótök-etetőt részesítették előny
ben, és csak azután keresték fel a több

oldalról nyitott etetőházakat. December
ben és januárban mindennap megjelentek 
az apróbb termetű kékcinegék. Ezek a ma
darak az etetők melletti gyümölcsfákat is 
mindig alaposan átvizsgálták peték, bábok 
után kutatva. A széncinegék nem tűrték el 
kisebb társaik közelségét, minden esetben 
igyekezték elzavarni őket. Az egyik alma
fa tövében elhelyezett fedett etetőt a feke
terigók népes csapata látogatta. Sokszor 
nemcsak a táplálkozás idejére jelentek 
meg, hanem védelmet keresve a fedél alá 
is behúzódtak.
Január elején zöldikék kisebb csoportja je
lent meg a kertben. Miután fölfedezték, 
azonnal birtokba is vették az etetőket. Ha 
a kertben valamelyik fán vagy az etetőkön 
tartózkodtak a cinegék, nem merészkedtek 
a magvak közelébe. Néhány nap múlva 
már csak zöldikék jártak az etetőkre. A 
zöldikék a cinegéktől eltérően, amelyek ál
talában valamelyik közeli ágra röppentek 
a magot feltörni, az etetőkben fogyasztot
ták el a napraforgómagokat, sőt a nap je
lentős részét a fedél alatt töltötték. Az 
egyik zöldike hím rendszeresen visszatért 
a lopótök etetőhöz, és azon ülve hosszú 
órákon át őrizte. Mást nem is engedett az 
általa bérelt „madárvendéglő” közelébe.

Az első téli vendégek a széncinegék 
{Dr. Tildy Zoltán felvétele)

December és január hideg napjaiban 
szarka és balkáni fakopáncs is fölkereste 
a kertet. Mindannyiunk nagy örömére a 
korhadó farakás környékén egy ökörszem 
is rendszeresen megjelent, jellegzetes cser
regő hangját hallatva.

PETRŐCZY TIBOR
(Budopait)

Két hír Salgótarjánból
Az 50 000 órát Salgótarjánért mozgalomban 
rangos helyet kap a környezetvédelem. Ed
dig négy nemzeti zászlót nyert a város tár
sadalmi munkában elért eredményeiért. 
Ezzel a mostani akcióval szeretnénk az 
ötödiket is kiérdemelni. A Városgazdálko
dási Üzem szerződéseket kötött az iskolák
tanulóival és a nyugdíjasokkal a pa 
rendbetételére és karbantartására. így 

irkok
gy la-

kóterületünkön, közvetlen környezetünk
ben kevesebb lesz a parkrongálás és a sze
metelés, hiszen aki részt vett a társadalmi 
munkában, már sajátjának érzi a parko
kat. A 21-es út bátonyterenyei szakaszán 
levő, vágásra érett nyárfákat januárban és 
februárban termelték ki. A vágások előtt 
3—4 évvel azonban már beültették a na
gyok közé az utánpótlást is, így most sem 
kopár a terület.

MOLNÁR JÓZSEF GYULA
(Salgótarján)
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Május: a virágok és a késői fagyok hónapja
Zordon telek és szélviharos koratavasz 
utón sóvárogva várjuk az igazi tavaszt, 
amelynek! fogalma ősidők óta a májushoz 
kötődik. Erre is mondhatjuk, hogy „már a 
régi rómaiak is” megünnepelték. Sót má- 
jus 1-e volt hona dea (a jó istennő) nap
ja ; talán ez az istennő-képzet az egész má
jus hónapot szimbolizáló Maja lehetett, 
akit Mercurius, a kereskedelem istene szü- 
lőanyjánalki tekintettek. Mindig örömünnep 
volt olyan helyeken, ahol a tavasz május

Ezekben a hetekben bontja szirmait 
a pünkösdi rózsa

Üde színfolt a kisvirágú vadgesztenye 
pompás virágzata 

(Altdorfer Károly felvétele)

sál köszönt be teljes pompájában. A mun
kásság ünnepévé 1889-ben nyilvánította a 
II. Internacionálé Párizsban tartott alakuló 
ülése a francia Lavinge javaslatára. E na
pon elsősorban a nyolcórás munkaidőért 
tüntetett a munkásság. Az ünnep jelképé
nek a franciák például a gyöngyvirágot 
tekintik, amely májusban virít.
Nálunk! inkább a szép piros pünkösdirózsa, 
más néven bazsarózsa (Paeonia officinalis) 
a május szimbóluma. Legtöbbször még má
jus első felében vagy közepén virágzik. 
Hazánkban a Mecsekben honos egyik vál
tozata a varietas banatica. Másutt ültetik. 
Az officinalis fajnév arra utal, hogy a vi
rág szirmai görcsoldó hatású anyagot tar
talmaznak.
Se szeri, se száma immár a májusi virág- 
özönnék! De a gyümölcs is kezdi magát kí
nálni a cseresznye korai fajtáival. Nem 
alaptalanul nevezték őseink úgy 500 évvel 
ezelőtt „elő-gyümölcsű hó” néven is pün
kösd havát, amely ugyan tavaszutóként 
szerepelt inkább a múlt század elején, de 
azért mégis úgy érezzük, hogy a magyar 
kikelet szó összecseng a tavasz és a május 

fogalmával. Kikelet! Kikelnek a növények 
és a madárfiókák'is. Ez igaz is, de a tu
dós nyelvészek szerint ehhez társul még a 
régi állatállomány tavaszi kihajtása, midőn 
a jószág a zártabb, védettebb helyekről a 
széles kinti legelőkre indulva lábra kel, út
ra kel kifelé, vagyis ,Jki kel”. Ebben is le
het valami igazság, hiszen a szavak és ki
fejezésmódok változnak a századak során. 
Maga a tavasz, illetve annak alapszava ősi 
örökség a finnugor korból. Az évszakra 

jellemző természeti jelenségekre és a vég
zendő munkára utaló szó. Érdemes ezekre 
is gondolni a természet- és környezetvéde
lem mellett, mivelhogy nyelvünk is vé
delemre szorul.
A szépséges Maja istenasszonynak vannak 
rossz napjai is; május 12., 13., 14. a fagyos 
Pongrác, Szervác, Bonifác. Valamivel ké
sőbb (V. 25.) még Orbán is társul hozzájuk. 
Ezek a késő tavaszi fagyok hatalmas káro
kat okoznak a kertészetekben és a mező- 
gazdasájgban Egész Közép-Európa éghaj
latára jellemzők a késő májusi fagyok. 
A Sarkvidék légtömegei ekkortájt szokták 
hatalmas, láthatatlan hullámokban elárasz
tani a délebben fekvő tájakat. A korábbi 
lehűlések alig akoznak bajt, mert a még ki 
nem bomlott rügyek ellenállóbbak; sejt
nedvük tömény, nem tud jéggé alakulni, 
élő protoplazmájuk pedig szívós szerkeze
tű. Ezzel is bomlik a belső páraegyensúly, 
mivel a vízrészecskék nem tudnak vissza
vándorolni a sejtközötti járatokból a sejtek 
belső terébe, hiszen hozzáfagytak a jára
tokban halmozódó kristálykákhoz. Az 
ugyan ritka eset, hogy a jég belső gyara-

A házi méh „munka közben” 
(Dr. Móczár László felvétele)

podása szétroncsolná a sejteket, annál gya
koribb, hogy a derűs hideg éjszakát kö
vetően kisüt <a reggeli nap, és gyorsan el
párologtatja a sejtekből kiszivárgott vizet, 
mielőtt az visszavándorolhatott volna. Te
hát a fagyosszentek idején bekövetkező 
fagykár közvetlen oka inkább a sejtek víz
vesztése. Persze az élettani ismeretek és 
sok gyakorlati tapasztalat birtokában lehet 
védekezni (fecskendezéssel, takarással, 
füstgerjesztéssel stb.), de bizony az elég 
vesződséges.
Májusban kezdenék rajzani a dolgos mé
hek, de sajnos a cserebogarak is, viszont 
mindent kárpótol a májusi eső, ha idejé
ben (azaz a gabonafélék gyors növekedése
kor) érkezik; mert akikor „aranyat”, sőt 
annál is többet ér.

DR. FRENYÓ VILMOS

TERMÉSZETBÚVÁROKNAK

A hidegtürés vizsgálata
A késő tavaszi fagyok! óriási károkat okoz
hatnak a gyümölcsösben, zöldséges- és vi- 
rágoskertekben, iU. az egész mezőgazdaság
ban. Hasznos dolog tehát kísérleti úton, 
károk nélkül tanulmányozni a növények 
elfagyását, hidegtűrését és válaszadásukat 
a hőmérséklet változásaira. Legegyszerűb
ben vizsgálható a tulipán virágának ún. 
termonasztiája, az a sokszor tapasztalt je
lenség, hogy a szélesen nyitott tulipán né
hányszor öt percen belül teljesen becsukó
dik, illetve meleg helyen ismét igen ha- 
imar szétnyílik. A vágott virág is így visel
kedik!. Ennél az élettanilag érdekes jelen
ségnél azonban gyakorlati szempontból 
sokkal fontosabbak a károsodást vagy ép
pen pusztulást okozó hőváltozások, lehűlé
sek. Próbáljuk meg, hogy a számunkra 
hozzáférhető gyümölcsfa és egyéb virágok, 
fiatal hajtások, csíranövények milyen mér
tékű és mennyi ideig tartó lehűtésit visel
nek el károsodás nélkül. Ehhez persze hű
tőszekrény szükséges, amely azonban a 
legtöbb háztartásban megtalálható.
Tegyük a vizsgálandó növényi minta több 
példányát külön-külön fólia burkolatba,
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hogy ki ne száradjanak. Egy ellenőrző pél
dány kivételével tegyük a többit a hűtő- 
szekrény fagyasztó részébe, majd bizonyos 
idő, pl. fél óra elteltével ellenőrizzük egy
két példányon, mutatkozik-e már valami 
feltűnő változás, amiből arra következtet
hetünk, hogy a hideg ártott a növényt fel
építő szöveteknek, illetve sejteknek. Ilyen 
jel az áttetszővé válás, bámulás, lanka- 
dás stb.
A soron következő mintapéldányt kétszer 
annyi idő múlva emeljük ki a hideg tér
ségből' és tegyük az ellenőrző példány mel
lé, hogy amikor már a szoba hőmérsékle
tére fölmelegedett, mutat-e elváltozást. Sa
ját körülményeink lehetőségei közt próbál
junk valami értelmes sorrendet bevezetni 
a hűtés időtartamára; pl. egyenlő időközö
ket, vagy éppenséggel mindig megduplázva 
az időt (mértani haladványszerűen) válasz- 
szunk hűtési időtartamot. Dolgunk egysze
rű, mert a megfelelő időpontban csak ki 
kell venni a soron következőt a hűtőszeki- 
rényből.
Jóval nehezebb feladat azt a hőfokot meg
határozni, ahol a fagyhalál bekövetkezik. 
Tájékoztatásul néhány érzékeny növényt 
említünk: nehezen tűri az erős lehűtést a 
bab, paradicsom, uborka, toki fiatal növé
nye, különösen pedig a virág. Vízben sze
gény növényrészek általában ellenállób
bak, mint a sok vizet tartalmazó, nagymé
retű sejtekből felépített rész.
Egyébként a sejtekben levő élő protoplaz
ma sajátos, alkalmazkodóképessége folytán 
a növény megedződhet annyira, hogy elég 
nagy víztartalommal is elviselheti a nagy 
hideget. Hideghez szoktatott búza csíra
növény mínusz 20 °C hidegben még élet
ben maradhat. Szoktatás, edzés nélkül 
ugyanaz a csíranövény sokkal kisebb hi
deg hatására elpusztul.
Sokat jelent természetesen a növény faji 
sajátossága is. Pl. a rozs jobban bírja a fa
gyot, mint az őszi búza, jóllehet nem tar
talmaz kevesebb vizet. Gyomnövényeink 
közül a csillaghúr, továbbá a szántókon, 
illetve parlagon virító apró árvácska vagy 
a ligetekben is itt-ott megjelenő szántó
földi gyom, a violás repcsény ugyancsak 
elviseli a nagy hidegeket.
Könnyén vizsgálható az a jelenség, hogy 
fagypont alatt a levelek sejtközötti jára
taiban jég halmozódik, mert a sejtekből 
kivándorló vízpárák megfagynak. Pl. mí
nusz 5 főik körüli hidegben a káposzta le
vele üvegszerűen áttetsző. Ugyanis a sejt
közötti járatokban felhalmozódó jégkris- 
tálykák kiszorítják onnan, a levegőt, emiatt 
a fénytörés megváltozik. Ezt a jelenséget 
a fent mondottaki szerint káposzta levélda- 
rabókon is előidézhetjük.
Bizonyára nem kell sokat magyarázni, hogy 
ebben, a kis cikkben leírt témakörön belül 
számtalan értékes és nagyon egyszerű vizs
gálattal némi bennfentességre tehet szert 
akár a kisdiák is. Közelebb férkőzik saját 
tapasztalataival a növényi élet jelenségei
hez. Idővel még a szakembernek is segítsé
gére lehet, hiszen már nem komolytalan 
játszadozás az, ami művel, hanem szárny

próbálgatás a tudományban, önálló gon
dolkodásban. Szívesen olvasnánk a fiatal, 
kezdő természetbúvárok tapasztalatairól. A 
kísérletező kedv mellé sok sikert kíván:

F. V.

KÍSÉRLETEZZÜNK!

A talaj 
adszorpciós képessége
Biztos voltál már olyan teremben, ahol sok 
felnőtt dohányzott. Amikor hazamentéi, 
ugye még órák múlva is dohányfüst szagú 
volt ruhád, hajad? Ez az adszorpció miatt 
van, ugyanis a ruhád szövetszálai és a haj
szálaid adszorbeálták, mintegy magukba 
szívták a dohányfüstöt. (Azt a folyamatot 
nevezzük adszorpciónak, amelyben egy fe
lület megköt a körülötte levő gázból vagy 
folyadékból bizonyos molekulákat, iono
kat.)
S miért éppen a ruhaszövet és a haj ad- 
szorbeál? Ennek megértéséhez végezd el 
gondolatban egy kocka darabolását, s szá
mold ki, hogy ha előbb 8 kiskockára dara
bolod, majd 1000 még kisebbre, akkor a 
kapott kiskockák összfelülete hogyan vi
szonyul az eredeti kockáéhoz.

Reméljük, hogy ebből a kis számolásból az 
is világossá vált, hogy a ruhaszövet miért 
kiváló abszorbeáló. Egyszerűen azért, mert 
a szálas szerkezetű anyagoknak is óriási 
a felületük a térfogatukhoz képest, már
pedig az adszorpció nyilván annál erősebb, 
minél nagyobb az a felület, amely végzi. 
Mivel a talaj oki nagyon kicsi szemcsékből 
állnák, várható, hogy többnyire jól adszor- 
beálnaik. Persze az adszorpciós képesség 
nemcsak a szemcsék összfelületének nagy
ságától függ, hanem az abszorbeáló felület 
és az abszorbeálandó anyag fizikai-kémiai 
tulajdonságaitól is. A talajok a növények 
számára fontos tápanyagok nagy részét a 
szemcsék felületén abszorbeálva őrzik, 
ezért a talaj termőereje szempontjából is 
lényeges az adszorpciós képesség.
Próbáljuk meg vizsgálattal megállapítani, 
hogy az egyes talajfajták miképpen ab
szorbeálják a különböző anyagoikat! (Ha 
elvégezted a talaj vízmegtartó képességére 
vonatkozó vizsgálatot, akkor az összeha
sonlítás érdekében célszerű most ugyan

azon talajféleségekkel dolgoznod.) Hogy 
látható is legyen a vizsgálat eredménye, 
színes anyagokat kell adszorbeáltatnunk. 
Színes oldatként, vagyis abszorbeálandó 
festékként próbálkozzál pl. tintával, tussal, 
fuxin-oldattal, vízfestékékk'el! (A kálium- 
permanganát eme a vizsgálatra nem jó, 
mert az reakcióiba is lép a talaj anyagai
val. Erről majd egy másik alkalommal lesz 
szó.)
Lyukas kémcsövedbe tegyél kétujjnyi talaj
mintát, egy kicsit nyomkodd le, majd cse
pegtesd rá a színes oldatot! A kémcső al
ján eleinte „tiszta” víz fog kicsöpögni, majd 
a fölül adagolt festék lassan aluli is megje
lenik. Ennek nyilván az az oka, hogy ilyen
kor már az összes talajszemcse felülete 
„tele” van.

Minden alkalommal számold meg: hány 
csepp víz távozik alul festék nélkül, s en
nek alapján összehasonlíthatod a különbö
ző talajmintákat. Legjobb, ha táblázatot 
készítesz a vizsgált talaj- és festékfajták 
föltüntetésével. Lehet, hogy a különböző 
festékek esetében nem lesz azonos az egyes 
talajfajták adszorpciós „rangsora”. Vajon 
mi lehet ennék az oka?
Ez az adszorpciós vizsgálat a talaj víztisz
tító képességét is jelzi számunkra.

VICTOR ANDRAS
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Ez a felül barna, begyén és 
mellén pettyezett madár 
egyike a legkitűnőbb tollas 
énekeseknek. Magyarországon 
mindenütt előfordul; a Du
nántúl és az Északi-Közép
hegység erdeiben gyakori, az 
Alföldön csak a számára al
kalmas, bokros, fás helyeken 

' telepszik meg. Tavasszal az 
első példányok márciusban 
érkeznek, ilyenkor bokrosok
ban, gazosokban, nádszegé
lyekben is találkozhatunk ve
lük. Gyakran több példány is 
keresgél alz avarban egymás 
közelében, felrepüléskor jel
legzetes „cip” hangot adnak. 
A hónap második felében el
sősorban a hajnali és kora 
reggeli órákban a patakvöl

gyekben, erdei utak mentén 
már felhangzik a területet 
foglalt hímek tagolt strófák
ból álló hangos éneke is. 
Többnyire magasan, a koro
nában vagy egy fa csúcsán 
ülnek; énekükre jellemző, 
hogy az egyes strófákat több
ször ismétlik.
Énekes ¡rigóink délnyugati 
irányban vonulnak, ezt a ha
zai gyűrűzések eredményei 
egyértelműen bizonyítják. A 
magyar állomány zöme Olasz
országban telel, de akadt 
olyan példány is. amelyet 
Spanyolországból jelentettek 
vissza. Hazánkban a Magyar 
Madártani Egyesület tagjai 
elsősorban a szeptemberben 
és októberben zajló őszi vo-

LÁTHATATLAN ORSZÁGUTAK A

Énekes rigó (Turdus philomelos)

nulás idején jelölik az énekes 
rigókat, és nagyon reméljük, 
hogy az eddigi eredményeket 
újabb megkerülések egészítik 
ki. Nagyon érdekes lenne né
hány észak felől érkező, át

vonuló gyűrűs példány ellen
őrzése is, mert egészen bizo
nyos, hogy a hazai bokrosok
ban igen nagy a tranzitfor
galom.

S. E.

Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése:
Törzs Osztály Faj

Puhatestűek 
Egysejtűek 
Szivacsosok 
Gyűrűsférgek 
Puhatestűek 
Csalánozók 
Gyűrűsférgek 
Egysejtűek 
Szivacsosok 
Csalánozók 
Puhatestűek 
Puhatestűek 
Puhatestűek 
Csalánozók

csigák

kagylók

csigák

éti csiga 
papucs állatka 
mosdószivacs 
földigiliszta 
tavi kagyló 
szakállas medúza 
orvosi pióca 
amőba 
balatoni szivacs 
tengeri rózsák 
éti osztriga 
nyolckarú polip 
tintahal 
nemes korall

REJTVÉNY KISDIÁKOKNAK

Szókígyó
A meghatározások első betűit 
írd be a szókígyó szelvényei
be. Ha összeolvasod „fejvég- 
től farokvégig” a betűket, 
megtudhatod az elrejtett tu
lajdonságokat, mélyek a hül
lőkre vonatkoznak.

Meghatározások:
1. Az állandó ellentéte. 2. A 
fa része. 3. Postai küldemény.
4. Állóvíz. 5. Vágóeszköz. 6. 
Ajtóra szerelik. 7. Időmérő 
eszköz. 8. Hideg évszak. 9. 
Ormányos emlős. 10. Tejter
mék. 11. Az iskolás gyerek 
ebben hordja a felszereléseit.
12. Téli csapadék. 13. Vadon 
élő kétbetűs emlősállatunk.
14. Itt őrlik a búzát. 15. Dal, 
más szóval. 16. Ravasz, mint 
a ... 17. Segítséghívó jel. 18. 
Hárombetűs női név. 19. A 
hét egyik napja (négybetűs). 
20. Embereket szállít az 
emeletre. 21. Esőben hordjuk. 
22. Szarupáncél^ hord a há
tán. 23. Igavonó emlősálla
tunk. 24. Ül ellentéte. 25. 
Költözőmadarunk, 26. Y. 27. 
Tundrán élő macskaféle ra
gadozó. 28. A legkisebb fo
lyóvíz. 29. Dél-amerikai eső
erdők macskaféle ragadozója. 
30. A rádió egyik adóállomá
sa. 31. A sivatag hajója. 32. 
A szavanna macskaféle raga
dozója. 33. Az év első hó
napja. 34. Cipészszerszám. 
35. Fontos ételízesítőnk. 36. 
Hazánk legnagyobb madara. 
37. A kovács ezen veri a va
sat. 38. Az oázisok jellemző 
pálmaféléje. 39. Strázsa.
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Búvárkodó/

20-24. feladvány: TALAJVÉDELEM

20,feladyány;
VEGYSZEREZÉS
Számokból — betűk-típusú rejtvényünk
ben a megfejtések betűit ezúttal számokkal! 
jelöltük. Egy szám többször is előfordul
hat. A meghatározások alapján helyette
sítsük be a számokat betűkkel, és írjuk 
azokat az ábra azonos számú mezőjébe. 
A betűket eredeti sorrendjüknek megfele
lően kell elhelyezni. (A fekete négyzetek 
a szóközöket jelölik.) Helyes válaszok ese
tén a megfejtéseket folyamatosan össze
olvasva a növényvédő szereknek a talaj
életre gyakorolt hatásáról tájékozódha
tunk. Tehát A NÖVÉNYVÉDŐ SZE
REK ...
MEGHATÁROZÁSOK: Spórával szaporodó 
növény, lemezei fiatalon fehérek, majd 
megfeketednek és tintává folyósodnak: 
10, 19, 34, 1, 46, 28, 67; 39; 3; 33. — Város 
Heves megyében, barokk templomában 
van Vak Bottyán sírja: 7, 24, 2, 61, 27, 45, 
2, 68. — Háztartási munka: 18, 46, 20. 9, 
52, 65, 32. — E tudományág kiváló műve
lője volt Hermán Ottó: 22, 66, 17, 41, 60, 
30, 56, 38, 44, 69, 72. — Fénysugarak, 
elektromos hullámok valamely irányú ter
jedésének megakadályozása: 57, 31, 23, 29, 
6, 42, 22, 12, 59, 5. — Ilyen igemód is van: 
50. 55, 14, 36, 40, 62, 48, 70. 53. — Kezde
ményezés. indítvány: 71, 26, 54, 49, 5, 35,

11, 60. — Hatalmas termes üreg Tatabá
nya mellett a Kőhegyen: 68, 21, 8, 25, 43, 
63. 15, 13, 66, 35, 16, 47, 58. — Picasso ál
tal alkotott szilmlbóluim: 4, 51, 64, 36, 58, 
33, 52, 11. 63, 37.
BEKÜLDENDŐ: a megfejtéssel kiegészített 
mondat.

21. feladvány:
TALAJBAKTÉRIUMOK
Szórejtvényünkben annak a baktérium- 
csoportnak a nevét rejtettük el, 'amely a 
talajba kerülő ammóniát végülis nitráttá 
alakítja.

22. feladvány:
TALAJÉLET
A talaj, bár kőzetanállás útján jön létre, 
mégsem holt anyagtömeg, hanem a benne 
élő talaj lakó szervezetekkel sajátos öko
szisztémát alkot. Mi a gyűjtőneve a talaj
ba jutott méreganyagokat közömbösítő 
parányi szervezeteknek?

23 feladvány: TALAJKÁROSODÁS

24. feladvány:
A VEGYSZEREZÉS HATÁSA
Egyetlen mondatban foglaljuk össze: mi
lyen veszélyei vannak a vegyszerezésnek 
a talajra?

Beküldési határidő: május 31.

Áprilisi számunk feladványainak megfejtése
15. feladvány: AGGTELEKI-TÓ (4.)
16. feladvány: KAKASMANDIKÖ (3.)
17. feladvány: MÉSZTUFAGÁTAK AZ 
AGGTELEKI BARLANGRENDSZERBEN 
(1.)
18. feladvány: EGERÉSZÖLYV (5.)
19. feladvány: NYEST (2.)
Márciusi számunk feladványainak meg
fejtői közül 300—300 forintos vásárlási 
utalványt nyertek:
Balatoni László (Szolnok); Beretka Má
tyás (Baja); Büki József (Balatonfüred); 
Koncz András (¡Nyíregyháza); Kovács Sán
dor (Pécs); Lipokotity János (Hercegszán
tó); Nagy Gergely (¡Budapest); Nyilas Pé
ter (Debrecen); Spohn Ferenc (Budapest); 
Tóth Imre (Szeged).

BÚVÁRKODÁS



Boros’̂ lánok

(A szerző felvételei)

Védett 
növény- 

nemzetségek

vence.
NÉMETH FERENC

A forkasboroszlán 
(Daphne mezereum) 

Európa lomberdözónájában 
mindenütt elterjedt faj, 

nálunk elsősorban gyertyános 
tölgyesek és bükkösök növénye. 
A Középhegység és a Dunántúl 

egyes nedvesebb éghajlatú 
területein még nem ritka, 

bár csoportosan vagy 
tömegesen nem szokott 

megjelenni. Lombfakadás előtt, 
márciusban hozza orgonához 

hasonló, enyhén illatos 
virágait. Levelei elviritás után 

fejlődnek, piros bogyója 
nyáron látható 

(Dr. Seregélyes Tibor 
felvételei'

A babérboroszlán 
(D. laureola) az atlanti

mediterrán bükkerdőzónában 
elterjedt növény, amely nálunk 

egy melegebb, nedvesebb 
korszak maradványaként 

a Keszthelyi-hegységben, 
a Bakonyban, a Vértesben 

és talán a Börzsönyben 
maradt fenn. A nagyobb termetű 

fajok közé tartozik, 
idős példányai elérik a méteres 
magasságot. Fényes, börnemü 

lombja örökzöld, áprilisban 
nyíló sárgászöld virágai 

szagtalanok, bogyói feketék

A henye boroszlán 
(D. cneorum agg.) 

Közép- és Kelet-Európábán 
sokfelé, kisebb-nagyobb folton 

elterjedt fajcsoport. 
Rendszertana nem tisztázol

Több alfajra vagy kisfajra 
lenne bontható, de lehet, 

hogy ezek csak ökotipusok. 
ugyanis szélsőségesen különböző 

élőhelyeken fordulnak elő. 
Erre nagyon jó hazai példák 

is vannak: a dolomitszikla
gyepekben élő alak apró 

termetű, heverő szárú, mig 
a Nyugat-Dunántúl 

erdeifenyveseiben, erdőtisztásain 
előforduló alakja 

(jobb szélső képünk) 
felegyenesedő, 20-30 cm magas. 

Általában májusban virágzik

A majdnem 50 boroszlán 
(Daphne) faj Eurázsia mérsé
kelt és mediterrán területein, 
továbbá Észak-Afrikában honos. 
Legnagyobb fajgazdaságban a 
magashegységekben fordul elő, 
ahol kis távolságokra több ve
getációs zóna található meq, és 
többnyire mindegyiknek megvan 
a maga boroszlánfaja. A havasi 
es alhavasi sziklagyepekben he
lyenként több fajuk föllelhető. 
Valamennyi boroszlán fás szárú, 
legtöbbjük azonban alacsony 
termetű, tehát csak törpecserje. 
Alig néhány faj éri el vagy ha
ladja meg a félméteres magas
ságot, embermagasságúra pedig 
csak a forkasboroszlán (D. me
zereum) nö meg. Ekkora példá
nyokat azonban nagyon ritkán 
látunk, mert igen lassan növek
szik, és amióta tervszerű erdő
gazdálkodás folyik Európában, 
nincs ideje a megnyúlásra.
A fás szár mellett közös saját
ságuk a forrt szirmú, négytagú 
virág, mely külsőre az orgona 
virágára emlékeztet. A hasonló
ság ezúttal nem véletlen, mert 
rokon családokba tartoznak. El
virágzás után bogyószerű, húsos 
falú termést fejlesztenek, amely 
mérgező; balesetet azonban 
nem idéznek elő, mert a termés 
egyúttal rossz ízű, keserű is.
A három (vagy négy) hazai faj 
nem tartozik a legritkább vad
virágok közé, védetté nyilvánítá
suk azonban szükségessé vált, 
mert mindegyiknek nagy az „él
vezeti értéke”: a henye borosz- 
lánt korai nyílása miatt szedték 
gyakran csokorba, a babérbo
roszlán pediq örökzöld levelei 
miatt volt a koszorúkészitők ked



mikrokörnyezet

Akvarisztika

Díszhalújdonságunk: 
a sarlós szivárványhal
A csapatrajokban élő kalászhalakkal 
(Atherinidae) rokon szivárvány hal-f élék 
(Melanotaeniideae) családjának néhány 
akváriumi díszhallá avatott s nemrég 
hozzánk is eljutott faja méltán keltette 
fel akavaristáink érdeklődését. Az utóbbi 
évek során egyik-másik akavaristánk 
medencéjében a magashátú szivárvány
halat (Melanotaenia splendida australe), 
a rozsdavörös pikkelyköntösű Glossolepis 
incisust s legújabban a feltűnő alakú 
Iriatherina wernerit is láthattuk. A sarló- 
szerűen görbült farkúszója után sarlós 
szivárványhalnak elnevezhető Iriatherina 
werneri első példányait 1973-ban Werner 
és Frech fedezték fel a pápua-új^guineai 
Merauke város közelében folydogáló, eny
hén savanyú és lágy vizű patakban. A 
nyugatnémet halkutatók élő példányokat 
is hoztak magukkal Európába, s Frech- 
nek sikerült az újonnan fölfedezett egzó- 
tát akváriumban is nevelni. De szélesebb 
körű akváriumi elterjedését mindmáig 
megakadályozta, hogy kereskedelmi for
galomba főleg a nőstényeket bocsátották 
tenyésztői, míg egy-egy hímért arányta
lanul nagy árat kértek. Amellett te
nyésztésével kapcsolatos tudnivalókat se 
nagyon közöltek róla. Mayland szerint a 
szaporítómedence vizének alacsony pH- 
júnak (5,5—5,0) kell lennie.
Magam 26—27 C-fok hőmérsékletű, kö
zépkemény vízben tartom e halakat. A 
tiszta, bomlástermék nélküli, friss vizet 
kedvelik. Ezért akváriiumvizüket más ha
lakénál sűrűbben kell azonos hőfokú 
friss vízzel megújítani. A folyóvízhatást 
szivattyús belső vízszűrő (Éheim Mini
filter) folyamatos vízkilövellésével bizto
sítom számukra. Az eleinte félénk. 5—6 
cm testhosszúságú halak ilyen körülmé
nyek között hamar otthonosan érezték 
magukat, s jó étvággyal kapdosták el a 
víz tükre alá behulló Tubifex-et. de szí
vesen fogadják el a szúnyoglárvákat, élő

Daphnia rákokat, s ha fiatal korban rá
szoktattuk. a Tetra-Min és Tetra-Rubin 
díszhaltápokat is.

DR. LÁNYI GYÖRGY

Gombászat

A papsapkagombák
A papsapkagombák (Helvellaceae) jelleg
zetesen tavaszi, nyár eleji fajok. Az Al
földön. hegyvidékeken egyformán gyako
riak. a humuszban gazdag talajokat és 
a fák, bokrok árnyékos helyeit kedvelik. 
A termőtestek egymás közelében néha 
igen nagy számban jelennek meg.
Nevüket jellegzetes alakú süvegükről 
kapták, amelyek mindig különböznek a 
kucsmagombák (Morchella) bordás, méh- 
sejtszerű bemélyedésekkel tagolt süvegé
től. A süveg felületét borító gombafona
lak tömlőkben (ascus) végződnek, me
lyekben nyolcasával keletkeznek a vilá
gos okkerszínű spórák. Az utóbbiak bel
sejében raktározott tápanyag: egy vagy 
két csepp olaj található, amely a csírá
záshoz szükséges energiát szolgáltatja. 
Tönkjük színének és felületének változa
tossága is eltér a kucsmagomba nemzet
ségtől.
A bordástönkű csészés papsapkagomba 
(Helvella queletii) termőteste csak fakó
szürke csészéből és karcsú tönkből áll. 
Már külső megjelenése is elárulja, hogy 
e papsapkagombák is a csészegombák 
rendjébe (Pezizales) tartoznak.
A homoki papsapkagomba (H. leucopus) 
süvege már több lapból álló, sötétbarna, 
tönkje fehéres, hengeres, néhol kissé be
nyomott. Homoktalajokon mindenfelé 
gyakori. Az Alföldön még nyáras szélén 
létesített konyhakert palántaágyásaiban 
is megjelent. A papsapkagombák szintén 
összetéveszthetők más fajokkal. így a 
redős papsapkagombát (Discina fastigia- 
ta) leggyakrabban az ízletes kucsmagom
bával vélik azonosítani. Pedig ennek sü
vege tekervényes felületű lapokból áll, és 
nem méhsejtszerű. Ha kettévágjuk, bel
sejében többrekeszű üreget találunk, míg

A csészés papsapkagomba 
(Helvella queletii) termőtestét 
magas tönkön ülő csésze alkotja

A homoki papsapkagomba (H. leucopus) 
10-15 cm magasra is megnőhet

Bár a redős papsapkagomba 
(Discina fastigiata) forralással 
talán méregteleníthető, mégse gyűjtsük

a kucsmagombák, belsejét egyetlen, rét 
kész nélküli üreg jellemzi. Nagyon kéri 
erre ügyelni, mert, a papsapkagombák 
mind mérgezők! Egyes vidékeken, főlej 
az AJföldön mégis gyűjtik, nyúlíüle gomi 
ba néven. Alapos forrázással az esetei 
többségében valóban eltávolítható belől 
a hőre bomlékony méreganyag. De a fór' 
rázás még ebben az esetben sem nyújt 
mindig biztos védelmet a gombamérgezé' 
ellen, más mérgező gombák esetében pe 
dig teljesen hatástalan marad! Ezért i 
gyűjtött gombát mindig vizsgáltassul 
meg gombaszakértővel!

Szöveg és fotók: DR. RIMÓCZI IMR1

Házikertészet

Most telepítsünk 
kerti gyepet!
A pihenőkert területének jelentős részé 
a gyep foglalja el, hiszen a virágok 
cserjék, utak szépsége az üde zöld színi
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A pihenőkért szabad felületeit 
ezekben a hetekben gyepesítsük
{Váradi Ibolya felvétele}

gyepfelületen jobban érvényesül. Csakis 
jó fűmagkeverék birtokában és gondos 
talajelőkészítő munkával és ápolással ér
hetjük el. hogy hosszú évekig megőrizze 
szépségét.
A fűmagot csak teljesen elegyengetett és 
jól tömörített talajba szabad elvetni. A 
fölásott talajt egy-két hétig hagyjuk üle- 

. pedni, majd kapával 1—2 cm mélyen 
fellazítjuk, s vasgereblyével elegyenget
jük. A jó magágy előkészítéséhez a ta
lajt hengerezéssel vagy taposással még 
tömöríteni kell. A legegyszerűbb tömörítő 
eszköz a papucsként lábra húzott dísz
kalap. A felhasználható fűmagkeverék 
mennyisége könnyen kiszámítható. Egy 
m2-es felületre 2—4 dkg szükséges belő
le, lejtőre, rézsűre 3—4 dkg-ot számít
sunk. A marokba fogott fűmagot^ a talaj 
fölé hajolva — szélmentes időben — 
csuklómozgással szórjuk ki. Mivel a mag
vak sötétben csíráznak, s viszonylag ke
vés raktározott tápanyaguk van. ezért a 
vetés helyére kb. 1 cm vastag, rostált 
komposztföldet terítsünk. Ha ez nincs 

I kéznél, a gereblye vasfogaival nyomkod
juk a talajba. A betakarást követően 

Iesőztető permetezéssel jól öntözzük be, 
s meleg, napos időben akár naponta 

I többször is gondoskodnunk kell a víz
utánpótlásról. A fű 10—12 nap után már 

i zöldell. A fű az öntözés és a meleg ha- 
! tására gyorsan növekszik, s ha elérte a 

20—30 cm-es nagyságot, kaszálni kell. 
■Évente átlagosan 8—10 alkalommal kell 
¡kaszálnunk. A lenyírt füvet mielőbb tá
volítsuk el nyírfasöprűvel vagy gereb- 
lyével. Rendszeres gondozással egyébként 
a gyeptakaró 8—10 évig felújítás nélkül

' fenntartható.

Mikroszkopizálás

A Branchinecta ferox hím vadul úszkál 
a szűk üvegedényben.
Második csápjai hatalmas ölelő szerkezetek, 
amelyekkel átkarolja és rögzíti a nőstényt

Színes sötétlátóterű felvételünkön 
Branchinecta ferox nőstény látható, 
amint hosszú petecsomót cipel

A Branchipus stagnalis nősténye 
sárgás rózsaszínű, petezacskója kék, 
farokvillája téglavörös. A petezacskóban 
jól láthatók a peték.
Színes sötétlátótér felvétel

Csupasz és pajzsos 
levéllábú rákok

lAz ízeltlábúak (Arthropoda) törzsébe itar- 
Bozó fajok ősei hamarabb hódították meg 
la szárazföldet, mint a gerincesek, s olyan 
¡élőhelyekre is behatoltak, ahol ma sem 
léinek gerinces állatok. A rákok osztályá- 
'nak (Crustaceae) képviselői már a föld
itörténeti ókorban megjelentek. A csupasz 
¡és pajzsos levéllábú rákok — a többi 
¡rákhoz hasonlóan — szintén vízben élő. 

Fiatal Triops cancriformis 
altatott állapotban

nálunk sokfelé előforduló szervezetek. A 
30—50 mm nagyságot elérő csupasz és 
70 mm-re is megnövő pajzsos rák jóval 
nagyobb, mint az átlag-mikroszkópban 
vizsgálható és fényképezhető 2,5—3 mm 
nagyságú tárgyak, ám meghatározásuk
hoz mikroszkóp is szükséges. De mint
hogy alaktorzulás nélkül csak víz alá 
merült és élő állapotban fényképezhetők, 
korántsem szokványos makro-, illetve 
szupermakro témák. Fotózásuk azonban 
gyűrűvakuval és némi amatőr trükkel 
megoldható. így megnyílt annak a lehe
tősége is. hogy küvettában sok más nagy
testű, vízben élő (és mozgó) állatról ki
váló minőségű habitus-fényképet készít
hessünk. Itt jegyzem meg. hogy némi 
optikai beavatkozással a szokásos alap
mikroszkópokkal is készíthető 15—18 
mm-es kiterjedésű modellekről akár szí
nes sötétlátótér felvétel is.
Ezelőtt 35 évvel még bőségesen lehetett 
gyűjteni csupasz levéJilábú rákokat azok
ban a nyáron kiszáradó mélyedésekben, 
amelyeket a mai dél-pesti kórház kör
nyékén planktonozás céljából kerestek 
fel az akvaristák. Daday Jenő, a levél
lábú rákok világhírű szakértője állítólag 
a mai Néphadsereg téri játszótér helyén 
lévő pocsolyában is talált ilyen szerve
zeteket. A háború előtti években pedig 
pajzsos rákokkal is találkoztam a Szeged 
és Nyíregyháza környéki tocsogókban. 
Ma viszont ünnepnap számomra, ha ta- 
lálkozhatom e csodálatos állatokkal. így 
az egyik érdekes ¡és értékes levéllábú rá- 
kocskával. a helytelenül sóféregnek ne
vezett sórákkal (Artemia salina). Ez a 
faj pete és naupliusz alakban jól ismert 
az akvaristák körében.
A Hortobágy védett területén, az alacso
nyabb sótartalmú szikes vizekben eddig 
három csupasz levéllábú rákfajt találtam 
s fényképeztem le. A csupasz és pajzsos 
rákok rendszerint az olvadás után kelet
kező pocsolyákban, gyakran a szikes föl
dek tócsáiban találhatók. így gyönyörű 
kék hasú Branchipus stagnalis nősténye
ket és a Triops cancriformist egy trak- 
tornyom fekete, híg, .lekvárszerű vizében 
találtam. A csupasz rákok szerves törme
lékekkel, kifejlett példányaik a nálunk 
eléggé ritka ágascsápú rákokkal táplál
koznak. A pajzsos rákok már inkább ra
gadozók, amit gyűjtésük idején még saj
nos nem tudtam, így saláta-koszton csak 
3 cm-es nagyságúra tudtam őket felnevel
ni. A Branchinecta ferox fölnevelése 
könnyű volt, egy 200 literes medencében 
ivarérettek is lettek. Am mégis elpusz
tultak. A vizet leengedtem, és pár hónap 
múlva klóros pesti vízzel újra feltöltöt
tem. s benne pár nap múlva a meden
cében seregnyi levéllábú rákot találtam. 
A levéllábú rákok petéiben a már bizo
nyos fejlődési állapotot elért lárvák akár 
évekig is lappangó állapotban maradnak, 
az éltető víz hatására hamar kikelnek. 
Európában már kevés helyen élnek le
véllábú rákok, ezért megérdemelnék a 
védettséget!

Szöveg és fotók:
DR. LOVAS BÉLA
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